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رنگ كردن ديوار! آينه دق جام جهاني
اواسط هفته گذشته تفاهم نامه 
انطباق سياس��ت هاي ارزي و 
تجاري كشور بين رييس بانك 
مركزي و وزي��ر صمت به امضا 
رسيد. )شايد بنابر توصيه هاي 
اخير مركز پژوهش هاي مجلس 
»آسيب شناس��ي اس��تراتژي 
توس��عه صنعت��ي در اي��ران- 
1401/9/21«(به گفته ريي��س بانك مركزي طبق اين 
تفاهم نامه قرار است تجارت و نظام ارزي كشور »همچون 

دو بال« بايكديگر هماهنگ و منطبق باشند.
 در اين ميان چند نكته مهم قابل طرح است: 

- انعقاد اين تفاهم نامه اذعان به آن اس��ت كه قبل از آن و 
در طي اين سال ها و دهه ها چنين ارتباطي وجود نداشته 
و اين دو حوزه، مس��تقل از هم يا با ارتباط اندك با يكديگر 
عمل مي كرده اند و نحوه تعامل نظام تجاري و ارزي كشور 
بر مبنا و اصول مشخصي استوار نبوده است. اعترافي ناگوار 
كه نظام حكمراني بايد پاسخگوي چرايي اين سهل انگاري 
بزرگ باشد.  واضح و آشكار است كه بدون ارتباط تنگاتنگ 
نظام ارزي كشور با سياست هاي تجاري آنچه واقع مي شود 
جز هرج و مرج و ممنوعيت ها و محدوديت هاي صادراتي و 
وارداتي و زيان ملي نخواهد بود. امري كه در طي اين سال ها 
حاكم بر فضاي اقتصادي كشور بوده و انتقادهاي بسياري را 

برانگيخته و گوش كسي البته بدهكار نبوده است! 
- نكته مهم ديگر اما آن اس��ت كه اكنون كه قرار است اين 
نقيصه و ضعف ظاهرا مرتفع شود، اين همراهي دو حوزه 
تجاري و ارزي در قالب كدام مدل و الگوي توسعه تجاري 

و صنعتي و مبتني بر كدام منطق اقتصادي خواهد بود؟!
به عبارتي سياست تجاري و صنعتي كشورمان چيست و در 
قالب كدام الگوي پذيرفته شده و به روز و موفق جهاني قرار 
است همكاري اين دو حوزه و حركت هماهنگ اين »دو بال« 
ادامه در صفحه 3 محقق شود و... 

اين روزها صحبت هاي زيادي 
مطرح مي ش��ود در خصوص 
اينك��ه قط��ر ح��دود 300 
ميليارد دلار براي جام جهاني 
قط��ر هزينه كرده اس��ت؛ اين 
حرف هم درس��ت است و هم 
غلط. چون قط��ر نه فقط براي 
جام جهان��ي اش بلك��ه براي 
توسعه زيرس��اخت هايش هزينه كرده است. قطر با اين 
س��رمايه گذاري ها، ارزش افزوده فراوان��ي براي آينده اش 
كس��ب كرده اس��ت. آينده نگري جالبي كه بس��ياري از 
كشورها از آن محروم هستند. جام جهاني اين گونه براي 
برخي كشورها نعمت است و براي برخي كشورها، آينه دق. 
كشورهايي كه نتوانند س��هم مناسبي از اين جام جهاني 
در حوزه اقتصادي و تجاري برداش��ت كنند، جام جهاني 
براي شان آسيب رسان است و كشورهايي كه توانسته اند 
سهمي اقتصادي از اين جام داش��ته باشند، برنده واقعي 
آن هس��تند. قطر براي زيرس��اخت هاي اقتصادي خود 
300 ميليارد دلار سرمايه گذاري كرده است. در حالي كه 
درآمدهاي گازي قطر در 20 سال گذشته، 700 ميليارد 
دلار بوده است. ايران هم در 20 سال گذشته حدود 800 
ميليارد دلار درآمد داشته است. يعني همه گزاره هايي كه 
در قطر ساخته شده است، در ايران هم مي توانست ساخته 
ش��ود. اما ايران از اين نوع سرمايه گذاري ها محروم است، 
چرا كه چش��م اندازهاي آينده معمولا براي ايران اهميت 
ندارد. ايران به فكر پر كردن بودجه امروزش اس��ت و مدام 
كسري بودجه دارد، با ساير كشورها روابط نزديكي ندارد و 
برنامه ريزي هاي بلندمدت نمي كند. دو بحث وجود دارد؛ 
يكي اينكه آيا ايران از موقعيت هاي اقتصادي خود استفاده 
مي كند يا نه؟ دوم اينكه آيا از فرصت هاي قبلي خود استفاده 
مي كند يا نه؟ واقعيت آن است كه اقتصاد هرگز براي ايران 
ادامه در صفحه 3 اولويت نبوده است.  

حسين حقگو پيمان مولوي

يادداشت-4 يادداشت-3

 چه جوابي 
براي نسل بعدي داريم

 بازار 
و قيمت گذاري

در حال حاضر ما به گونه اي در 
اين آب و خاك زندگي مي كنيم 
كه انگار آخرين نسل باقي مانده 
هس��تيم و بعد از ما قرار است 
جريان زندگي به ط��ور كامل 
قطع ش��ود، وگرن��ه اين حجم 
از بي تفاوتي نس��بت به محيط 
زيس��ت و آب و خاك��ي كه در 
آن زندگي مي كنيم هيچ توجيه ديگري نمي تواند داشته 
باشد. تالاب ها و درياچه ها خشك شدند، آلودگي هوا بيداد 
مي كند و نفس بسياري را به شماره انداخته است. دفن غير 
استاندارد زباله ها نه تنها خاك را كه آب هاي زيرزميني را هم 
آلوده كرده است، ديگر نه آبي براي آشاميدن باقي مانده و 
نه براي كشاورزي، درياچه اروميه با 13 هزار سال قدمت 
خشك شده و به تلي از نمك تبديل شده كه اين مساله خود 
نيز آبستن وقايع بسياري خواهد بود، اگر توفان هاي نمك 
در اين منطقه در بگيرد، بسياري از شهرها را خالي از سكنه 
خواهد كرد. در اين شرايط واقعا پرداختن به مساله محيط 
زيست نبايد يكي از اولويت هاي اصلي مسوولان باشد. نبايد 
مردم بدانند كساني كه مسووليت حفاظت از آب و خاك آنها 
را داشته اند، چرا با بي تدبيري و اشتباه هاي مداوم باعث بروز 
چنين وضعيتي شده اند. از بين بردن پوشش گياهي، از بين 
بردن جنگل ها، از بين بردن منابع آب زير زميني و هزار و 
يك از بين بردن ديگر كه تنها الان زندگي را براي خودمان 
ادامه در صفحه 8 دشوار كرده كه...  

ما در اقتصاد ايران براي سال هاي 
طولاني از اين صحبت كرده ايم 
كه بايد به س��مت اس��تفاده از 
ظرفيت ه��اي تولي��د و جذب 
حداكثري سرمايه حركت كنيم 
اما سوال اين است كه در عرصه 
عمل چقدر اين شرايط را فراهم 
كرده ايم. در واقع پيش از هرچيز 
ما بايد اين سوال را بپرسيم كه تا چه ميزان شرايط را براي 
بهبود وضع اقتصادي فراهم كرده ايم.   در يك شرايط عادي، 
فعالان اقتصادي بيش از آنكه به حمايت دولت نياز داشته 
باشند، به فضايي آرام و البته قابل پيش بيني نياز دارند. اينكه 
ما در شرايطي باشيم كه نتوانيم براي آينده حتي كوتاه مدت 
برنامه ريزي كنيم و مشخص نباشد سياست هاي دولت به 
چه سمتي حركت خواهد كرد قطعا به ضرر اقتصاد كشور 
خواهد بود. اين در حالي اس��ت كه دولت ما اصرار دارد كه 
براي حمايت از كس��ب و كارها ورود كند، در شرايطي كه 
مقدمه اصلي اين حوزه را فراهم نكرده است. از سوي ديگر 
وقتي وعده حمايت داده ش��ود اما در عرصه عمل شرايط 
براي اجراي آن فراهم نشود خود به معضلي جدي تبديل 
خواهد شد. در چنين شرايطي ما شاهد آن هستيم كه حتي 
سياست ها در قيمت گذاري و مديريت بازارها نيز مشخص 
نيست و هر بازار شرايط خاص خود را دارد. در اقتصاد ايران، 
نظارت به عنوان يك گم شده مهم همواره مورد بي توجهي 
ادامه در صفحه 3 بوده است. 

مريم شاهسمندي خسرو فروغان گران سايه

 با قهرماني در جام جهاني
پاياني شيرين تر از عسل براي آرژانتين رقم خورد

ضرر 46 ميليون توماني آلودگي هوا به يك خانواده 4 نفره در سالامير مسي

در ميانه پرواز قيمت ها، افزايش حقوق چاره ساز است؟

غيبت دو هفته اي شهردار در شنبه هاي اميد و افتخار

 مرگ تدريجي 
در اتاق گاز تهران

 اقتصاد ايران 
 در محاصره 

زمستان سخت تورمي

صفحه 8    

صفحه 2    

نيـاز اقتـصاد ايـران
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بالاخره انتظار لئو مسي و آرژانتين به پايان رسيد و تيم ملي 
آرژانتين، موفق شد با برتري در فينال جام جهاني مقابل 
فرانسه، قهرمان جهان ش��ود. ياران مسي در حالي در اين 
ديدار قهرمان شدند كه از رقيب پيش افتادند اما فرانسه دو 
بار كام بك زد و بازي مساوي شد كه نهايتا ضربات پنالتي 
حكم به قهرماني آلبي سلسته داد تا پس از 36 سال كه اين 
تيم با درخشش مارادونا قهرمان شد، اين بار با درخشش 
لئو مسي بر بام دنيا بايستد و طلسم نبود اين جام در ويترين 

مسي بشكند.
آرژانتيني ها بازي را بهتر از حريف آغاز كردند و چند حمله 
خطرناك روي دروازه لوريس انجام دادند اما نتوانس��تند 
استفاده لازم را ببرند. دقيقه 22، ديماريا با عبور از دمبله وارد 
محوطه جريمه شد و تعادلش را از دست داد تا داور خطاي 
دمبله را بگيرد و براي آلبي سلسته اعلام پنالتي كند. مسي 
پشت توپ ايس��تاد و توپ را تبديل به گل كرد. در دقيقه 
36، ضدحمله آرژانتيني ها از سمت راست با پاس مسي به 
آلوارس و پاس او به مك آليستر همراه شد و او دي ماريا را با 
لوريس تك به تك كرد تا ستاره آلبي سلسته اختلاف را به 2 
گل افزايش دهد. در دقيقه ۵7، نفوذ آلوارس از سمت راست 
همراه شد تا او با شوتي خطرناك دروازه فرانسه را تهديد كند 
كه لوريس ت��وپ را در 2 ضرب گرفت. در ادامه و در دقيقه 
79، فرار كولو موآني باعث شد تا اوتامندي روي او خطا كند 
و داور براي فرانسه اعلام پنالتي كند. امباپه پشت توپ قرار 
گرفت و اختلاف را به حداقل رساند. در دقيقه 81، اشتباه 
مسي سبب شد تا توپ به كومان برسد و او آن را براي امباپه 
ارسال كند و يك و دوي اين بازيكن با موآني سبب شد تا 
امباپه در فرصتي مناسب قرار بگيرد و ضربه والي محكم اين 
بازيكن دروازه آرژانتين را براي دومين بار باز كرد. در نهايت 

بازي با تساوي دو بر دو در 90 دقيقه پايان يافت.
در نيمه اول وقت اضافه آرژانتي��ن بازي را بهتر از حريف 

اروپايي خود آغاز كرد. در ادامه فرانس��ه هجومي تر بود و 
چند حمله نصفه و نيمه روي دروازه آلبي سلس��ته انجام 
داد كه هيچ كدام دروازه مارتين��س را تهديد نكردند. در 
دقيقه 10۵، كار زيباي مسي، خط دفاع فرانسه را به هم 
ريخت و توپ را مقابل لائوتارو قرار داد كه ضربه او با تكل 
زيباي اوپامكانو به فرناندس رسيد و شوت والي اين بازيكن 
را واران در آستانه ورود به دروازه به كرنر فرستاد. در دقيقه 
1+10۵، باز هم لائوتارو با لوريس تك به تك شد كه شوت 
اين بازيكن با تكل استثنايي تورام به بيرون رفت كه داور 
به اشتباه آن را اوت دروازه اعلام كرد. در دقيقه 109، كار 

زيبا و تركيبي بازيكنان آرژانتين توپ را به لائوتارو رساند 
و ضربه او را لوريس مهار كرد اما در ريباند مسي موفق شد 
باز هم دروازه فرانسه را باز كند و گل سوم آلبي سلسته را به 
ثمر برساند. در دقيقه 117، ضربه امباپه از پشت محوطه 
جريمه به دست مونتيل برخورد كرد تا داور دوباره براي 
فرانسه اعلام پنالتي كند. امباپه پشت توپ قرار گرفت و 
تبديل به نخس��تين بازيكن بعد از پله و جف هرست شد 
كه توانسته در فينال جام جهاني هت تريك كند. نهايتا 
در ضربات پنالتي، آرژانتين موفق شد 4 بر 2 برنده شود و 

بالاخره اين طلسم كهنه بشكند.

  مرهمي بر زخم هاي آرژانتين
عملكرد تيم ملي آرژانتين در اين بازي، مصداق جمله 
همه براي يكي بود؛ همه بازيكنان اين تيم سعي كردند 
تيم را به موفقيت برس��انند تا بالاخره كاپيتان مس��ي 
قهرمان جهان ش��ود؛ بازيكني كه ب��ه همه افتخارات 
فردي، ملي و باشگاهي ممكن رسيده و تنها نقطه خالي 
كارنامه اش همين جام بود كه بالاخره آن را كسب كرد و 
توانست بر بام دنيا بايستد؛ اگر چه اين تيم باز هم در مسير 
ناكامي هاي مرسومش در فينال قرار داشت اما اين بار 
سناريويي ديگر نوشته شد تا مسي و رفقا بالاخره جام را 
لمس كنند. خيلي ها پيش از اين جام مي گفتند قهرماني 
آلبي سلسته مي تواند مرهمي بر زخم هاي مردم آرژانتين 
باشد كه در وضعيت وخيم اقتصادي به سر مي برند. حال 
اين قهرماني مي تواند به وضعيت اقتصادي بد اين كشور، 
رونقي ديگر به آنها دهد. وضعيت اقتصادي آرژانتين به 
گونه اي است كه پيش بيني مي شود تورم سالانه آن تا 
130 درصد هم برسد اما حالا موفقيت در جام جهاني، 
عوايد مالي آن و البته شور و نشاط پس از آن، مي تواند 
جرقه اي براي رونق وضعيت اين كشور و نور اميدي به 
سوي آينده باشد. مردم سرزمين نقره مي توانند در اين 
روزهاي سخت ش��ادي را حس كنند و به روزهاي بعد 

اميدوار شوند.
دوئل اصلي فينال اگر چه بين مسي و امباپه بود، اما بي شك 
آينده فوتبال براي س��تاره جوان فرانس��وي است كه در 
23 سالگي موفق شده 11 گل در جام جهاني بزند، يك 
قهرماني و يك نايب قهرماني كسب كند و آقاي گل جام 
بيست و دوم شود. امباپه با حساب ضربه پنالتي، در فينال 
4 گل زد و با هت تريك در جريان بازي تاريخ س��از شد تا 
نشان دهد آينده فوتبال براي اوست و از حالا بايد توپ هاي 

طلا را برايش كنار گذاشت.

زهرا سليماني///جام جهاني 2022 قطر هم با تمام فراز و 
فرودها و زير و بم هايش با قهرماني تيم شايسته آرژانتين 
به پايان رسيد. هرچند تيم آرژانتين قهرماني اين جام 
را كس��ب كرد، اما واقع آن اس��ت كه هر دو تيم فرانسه 
و آرژانتين با قدرت توانس��تند هفت خان جام جهاني 
را با حضور قدرت هاي سنتي، جديد و شگفتي سازان 
پشت س��ر بگذارند. ابتدا آرژانتين 2گل به ثمر رساند، 
اما فرانس��ه به تك آرژانتين پاتك زد و با دو گل كار را به 
وقت اضافي كشاند تا نهايتاآرژانتين با مسي و يك تيم 
هماهنگ و با روياي كسب جام براي تثبيت يك اسطوره 
جاودان پا به قطر گذاش��ت و فرانسه در شمايل مدافع 
عنوان قهرماني تلاش كرد، تمام طلسم ها و روايت هاي 
شومي كه در خصوص زمين گير شدن قهرمانان قبلي 
جام جهان��ي وجود دارد را باطل كند. اين دو كش��ور با 

اهداف و انگيزه هاي متفاوت پس از پيروزي بر كرواسي 
و مراكش راهي ديدار فينال ش��دند ت��ا آخرين برگ از 
تاريخ جام جهاني 2022 را ثبت كنند. فارغ از اينكه كدام 
تيم قهرمان و كدام تيم دوم ش��ده است، ذكر اين نكته 
ضروري است كه فوتبال امروز به پديده اي فراتر از يك 
ورزش و به عنوان پديده اي صنعتي، تفريحي، رسانه اي، 
تبليغاتي و حتي سياسي در سطح جهان مطرح شده 
است.كش��ورهاي مختلف هركدام تلاش مي كنند تا 
سهم بيشتري از سفره فوتبال در حوزه هاي گوناگون 
برداشت كنند. كافي است به قطر اين كشور نشسته بر 
حاشيه جنوبي خليج فارس نگاه كنيم تا متوجه شويم 
تا چه اندازه دس��تاورد از جام جهاني براي اين كشور به 
دست آمده است. جداي از قطر دامنه وسيعي از كشورها 
ادامه در صفحه 3 و شركت ها نيز از ... 

»تعادل«  ابعاد اقتصادي جام جهاني براي كشورهاي مختلف را بررسي مي كند
گزارش-2

برندگان و بازندگان جام جهاني قطر 



تورم را 20 درصد كاهش داده ايم و اگر اين روند در دو سال 
آينده نيز ادامه پيدا كند، ركورد جديدي از كاهش نرخ تورم 
به ثبت خواهد رس��يد. اين بخشي از صحبت هايي است 
كه چند هفته قبل از س��وي سخنگوي دولت مطرح شد، 
صحبت هايي كه هرچند بسياري از كارشناسان اقتصادي 
تاكيد دارند كه با واقعيت سازگار نيست اما دولت همچنان 

اصرار دارد كه مسير درستي در حال طي شدن است.
در كنار آنكه گزارش هاي رسمي مركز آمار نشان مي دهد 
كه عملا در دولت رييسي هيچ تفاوتي در نرخ تورم به وجود 
نيامده و حتي تورم نقطه به نقطه در آبان ماه نسبت به مرداد 
1400، افزايش نيز يافته است، دولت با تاكيد بر آمارهاي 
بانك مركزي مي گويد ك��ه تورم را 20 درصد كاهش داده 
و بايد به همين دليل مورد تقديرقرار گيرد. با اين وجود اما 
همچنان مقامات دول��ت مي گويند كه مردم بايد منتظر 
باشند تا در بهار سال آينده، اولين نشانه هاي كاهش تورم را 
در زندگي خود احساس كنند. اين در حالي است كه آنچه 
كه در روزها و هفته هاي گذشته خود را نشان داده، نه تنها 
نشانه اي از كاهش تورم ندارد كه حتي تهديدي بزرگ براي 
افزايش تورم نيز در دل خود دارد. آمارها مي گويد كه قيمت 
مواد غذايي و آشاميدني به بالاترين حد خود رسيده و به اين 

ترتيب فشار جديدي براي معيشت مردم وارد شده است.
در كن��ار آن، اقتصاد اي��ران در تمام اين س��ال ها، ارتباط 
مستقيمي با نرخ دلار برقرار كرده و هر بار نرخ ارز تغيير كرده، 
ديگر بازارها نيز روندي افزايشي به خود گرفته اند. هرچند 
دولت مي گويد كه براي كاه��ش نرخ ارز برنامه دارد اما در 
روزهاي گذشته نشانه اي از كاهش ارز خود را نشان نداده 
و همين موضوع باعث شده قيمت ها در بازارهاي مختلف 
افزايشي شود. در روزهاي پاياني هفته گذشته قيمت هر 
قطعه سكه تمام بهار آزادي به 1۸ ميليون ۵۵0 هزار تومان 
رسيد و در مقايسه با ابتداي هفته گذشته )1۷ ميليون و 14۸ 
هزار تومان( يك ميليون و 402 هزار تومان افزايش يافت. 
اين درحالي است كه انس جهاني تغيير خاصي نداشته و 
حتي در برخي روزهاي گذشته كاهش داشته است. از بازار 
مسكن هم خبرهاي خوبي به گوش نمي رسد؛ بر اساس 
تازه ترين گزارش بانك مركزي از تحولات بازار مسكن، در 
آبان ماه هر متر مربع واحد مسكوني در شهر تهران، به طور 
ميانگين 4۶ ميليون و ۷00 هزار توم��ان خريد و فروش 
شده است كه نسبت به مهرماه رشد ۶.۷ درصدي را نشان 
مي دهد. بر اساس گزارش مركز آمار نيز در آبان ماه ١٤٠١ 
تورم ماهانه قيمت آپارتمان هاي مسكوني شهر تهران ٥,٠ 
درصد بوده اس��ت. رشد قيمت خودرو نيز از ابتداي هفته 

گذشته شتاب گرفته و خودروهاي داخلي در طي 10 روز 
گذش��ته به طور ميانگين حدود 20 ميليون تومان گران 
شدند. براي مثال پرايد 111، امروز شنبه 2۶ آذرماه 22۸ 
ميليون تومان معامله شد كه نسبت به ابتدا هفته گذشته، 
10 ميليون تومان افزايش يافته است. قيمت پژو 20۶ تيپ 
2 هم به ۳۹۷ ميليون تومان رسيد و نسبت به چهارشنبه، 
2۳ آذرماه افزايش قيمت 22 ميليون توماني را تجربه كرده 
است. به اين ترتيب نه تنها نشانه اي از كاهش تورم وجود 
ندارد كه ب��ا اين افزايش قيمت ها احتمالا وضع تورم بدتر 
از گذشته نيز خواهد ش��د. حتي اگر دولت ديگر بازارها را 
مديريت كند نيز افزايش قيمت خانه، خودرو، طلا و البته 
خوراكي ها و آشاميدني ها تاثيري مستقيم بر زندگي مردم 
خواهد داشت. در چنين شرايطي هنوز برنامه هاي حمايتي 
دولت نتيجه قطعي نداشته است. از سويي كالابرگ تنها 
به مرحله آزمايش رسيده و از سوي ديگر وضعيت افزايش 
حقوق ها نيز معلوم نيست. در ماه هاي گذشته دولت طرح 
يكسان س��ازي حقوق ها را داد كه بر اساس آن بايد حقوق 
كارمندان حدود يك ميليون تومان و حقوق بازنشستگان 
حدود ۹00 هزار تومان افزايش پيدا مي كرد. هرچند اين 
طرح بنا بود از ابتداي پاييز اجرايي ش��ود اما در پايان پاييز 
هنوز مشخص نيس��ت كه چه زماني اين طرح حمايتي 
نهايي خواهد شد. معاون امور فني صندوق بازنشستگي 
كشوري آخرين وضعيت دريافتي حقوق بازنشستگان را 
اعلام و اظهار كرد: ميانگين حقوق در سال 1400، هفت 

ميليون و 1۵0 هزار تومان بود كه ابتداي س��ال 1401 به 
هفت ميليون و ۹00 هزار تومان رس��يد و با مصوبه اخير 
ترميم حقوق كاركنان دولت و بازنشس��تگان كشوري، ۹ 
ميليون و 241 هزار و 200 تومان شد. اكبر شيرمحمدي با 
بيان اينكه در حال حاضر يك ميليون و ۶۳0 هزار بازنشسته، 
مشترك صندوق بازنشستگي كشوري هستند اظهار كرد: 
براساس آمار تفكيك شده حقوق  بگيران صندوق در پايان 
شهريورماه س��ال جاري، استان تهران با ۳1۸ هزار و ۸۷۶ 
نفر داراي بيش��ترين و اس��تان ايلام با 1۳ هزار و 1۸۳ نفر 
داراي كمترين ميزان حقوق بگير از صندوق بازنشستگي 
كشوري است. وي افزود: ميانگين حقوق در سال 1400، 
هفت ميليون و 1۵0 هزار تومان بود كه ابتداي سال 1401 
به هفت ميليون و ۹00 هزار تومان رسيد و با مصوبه اخير 
ترميم حقوق كاركنان دولت و بازنشستگان كشوري، به 
۹ ميليون و 241 هزار و 200 تومان رس��يده است. معاون 
امور فني صندوق بازنشستگي كش��وري درباره حداقل و 
حداكثر دريافتي حقوق ها نيز توضيح داد و گفت: ۶۵ هزار 
نفر حدود پنج ميليون تومان دريافتي داشتند كه با افزايش  
اخير در پي ترميم حقوق ها، دريافتي آنها به شش ميليون و 
1۵0 هزار تومان رسيده است. شيرمحمدي ادامه داد: يك 
ميليون و 4۸0 هزار نفر بين شش تا 11 ميليون تومان، 4۶ 
هزار نفر بين 11 تا 2۵ ميليون تومان و ۵41۹ نفر بين 2۵ 
تا 41 ميليون تومان حقوق مي گيرند. وي پيرامون ۹000 
ميليارد توماني كه براي متناسب سازي حقوق بازنشستگان 

كشوري و لشكري در قانون بودجه سال 1401 قيد شده بود 
عنوان كرد: ترميم حقوق هاي اخير 1۳ هزار ميليارد تومان 
بار مالي براي دولت به همراه داش��ت اما درباره آن ۹000 
ميليارد تومان هنوز مشخص نيست اصلاحيه  بودجه اي كه 
دولت به مجلس برد منظورش همان متناسب سازي بود يا 

مي خواهند بعدا تصميم مجزايي بگيرند.
در كنار حقوق امسال، سرنوشت حقوق در سال آينده نيز 
هنوز معلوم نيست و دولت با وجود گذشت زمان هنوز حتي 
لايحه را به مجلس تحويل نداده و كار به جايي رسيده كه 
نمايندگان مجلس صرفا اب��راز اميدواري مي كنند كه در 
روزهاي آينده چيزي براي بررسي داشته باشند. عليرضا 
شهبازي درباره آخرين وضعيت ارايه لوايح بودجه 1402 و 
برنامه هفتم توسعه به مجلس شوراي اسلامي اظهار كرد: 
متاس��فانه اختلاف نظري وجود دارد؛ برخي در مجلس و 
دولت معتقدند كه دولت بايد اول لايحه برنامه هفتم را به 
مجلس ش��وراي اسلامي ارايه كند و سپس لايحه بودجه 
س��ال 1402 بر اساس آن مورد رس��يدگي قرار گيرد، در 
اين صورت بودجه سال آينده به صورت دو يا سه دوازدهم 
خواهد بود و مجلس در سال ديگر وارد بررسي بودجه سال 
1402 مي شود. وي ادامه داد: در مقابل نظر ديگر آن است 
كه اول مجلس شوراي اسلامي وارد بررسي لايحه بودجه 
سال 1402 شود چرا كه همان گروهي كه مشغول تدوين 
بودجه است همان گروه بر روي برنامه هفتم هم كار مي كند 
و تقريبا بودجه براساس برنامه هفتم تدوين شده است به 
خاطر همين مجلس شوراي اسلامي مي تواند ابتدا بودجه 
را بررس��ي كرده و سپس وارد بررسي برنامه شود البته كه 
متاس��فانه تاكنون هيچ لايحه اي به مجلس ارايه نش��ده 
است، اميدواريم حداقل دولت اين هفته بودجه سال 1402 
را به مجلس ارايه كند. اين عضو كميسيون برنامه و بودجه 
مجلس شوراي اسلامي با بيان اينكه دولت بايد تا 1۵ آذر 
لايحه بودجه را به مجلس تقديم مي كرد، تصريح كرد: با 
توجه به اينكه اين اتفاق رخ نداده اس��ت به نظر بنده بهتر 
است ابتدا مجلس وارد بررس��ي بودجه شود و با اتمام آن 
رسيدگي به برنامه هفتم را در دستور كار قرار دهد، در اين 
صورت دولت در اجراي بودجه سال 1402 در سال آينده 

با مشكل مواجه نخواهد شد.
در ش��رايطي كه تورم در حال افزايش اس��ت و بازارهاي 
مختلف به شدت افزايش قيمت را تجربه مي كنند، بايد ديد 
كه اساسا دولت و مجلس چگونه بر سر افزايش حقوق به 
جمع بندي مي رسند و البته اين افزايش حقوق چه تاثيري 

در برابر افزايش حقوق ها خواهد داشت.
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روشنفكر واقعي مخاطرات را 
شناسايي مي كند

رييس جمهور ش��ناخت و رف��ع نيازهاي جامعه 
انس��اني معاصر را اصلي تري��ن ماموريت حوزه و 
دانشگاه دانست و تاكيد كرد: شناخت اين نيازها 
در گرو آن اس��ت كه حوزه و دانشگاه از مردم، در 
ميان مردم و با مردم باشند و با شناسايي و تدوين 
نظام مس��ائل جامعه براي رفع مس��ائل بر اساس 
اصول علمي محكم و غني اس��لامي راهكار ارايه 
دهند. سيد ابراهيم رييسي در ششمين همايش 
بزرگداش��ت س��الروز وحدت حوزه و دانشگاه در 
محل مدرسه عالي شهيد مطهري، با گراميداشت 
ياد شهيد مفتح، اين مناسبت را بهانه خوبي براي 
بازنگري در اه��داف، روش ها و بايدها و نبايدهاي 
علم آم��وزي و معرفت افزايي در حوزه و دانش��گاه 
توصيف كرد و با مهم دانس��تن ش��ناخت صحيح 
وضع موج��ود و وضع مطلوب و ت��لاش براي كم 
كردن فاصله بين آنها، س��ه ماموريت و رس��الت 
اصلي براي حوزه و دانش��گاه را 1- علم و پيشرفت 
2- تربيت انسان هاي فرهيخته و ۳- مساله شناسي 
و حل مس��اله عنوان كرد. رييس جمهور حوزه را 
مركز ش��ناخت و آموختن قول الله و دانش��گاه را 
مركز شناخت و آموختن فعل الله دانست و افزود: 
فارغ از اينكه اين علم در حوزه آموخته شده باشد 
يا دانش��گاه، بايد نافع و نجات بخش انسان باشد و 

فراگيرنده آن بداند كه عالم محضر خداست.
رييسي ش��ناخت و رفع نيازهاي انسان و جامعه 
انس��اني معاصر را اصلي تري��ن ماموريت حوزه و 
دانشگاه دانست و تاكيد كرد: شناخت اين نيازها در 
گرو آن است كه حوزه و دانشگاه از مردم، در ميان 
مردم و با مردم باش��ند و حوزه و دانشگاه به عنوان 
دو بازوي علمي كش��ور بايد با شناسايي و تدوين 
نظام مس��ائل جامعه براي رفع مشكلات و مسائل 
موجود بر اساس اصول علمي محكم و غني اسلامي 
راهكار ارايه دهند. رييس جمهور شناسايي به موقع 
مخاطرات پيش روي جامعه و ش��جاعت در دادن 
هشدارهاي به موقع را از ويژگي هاي روشنفكران 
واقعي دانست و تاكيد كرد: روشنفكران و عالمان 
ديني و دانش��گاهي بايد در مسير تبيين حقايق 
بدون ترس از هجمه ها، همانند مرزبانان مرزهاي 
جغرافيايي كش��ور، براي صيانت از ابتلاي جامعه 
به ابه��ام و دروغ، از خودگذش��تگي و ايثار كنند. 
رييسي علم آموزي و بصيرت افزايي و تلاش براي 
اج��راي عدال��ت را از ويژگي هاي ح��وزه انقلابي 
دانس��ت و گفت: نيروهاي انقلابي برآمده از حوزه 
بر مبناي منطق، تدبير و عقلانيت هم خوب درس 
مي خوانند و هم در عرصه اجتماعي براي شناخت 
و رفع مسائل حضور موثر و س��ازنده اي دارند كه 
نمونه آن را در وقايع اخير شاهد بوديم كه طلاب 
و دانشجويان بابصيرت و انقلابي كه در ايام عادي 
خوب درس مي خواندند، در هنگام خطر و مواجهه 
با ضرورت در عرصه اجتماع��ي نيز حضور جدي 
داشتند و ش��هادت برخي از طلاب و دانشجويان 

دليل صدق اين مدعي مي باشد.

ابلاغ تكاليف دستگاه هاي 
اجرايي در رعايت حقوق عامه

دادس��تان كل كش��ور در بخش��نامه اي تكاليف 
دستگاه هاي اجرايي در رعايت حقوق عامه را ابلاغ 

كرد. در اين بخشنامه آمده است: 
در اجراي ماده ۵ دستورالعمل »نحوه مقابله با ترك 
وظايف قانوني مديران و كارمندان و پيشگيري از 
آن« ابلاغي رييس قوه قضايي��ه 1۳۹۹ و تكليف 
دادس��تاني كل كشور به )احصاء مصاديق وظايف 
و اختي��ارات قانوني دس��تگاه ها در حوزه حقوق 
عامه كه از اهميت زيادي برخوردار اس��ت و اعلام 
آن ب��ه دادس��تان ها( و با توجه به مف��اد ماده 1۵ 
»دس��تورالعمل نظارت و پيگيري حقوق عامه« 
مبني بر تمهيد س��از وكارهاي لازم براي صيانت 
از حقوق عامه از سوي دادستان كل كشور و پس 
از اخذ نظرات و ديدگاه هاي دادس��راهاي سراسر 
كشور، سازمان بازرسي كل كشور، پژوهشگاه قوه 
قضاييه، مجامع دانش��گاهي و برگزاري جلسات 
متعدد كارشناسي در اين خصوص فهرستي از اهم 
مصاديق وظايف و اختيارات قانوني دستگاه ها در 
حوزه حقوق عامه كه از اهميت بيشتري برخوردار 
است )ش��امل يكصد و سه عنوان كه بعضاً هر يك 
مش��تمل بر مصاديق متعدد هس��تند(؛ تدوين و 
جهت نظارت، مطالبه و پيگي��ري اجراي حقوق 

عامه ارسال مي شود.
در بخ��ش ديگري از اين بخش��نامه ب��ه موضوع 
پيگيري، نظ��ارت، مطالبه و الزام دس��تگاه هاي 
اجرايي به رعايت تكالي��ف قانوني و عندالاقتضاء 

پيگيري قضايي تاكيد گرديده و آمده است: 
مطابق ماده 22 »قانون آيين دادرسي كيفري«، 
ماده 2 دس��تورالعمل نظ��ارت و پيگيري حقوق 
عامه« و تكاليف نهاد دادس��را در صيانت از حقوق 
عامه و در راستاي پيشگيري و مقابله با ترك وظايف 
قانوني مديران و كارمندان دس��تگاه  هاي دولتي 
كه منجر به تضييع حق��وق عامه يا ايراد صدمه يا 
خس��ارت بر اموال عمومي يا منافع بيت المال يا 
حقوق اساسي ملت مي ش��ود؛ اقتضاء دارد ضمن 
برنامه ريزي دقيق، پيگيري، نظارت بر اجرا، مطالبه 
و الزام دس��تگاه هاي اجرايي ب��ه رعايت تكاليف 
قانوني مرتب��ط و عندالاقتض��اء پيگيري قضايي 
موضوع با رعايت ماده 1۳ »دستورالعمل نظارت 
و پيگيري حقوق عامه« مبني بر پرهيز از مداخله 
و ايجاد اختلال در تصميمات و وظايف مديريتي 
دستگاه هاي اجرايي را در دستور كار قرار داده و در 
صورت ابهام يا اجمال در مفاد مصاديق ياد شده، 
مراتب از معاونت پيگيري حقوق عامه و پيشگيري 

از وقوع جرم دادستاني كل كشور استعلام شود.

رشد دو برابري عملكرد مركز 
پژوهش هاي مجلس

رييس مركز پژوهش هاي مجلس از رشد صددرصدي 
توليدات علمي و كارشناسي مركز پژوهش هاي مجلس 
در يك سال اخير خبر داد. بابك نگاهداري رييس مركز 
پژوهش هاي مجلس با اشاره به هفته پژوهش در تشريح 
عملكرد يك ساله اين مركز، گفت: مركز پژوهش ها در 
يك سال گذش��ته از مهر ماه 1400 تا مهرماه 1401، 
از يك س��و در خصوص ۳42 طرح و لايحه، اظهارنظر 
كارشناسي منتشر كرده اس��ت و از سوي ديگر تعداد 
مطالعات و گزارش هاي تحليلي – راهبردي منتشر شده 
از س��وي مركز در اين بازه زماني به ۳2۶ مورد رسيده 
است. وي افزود: همچنين در اين يك سال 11۶ مورد 
پيش نويس قانون توسط مركز پژوهش هاي مجلس، 
تهيه و در اختيار مجلس شوراي اسلامي قرار گرفته است 
كه به اين مجموعه بايد پاسخگويي به ۶0۷ درخواست 
كارشناسي نمايندگان را نيز اضافه كرد كه اين حجم از 
توليدات مركز نسبت به بازه زماني مشابه در يك سال 
قبل تر در مجموع رشد دوبرابري را نشان مي دهد. وي 
ادامه داد: تهيه و ارسال بيش از 2۳0 بسته كارشناسي 
شامل پيشنهادهاي عملياتي به وزارتخانه هاي دولت و به 
همين تعداد بسته كارشناسي نظارتي به كميسيون هاي 
مجلس را نيز بايد به عملكرد يك ساله مركز پژوهش هاي 
مجلس، اضافه كرد. رييس مركز پژوهش هاي مجلس، 
خاطرنشان كرد: همچنين مركز پژوهش هاي مجلس در 
كنار رشد كمي صد درصدي توليدات، اقداماتي تحولي 
همچون راه اندازي مركز نوآوري و خانه خلاق و برگزاري 
1۷ رويداد نوآورانه، راه اندازي مركز افكارسنجي و انجام 
1۸ افكارسنجي درخصوص طرح ها و لوايح مطرح در 
مجلس، توسعه و تقويت مركز داده كاوي، تهيه و تدوين 
نقش��ه جامع پويايي شناس��ي چالش هاي حكمراني 
كشور، راه اندازي سامانه شبيه سازي سياست گذاري، 
تهيه و تدوين پيش نويس كامل برنامه هفتم توسعه، 
تهيه و تدوين بسته تحولي در خصوص اصلاح ساختار، 
فرآيند و محتواي تبصره هاي بودج��ه 1402 و پروژه 
تنقيح قوانين با هوش مصنوعي را در يك سال گذشته 

به انجام رسانده است.

تحليل و بررسي عملكرد مناطق 
ويژه اقتصادي ايران

دفتر مطالعات اقتص��ادي مركز پژوهش هاي مجلس 
طي گزارشي، به تحليل و بررسي عملكرد مناطق ويژه 
اقتصادي اي��ران پرداخت. به گزارش ب��ه نقل از روابط 
عمومي مركز پژوهش هاي مجلس ش��وراي اسلامي، 
افزايش سرمايه گذاري، پش��تيباني از توليد و توسعه 
ص��ادرات از مهم ترين اهداف مناط��ق ويژه اقتصادي 
خوانده شد كه براي تحقق آنها، معافيت ها و امتيازات 
گمركي و مالي به فعالان مستقر در منطقه اعطا شده 
است. درمجموع، مناطق ويژه اقتصادي فعال از معضلات 
كمتر و همچنين در برخي از ش��اخص ها، از عملكرد 
بهتري نسبت به مناطق آزاد تجاري صنعتي برخوردارند؛ 
به دلايلي نظير وسعت محدود، استقرار گمرك ايران در 
مبادي مناطق، عدم حضور محدوده هاي مسكوني در 
منطقه، ممنوعيت خرده فروشي و عدم معافيت واردات 
كالاي همراه مسافر، تعيين حوزه فعاليت تخصصي براي 
اغلب مناطق. البته در حوزه صادرات غيرنفتي بخش 
عمده اي از موفقيت مناط��ق ويژه اقتصادي مربوط به 
مناطق ويژه اقتصادي حوزه انرژي اس��ت. در ادامه اين 
گزارش عنوان شد كه عملكرد حدود ۵0 منطقه ويژه 
اقتصادي غيرفعال و چندين منطقه فعال با شاخص هاي 
عملكردي محدود، نش��ان مي دهد ادام��ه فعاليت و 
گسترش مناطق ويژه اقتصادي نيازمند بازنگري است. 
علل ايجاد مناطق ويژه اقتص��ادي غيرفعال و ناموفق 
عبارتند از: تكيه بر ترجيحات محلي در فرآيند تصويب 
مناطق، عدم آش��نايي تصميم گيران با ساير ابزارهاي 
توسعه، عدم پذيرش مسووليت سازمان منطقه توسط 
بخش هاي خصوصي و دولتي توانمند، عدم همكاري 
در تأمين زيرساخت هاي مورد نياز، عدم صرفه اقتصادي 
راه اندازي منطق��ه ويژه مصوب به دلي��ل مكان يابي 
نامناسب، دورافتادگي از صنايع وابسته و زيرساخت ها. 
ازاي��ن رو فرآيند ايجاد مناطق وي��ژه اقتصادي بايد به 
گونه اي اصلاح شود كه معضلات اشاره شده را كاهش 
دهد؛ براي تحقق اين هدف طرح ايجاد پلكاني و تدريجي 

مناطق ويژه اقتصادي پيشنهاد مي شود.

افزايش قيمت ارز غيرعادي است
يك عضو كميس��يون برنامه و بودجه مجلس شوراي 
اس��لامي با اش��اره به افزايش نرخ ارز گفت كه انتظار 
مي رود بانك مركزي سياس��ت هاي درس��ت و قاطع 
و ج��دي اتخاذ كن��د. محمدرض��ا ميرتاج الديني در 
تبيين دلايل افزايش نرخ ارز گفت: ميزان درآمدهاي 
ارزي كشورمان امس��ال بسيار بيشتر از سال گذشته 
بوده به ط��وري كه درآم��د ارزي ما دو برابر پارس��ال 
خواهد بود و نزديك به ۶0 ميليارد دلار مي ش��ود لذا 
ما از نظ��ر موجودي ارزي مش��كلي نداريم. وي ادامه 
داد: طب��ق اعلام بان��ك مركزي، ص��دور حواله براي 
واحدهاي توليدي افزايش پيدا كرده است. همچنين 
براي اختصاص ارز به كساني كه در سامانه نيما براي 
واردات كالاهاي اعلامي ثبت سفارش مي كنند، هيچ 
محدوديتي وجود ندارد و قابل تامين است. اين نماينده 
مجلس با بيان اينكه »افزاي��ش قيمت ارز غيرعادي 
به نظر مي رس��د«، گفت: طبيعتا اغتشاشات اخير در 
افزايش نرخ ارز بي تاثير نيست كما اينكه بعد از فتنه 
۸۸ هم شاهد افزايش نرخ ارز بوديم؛ اغتشاشات باعث 
شد كه مدتي فضاي اقتصادي ما ثبات نداشته و پايدار 
نباشد لذا با جمع شدن اغتشاشات، ان شاءالله با تدابير 
دولت و بانك مركزي اين مش��كل حل شود و شاهد 
ثبات در بازار ارز باشيم. ميرتاج الديني درباره لزوم ورود 
جدي تر بانك مركزي به موضوع افزايش نرخ ارز گفت: 
بايد بانك مركزي سياست هاي مختلف را به كار گيرد؛ 
مثلًا بانك مركزي در گذشته اعلام كرد هر كسي ارز 

آزاد دارد در صرافي ها به قيمت شناور عرضه كند.

در ميانه پرواز قيمت ها، افزايش حقوق چاره ساز است؟

توصيه يك پايگاه امريكايي به بايدن

نايب رييس كميسيون اقتصادي مجمع تشخيص مصلحت: 

اقتصاد ايران در محاصره زمستان سخت تورمي

بازگشت به برجام را به اولويت هاي خود بازگردانيد

بازنگري در سياست هاي كلي اصل۴۴ ضروري است

يك پايگاه خبري امريكايي در گزارشي با اشاره به ابراز تمايل 
مجدد ايران براي حصول توافق درخصوص احياي برجام 
تاكيد كرد كه براي دستيابي به اين توافق رييس جمهور 
امريكا نيز بايد واقع گرا باش��د و برج��ام را در اولويت هاي 
خود ق��رار دهد. پايگاه خبري المانيتور در گزارش خود با 
اشاره به صحبت هاي اخير راب مالي، نماينده ويژه دولت 
امريكا در امور ايران كه گفته بود »واشنگتن در حال حاضر 
روي برجام متمركز نيست، چراكه تهران مايل به احياي 
آن نيس��ت« نوش��ت كه با اين حال، هيچ وقت نمي توان 
با اطمينان گفت كه برجام از بين رفته اس��ت. المانيتور 
ادامه داد: اما اگر ايران دوباره علاقه مند شود چه؟ حسين 
اميرعبداللهيان وزير امورخارجه جمهوري اسلامي ايران 
روز نهم دس��امبر پس از يك گفت وگوي تلفني با جوزپ 
بورل مسوول سياست خارجي اتحاديه اروپا در يك توييت 
خاطرنشان كرد، »ما در فاز نهايي يك توافق خوب، قوي 
و بادوام هستيم.« س��ه روز پس از آن نيز بورل در جلسه 
شوراي روابط خارجي اتحاديه اروپا تاكيد كرد: ما گزينه 
بهتر از برجام براي اطمينان از عدم دستيابي ايران به سلاح 
هس��ته اي نداريم. اين به نفع خود ماس��ت. وي در ادامه 
گفت كه اتحاديه اروپا مي بايست پرونده هاي حقوق بشر، 
 پهپادها و برجام را از هم جدا كند و خواستار ادامه تعامل

 »تا ح��د امكان « با ايران در پرونده هس��ته اي، علي رغم 
بن بس��ت فعلي ش��د. وزارت امور خارجه ايران در پاسخ 
ب��ه اتحاديه اروپ��ا درباره برجام گف��ت: هدف جمهوري 
اسلامي ايران امضاي يك توافق پايدار است و آماده است 
تا گفت وگوها را در راستاي پيش نويس مذاكرات وين كه 

حاصل ماه ها سختي و تلاش بود به نتيجه برساند.

ايران بلافاصله پس از آن با سفر يك هيات آژانس بين المللي 
انرژي اتمي در 1۸ دس��امبر موافقت كرد تا يك مناقشه 
طولاني مدت در رابطه با ادعاي تخطي احتمالي ايران از 
توافق نامه پادمان��ي را حل وفصل كند. اين پايگاه خبري 
افزود: تماس ها و مقامات منطقه اي نيز به ما مي گويند كه 
ايران واقعاً در حال ارسال سيگنالي مبني بر علاقه مجدد 
به احياي توافق هسته اي اس��ت. ممكن است نسبت به 
نيات ايران شك و ترديد وجود داشته باشد اما خطرات عدم 
احياي برجام به قدري زياد است كه نمي توان به تغييرات 
احتمالي در موضع تهران توجه نكرد. المانيتور همچنين 
نوشت: اما آيا بايدن واقع گرايي را در مورد ايران مي پذيرد؟ 
وي بارها گفته است كه بازگشت به توافق هسته اي با ايران 
اولويت دولتش است، تا زمان فعاليتش اجازه نخواهد داد كه 
ايران به سلاح هسته اي دست پيدا كند و بهترين راه براي 
رسيدن به اين هدف ديپلماسي است. انگيزه براي حصول 
توافق بايد مثل هميش��ه بالا باشد. ديپلماسي هسته اي 
هرگز به دنبال پاداش دادن به دولت ايران و سرمايه گذاري 
براي تغيير آن نبوده است. اين توافق در مورد جلوگيري 
از دس��تيابي ايران به بمب بود و هست. دولت بايدن نيز با 
دقت اعلام كرده است كه از برجام دست نكشيده و فقط 
اولويت هاي ديگري دارد. توافق روي ميز در ماه اوت كه از 
نظر فني هنوز پابرجاست، پيش نويس مورد تاييد ايالات 
متحده / اتحاديه اروپا است. البته بازگشت به مذاكرات با 
ايران آغاز مي شود اما اگر ايران دوباره علاقه مند شود، ايالات 
 متحده نيز بايد برجام را در مي��ان » اولويت هاي ديگر «

 بازگرداند. همچنين وزير امورخارجه پيش��ين امريكا با 
تكرار ادعاهاي خود عليه جمهوري اس��لامي ايران گفت 

كه هيچ اميدي به همكاري با اين كشور وجو ندارد. مايك 
پمپئو وزير امورخارجه پيش��ين امريكا در يك نشست 
در واشنگتن با عنوان »سياست ايران« لفاظي هاي خود 
عليه جمهوري اسلامي ايران را تكرار كرد و گفت كه هيچ 
اميدي براي همكاري دولت ايالات متحده با ايران وجود 
ندارد. بنابر گزارش واشنگتن اگزمينر، پمپئو با طرح اين 
ادعا كه جمهوري اسلامي ايران با مردم خود با خشونت 
رفتار مي كند، گفت كه خيلي خوب است كه جهان نسبت 
به آن چه خش��ونت نظام ايران مي خواند، هوشيار شده 
است اما همكاري يا مذاكره دولت ايالات متحده با دولت 
ايران هيچ معنايي ن��دارد، كاري كه دولت بايدن در حال 
حاضر انجام مي دهد. وزير امورخارجه پيشين امريكا كه 
تحريم هاي ظالمانه كشورش عليه ايران همچنان برقرار 
است و دش��واري هاي زيادي را براي مردم ايجاد كرده در 
س��خنان خود مدعي حمايت از مردم ايران شد و افزود: 
رويكرد ما با شفاف س��ازي اين موضوع آغاز شد كه مردم 
ايران بايد به هر شكلي مورد حمايت قرار گيرند. پمپئو با 
معترض خواندن افراد حاضر در ناآرامي هاي اخير كشورمان 
آنها را مورد ستايش قرار داد و با تكرار ادعاهاي خود از دولت 
بايدن و جهان خواس��ت تا رفتارهاي ايران با معترضان را 
محكوم كنند. نشست دو حزبي سياست ايران روز شنبه 
توس��ط جامعه ايرانيان امريكا در واشنگتن برگزار شد و 
افرادي همچون جك كيان، ژنرال چهار ستاره بازنشسته 
امريكايي، ليندا چاوز يك مقام س��ابق امريكا، سام براون 
بك و گري لاك، سفراي سابق امريكايي در آن سخنراني 
كردند. همچنين پيامي ويدئويي توس��ط مريم رجوي 
رييس گروهك تروريستي منافقين در اين نشست پخش 

شد. نماينده روسيه در سازمان هاي بين المللي در وين نيز 
از پيشنهاد به كارگيري رويكردي قهري براي حل وفصل 
برنامه هسته اي ايران انتقاد كرده و بر نهايي كردن مذاكرات 

وين به عنوان راهكاري بهتر تاكيد كرد.
ميخاييل اوليانوف، نماينده روس��يه در سازمان هاي 
بين المللي در وي��ن در واكنش به مقاله اي كه به دفاع 
از اتخاذ »پلان B«]نقش��ه دوم[ غرب در قبال مساله 
هسته اي ايران پرداخته بود، در صفحه توييترش نوشت: 
راه بسيار بهتري وجود دارد و آن نهايي كردن مذاكرات 
وين و به توافق رس��يدن بر س��ر احياي برجام]توافق 
هس��ته اي[ اس��ت. اوليانوف افزود: اگر امري��كا اراده 
سياسي لازم را نش��ان دهد، اين كار هنوز امكان پذير 
 »B اس��ت. صحبت هاي غيرمس��وولانه درباره »پلان
مي تواند منجر به رخ دادها و تحولاتي بسيار منفي شود. 
مذاكرات احياي توافق هس��ته اي در وين كه از مارس 
2021 و با روي كار آمدن دولت جو بايدن در واشنگتن 
ميان ايران، اعضاي كميسيون مشترك برجام و امريكا 
آغاز شد، پس از طي روندي چندماهه، به دليل مسائل 
حل نشده با وقفه مواجه شده و هنوز نتيجه ملموسي به 
دنبال نداشته است. »پلان B« از پيشنهاداتي بود كه 
در دوران رياست جمهوري دونالد ترامپ، رييس جمهور 
پيشين امريكا براي رسيدگي به مساله هسته اي ايران 
مطرح شد و شامل اعمال فش��ار بيشتر، تحريم هاي 
اقتصادي و گزينه نظامي بود. اين رويكرد مورد حمايت 
تندروهاي امريكا و بنيامين نتانياهو، نخست وزير وقت 
رژيم صهيونيستي بود كه در سال 201۸ ترامپ را به 

خروج از توافق هسته اي تشويق كرد.

نايب رييس كميسيون اقتصادي مجمع تشخيص مصلحت 
نظام بسياري از مشكلات كشور را ناشي از بد عمل شدن به 
سياست هاي كلي اصل 44 از جمله موسسات و بنگاه هاي 
عمومي غيردولتي دانست و گفت: بازنگري در اين سياست ها 
ضروري و مبرم است. كميسيون اقتصادي، اداري و بازرگاني 
مجمع تشخيص مصلحت نظام روز يكشنبه تشكيل جلسه 
داد. محمدرضا باهنر، نايب رييس كميس��يون اقتصادي، 
اداري و بازرگاني مجمع در ابتداي اين جلس��ه، با اشاره به 
تورم بالاي 40درصد در 4 س��ال اخير و لزوم چاره انديشي 
مسوولان براي چالش هاي اقتصادي كشور گفت: در دوره 
نهم مجمع، كميسيون اقتصادي، اداري و بازرگاني مجمع، 
بحث هاي جمع بندي نشده خود در دوره هشتم را تكميل 
خواهد كرد و ريل حركت آينده را براي ادامه مسير تعيين 
و دنبال خواهد كرد. داود دانش جعفري دبير كميس��يون 
هم با اشاره به اهميت بازنگري و تنقيح سياست هاي كلي 
در مجمع گفت: در دوره گذش��ته، كميسيون اقتصادي، 
اداري و بازرگاني مجمع، 1۸ جلسه درباره بازنگري برخي 
سياست هاي كلي اقتصادي برگزار كرد و از جلسه گذشته، 

ادامه اين مباحث در دستور كار كميسيون قرار گرفته است 
و در نظ��ر داريم اين سياس��ت ها را در جهت تحقق برنامه 
هفتم يعني پيشرفت توام با عدالت اصلاح كنيم. محمدباقر 
ذوالقدر دبير مجمع تش��خيص مصلحت نظام كه در اين 
جلسه حضور داشت، با قدرداني از حضور مستمر و مسوولانه 
اعضاي كميسيون اقتصادي مجمع در جلسات و پيگيري 
مباحث بازنگري سياست هاي كلي گفت: در اين دوره، چهار 
ماموريت از سوي رهبر معظم انقلاب براي مجمع تعيين 
شده است »تعيين سازوكار و فرآيند اثربخشي و كارآمدي 
سياست هاي كلي« و نيز »تنقيح و بازنگري در سياست هاي 
كلي« همچنين »نظارت بر حسن اجراي اين سياست ها« 
و »ارتباط با نخبگان و مراكز پژوهش��ي كشور« به عنوان 
ماموريت مجمع در دوره نهم مش��خص شده است. وي با 
اشاره به مباحث و چارچوب هاي مطرح شده در كميسيون 
مشترك )دفتر مقام معظم رهبري و دبيرخانه مجمع( براي 
بازنگري سياس��ت هاي كلي گفت: در اين كميسيون 1۷ 
سياست اس��ت كه به دليل گذشت زمان نسبتا طولاني يا 
انقضاء شرايط و تغيير وضعيت بايد مورد بازنگري قرار گيرند 

كه پنج سياست در حوزه تخصصي كميسيون اقتصادي، 
اداري و بازرگاني قرار مي گيرند. ذوالقدر افزود: 1۸ سياست 
كلي نيز به دليل جامعيت آنها و اينكه زمان زيادي از ابلاغ 
آنها نمي گذرد و بدون بازنگري لازم الاجرا هس��تند كه از 
ميان آنها مي توان به سياست هاي كلي »اقتصاد مقاومتي« 
و سياست هاي كلي »اصل 44« اشاره كرد كه در حوزه كار 
كميسيون اقتصادي مجمع قرار دارند. دبير مجمع تشخيص 
مصلحت نظام درباره سياست هاي كلي اصل 44 گفت: با 
توجه به اينكه اين سياست از فهرست سياست هاي كلي 
مورد بازنگري خارج است، لازم است سياست هاي ديگر در 

اولويت بررسي كميسيون اقتصادي قرار گيرد.
 در ادامه حجت الاس��لام والمسلمين غلامرضا مصباحي 
مقدم، س��يد مرتضي نبوي، محمدجواد ايرواني، آيت الله 
دري نجف آبادي، غلامرضا آق��ازاده نظرات و ديدگاه هاي 
خود را در مورد برنامه ها و فعاليت هاي كميسيون مطرح 
كردند و محمدرضا باهنر، نايب رييس كميسيون گفت: با 
توجه به اينكه بسياري از مشكلات كشور ناشي از بد عمل 
شدن به سياس��ت هاي كلي اصل 44 از جمله موسسات 

و بنگاه هاي عمومي غيردولتي اس��ت، بازنگ��ري در اين 
سياست ها ضروري و مبرم اس��ت و صورت مذاكرات اين 
كميسيون موجود اس��ت و بر بازنگري در آن اصرار داريم. 
محسن رضايي رييس كميسيون اقتصادي هم با اشاره به 
برگزاري جلسات كميسيون اقتصادي درباره سياست هاي 
كلي اصل44 گفت: ما در پايان كار بازنگري اين سياست ها 
هستيم. در بندها، صراحت بخش��ي و ابهام زدايي صورت 
گرفته و مي توان نتايج بررسي ها و دلايل كميسيون را در 
اختيار دبيرخانه و رييس محترم مجمع قرار دهيم. ما بايد 
بازنگري ها را در چارچوب منطقي انجام دهيم و نياز به الگو و 
مدلي براي بازنگري، تلفيق و تنقيح داريم. رييس كميسيون 
اقتصادي، اداري و بازرگاني مجمع گفت: سياست هاي كلي 
اقتصادي در مجمع مبتني بر وضعيت و مشكلات اقتصادي 
تدوين مي شود و در بازنگري ها هم اين مسائل از ديد اعضاي 
مجمع مغفول نمي ماند. در ابتداي اين جلسه، گزارشي با 
عنوان »تصوي��ري از اقتصاد جهاني و اقتصاد كلان ايران« 
و پيش بيني ش��اخص هاي اقتصادي در سال هاي پس از 

بحران كرونا ارايه شد.



ادامه از صفحه اول|
ج��ام جهاني بهره مند ش��ده اند. در جري��ان اين گزارش 
تلاش شده بازندگان و برندگان واقعي جام جهاني از منظر 
اقتصادي و راهبردي مورد بررسي قرار بگيرد.  پيروزي در 
صحنه هاي اقتصادي ش��ايد چندان ارتباط مستقيمي با 

پيروزي در صحنه ورزشي نداشته باشد.  
هرچند تيم فوتبال قطر با 3شكست در مرحله گروهي 
و زدن تنها يك گل از جام جهاني به ميزباني خودش 
حذف شد، اما از منظر اقتصادي و راهبردي بزرگترين 
برنده جام جهاني بدون ترديد، ميزبان اين جام است. 
كشوري كه علي رغم صرف هزينه هاي نجومي )بين  
50تا 200ميليارد دلار( توانسته ارزش افزوده فراواني 
را نصيب خود كند. بر اساس اعلام تحليلگران جهاني، 
اقتصاد قطر پس از جام جهاني با رش��د ۴.۶ درصد در 
سال 2022 به پايان مي رود و با رشدي بالاي ۶درصد به 
استقبال 2023 خواهد رفت. اهميت اين اعداد و ارقام 
زماني برجسته تر مي شود كه بدانيم، رشد اقتصادي 
قطر در سال قبل از جام جهاني )2021( تنها 1.۴درصد 
بوده اس��ت. از سوي ديگر، جام جهاني قطر، قطر را به 
عنوان يكي از بزرگ ترين مراكز گردشگري در سطح 
جهاني معرفي مي كند، ضمن اينكه ظرفيت هاي حمل 
و نقل هوايي، دريايي و...اين كشور را به شدت ارتقا داده 
است. قطر همچنين س��رمايه گذاري هاي فراواني در 
حوزه تبليغات، ورود شركت هاي هاي تك، توليد برق، 
مخابرات و اينترنت 5G  و حم��ل و نقل هزينه كرده 
است، اقتصاد قطر نه فقط از طريق توسعه زيرساخت ها 
و رشد گردش��گري و هتلداري و حمل و نقل تقويت 
مي شود، بلكه از صادرات بيشتر سوخت هاي فسيلي 
در بحبوحه افزايش تقاضا از سوي كشورهاي اروپايي 
نيز بهره مي برد. بنابراين بزرگ ترين برنده جام جهاني 
قطر بدون ترديد قطر خواهد بود. اما مهم تر از همه اين 
اخبار قراردادي است كه قطر در روزهاي برگزاري اين 
جام با چين براي توس��عه نفتي و گازي منعقد كرده 
اس��ت. قراردادي كه بر اساس برآوردهاي كارشناسي 
درآم��دي حدودا100ميلي��ارد دلاري را تنها از يك 
ميدان گازي نصيب اين كش��ور مي كند. در كنار اين 
قرارداد، چين در مسير حوزه هاي زيربنايي اين كشور 
نيز سرمايه گذاري هاي فراواني خواهد داشت. بنابراين 
مهم ترين برنده جام بدون ترديد، قطر است كه توانست 

ارزش افزوده اقتصادي قابل توجهي را كسب كند.

همسايگانقطرنيزسودميبرند
برنده بعدي ج��ام جهاني 2022 در ح��وزه اقتصادي، 
برخي همسايگان اين كشور هستند. كشورهايي چون 
عربستان س��عودي، امارات، عمان، كويت و...هر كدام 
سهمي از بازار جام جهاني را به دست آورده اند. قبل از آغاز 
اين جام، در يك »نمايش همبستگي« ميان كشورهاي 
منطقه، محمد بن سلمان، وليعهد عربستان سعودي، 
عبدالفتاح سيسي، رييس جمهوري مصر و عبدالمجيد 
تبون، رييس جمهوري الجزاير در آيين گش��ايش جام 
جهاني قطر در كنار امير قطر حضور به هم رساندند و با 
يكديگر مسابقه افتتاحيه را نيز كه رقابت ميان تيم هاي 
ملي قطر و اكوادور اس��ت، تماش��اكردند. در ميان اين 
كش��ورها، امارات به واس��طه دارا بودن زيرساخت هاي 
بيشتر و نزديكي مسافت با قطر توانسته است بسياري 
از تماش��اگران ج��ام جهاني را به خود ج��ذب كند و از 

اين طري��ق درآمد هنگفتي را از قِب��ل اين رويداد مهم 
كسب كند. در همين راستا »پل گريفيث « مديرعامل 
فرودگاه هاي دوبي، در روزهاي پيش از برگزاري مسابقات 
جام جهاني در مصاحبه اي دوبي را »دروازه اصلي « جام 
جهاني خواند و پيش بيني كرد كه اين شهر حتي احتمالًا 
شاهد حضور تعداد توريست هاي بيشتري نسبت به خود 
قطر خواهد بود. پيش بيني كه با پايان گرفتن جام جهاني 
مشخص ش��د، چندان بيراه هم نبوده است. وي در آن 
زمان با تأكيد بر اينكه دوبي تمام برنامه ريزي هاي لازم 
را انجام داده است، گفت: شهر دوبي تلاش خواهد كرد 
با استفاده حداكثري از شهرت خود به عنوان يك شهر 
فوق مدرن و نظام مندتر نسبت به دوحه و ديگر شهرهاي 
قطر به اتكاي تبليغ جاذبه هاي توريستي خود در مسير 

جذب گردشگران جام جهاني گام بردارد.
اين موضوع با انجام سفرهاي هوايي در روز انجام مسابقات 

كه توس��ط خطوط هواي��ي قطر يا ش��ركت هواپيمايي 
ارزان قيمت مستقر در دوبي انجام مي شود، عملًا تحقق 
يافته است؛ چراكه اين امكان را به تماشاگران جام جهاني 
مي دهد ظرف 2۴ ساعت و به صورت يك روزه از مبدأ قطر 
به اين كشور سفر كنند و مجدداً به محل برگزاري مسابقات 

بازگردند. 
هم اكنون ش��ركت جتك��س نيز به عنوان يك  ش��ركت 
هواپيمايي خصوصي فعال در دوب��ي اقدام به طراحي دو 
بسته با قيمت هاي متفاوت براي طي مسافت يك ساعته 

پرواز بين دوحه و دوبي كرده است.
بر اس��اس اعلام اين ش��ركت، بسته اول كه ش��امل ارايه 
سرويس در قالب جت خصوصي است، هزينه اي معادل 
با 2۴0.000 درهم امارات معادل ۶5.3۴0 دلار )حدود 2 
ميليارد و 300 ميليون تومان( براي حداكثر 10 مسافر دارد 
و بسته دوم كه صرفاً شامل تخصيص صندلي جداگانه براي 

پرواز است، چيزي در حدود 29.000 درهم معادل 7.895 
دلار )حدود 278 ميليون تومان( قيمت خواهد داشت. اين 
اعداد و ارقام نه تنها در پايان جام جهاني محقق شده اند، بلكه 

ظرفيت هايي به مراتب بيشتر نيز ايجاد شده اند.

فيفاپولپاروميكند
يكي ديگر از برندگان اقتصادي ج��ام جهاني قطر بدون 
ترديد، فيفا اس��ت. به گزارش رويت��رز، جياني اينفانتينو 
رييس فدراسيون بين المللي فوتبال فيفا در نشست خبري 
خود در آستانه پايان جام جهاني درآمد اين نهاد از برگزاري 
جام جهاني قطر را اعلام كرد و گفت فيفا ده و نيم ميليارد 
دلار از اين جام درآمد كس��ب كرده است كه يك ميليارد 
دلار بيش از دوره قبل است. اينفانتينو همچنين با اعلام 
اينكه جام جهاني قطر بهترين جام جهاني تاريخ بوده است، 
اضافه كرد: اين دوره از رقابت ها بهترين دوره جام جهاني 
بوده است. او درباره شكل برگزاري دوره بعد جام جهاني نيز 
گفت: ابتدا قرار بود در هر گروه 3 تيم باشد ولي هيجان دور 
گروهي در قطر نشان داد كه شايد بتوان دوره بعد 12 گروه 
چهار تيمي داشته باشيم. افزايش درآمد حاصل از چرخه 
تجاري فيفا به دليل قراردادهايي است كه با قطر، ميزبان اين 
دوره بست؛ توافق هايي با شركت هاي سرشار از ثروت مانند 
»قطر انرژي« يا حاميان مالي قطري نظير »بانك كيو ان بي« 
و شركت مخابراتي »كورِدو« در ارتقاي درآمد فيفا موثر بوده 
است. خبرگزاري آسوشيتدپرس در اين زمينه افزوده است 
كه بيش��تر قراردادهاي پخش اين دوره از جام جهاني نيز 
11 سال پيش در زمان رياست سپ بلاتر بر فيفا امضا شد.

بازندگانجامجهاني
در ميان بازندگان جام جهاني بايد از كش��ورهايي نام برد 
كه علي رغم همه ظرفيت هايي كه دارند، نتوانس��تند از 
ظرفيت هاي تبليغاتي، اقتصادي، حمل و نقل و...اين جام 
درآمد كس��ب كنند. برخي از اين كش��ورها هم در زمين 
فوتبال بازي را واگ��ذار كردند و هم در ح��وزه اقتصادي. 
ايران را شايد بتوان يكي از كشورهايي دانست كه به اندازه 
ظرفيت هاي خود نتوانست در حوزه هايي چون گردشگري، 
حمل و نقل، هتل داري، صنايع دس��تي و...كسب درآمد 
كند. با پايان گرفتن اين جام، كشورها ماراتن ۴ساله اي را 
آغاز مي كنند تا بتوانند، براي دوره بعدي جام جهاني كه در 
3كشور امريكا، مكزيك و كانادا برگزار مي شود، برنامه ريزي 

كنند.  اي كاش از اين برنامه ريزي ها عقب نمانيم.
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رنگكردنديوار!
منطق اقتصادي حاكم، منطق بازار و نظام عرضه و 
تقاضا خواهد بود يا همچنان اراده دولت و دستور 
و حكم ديوانسالاران دولتي تعيين كننده است؟!

وقتي صنعت كش��ور فاق��د راهبرد و سياس��ت 
صنعتي مشخص و مصوب است و اصل حاكم بر 
سياست تجاري كش��ور نه منافع اقتصادي بلكه 
مصلحت هاي سياسي اس��ت، چگونه هماهنگي 

بين اين دو حوزه متصور است؟! 
 مگر همين ايام اخير نبود كه عنوان شد اروپا در 
نقشه توسعه تجاري كش��ور كمتر جايي خواهد 
داش��ت و همه تخم مرغ هاي تجاري كش��ور در 
سبد كش��ورهاي همس��ايه وچين و اوراسيا و... 
ق��رار خواهد گرفت؟ )رييس س��ازمان توس��عه 
تج��ارت- 1۴01/7/2۶(. ك��دام منفعت ملي و 
توجيه اقتصادي چنين سياس��ت هاي تجاري را 
توجيه و تبعيت نظام ارزي از اين سياس��ت ها را 

مقبول مي سازد؟!
در حوزه توس��عه صنعتي به عنوان پايه و اساس 
سياس��ت تجاري نيز همين س��ردرگمي حاكم 
اس��ت. در همين روزهاي اخير رييس اتاق ايران 
ب��راي چندمين بار از نبود اس��تراتژي توس��عه 
صنعتي به ش��دت گلايه كرد و گفت: »روزبه روز 
ش��كاف تكنولوژيك��ي در بخش صنع��ت با رقبا 
بيشتر مي شود و اين ما را در بازار رقابتي با ناكامي 
در آينده روب��رو مي كند. اكن��ون در حال توليد 
كالاهايي هستيم كه بزودي از بازار مصرف جهاني 
و حتي از بازار مصرف داخلي حدف مي ش��ود... 
س��يطره كامل نااطميناني در فضاي كسب وكار 
و روشن نبودن سياس��ت هاي اقتصادي دولت و 
مجلس وضعيتي را ايجاد كرده كه س��رمايه گذار 
واقعا نمي تواند آينده چند ماه خود را پيش بيني 

كند.« )شافعي- 1۴01/9/19( 
واقعيت آن اس��ت كه اقتصاد كشور همچنان در 
همان فض��اي الگوهاي تاريخ مصرف گذش��ته 
»خودكفاي��ي« و »جايگزين��ي واردات« نفس 

مي كشد. 
الگوهاي��ي كه منط��ق و ضرورت هايي همچون: 
ايج��اد فض��اي رقابت��ي و كاهش انحص��ارات و 
ش��به انحصارات دولت��ي و  خصولت��ي و كاهش 
مداخلات اختلال زاي دول��ت و تثبيت قيمت ها 
و تنش زداي��ي از روابط خارجي و مش��اركت در 
زنجيره ارزش جهاني و... كمتر جايي در آنها دارد. 
بر اين اساس به  نظر هماهنگي ها و تفاهم نامه هاي 
اداري و ديواني جز همان نيس��ت كه رييس اتاق 
ايران عنوان كرده اس��ت: »اگر اقتص��اد را ديوار 
فرس��وده   اي در نظر بگيريم، گويا افرادي ديوار را 
رنگ مي كنند اما مجددا دي��وار دوباره به همان 

ظاهر قبلي بازمي گردد.«

آينهدقجامجهاني
ايران اولويت هاي ديگري دارد؛ همين امروز وقتي 
مي خواهيم درباره جام جهاني قطر صحبت كنيم 
بازي به پنالتي كشيده شده و بعد از 120 دقيقه 
مشخص مي ش��ود كه فرانس��ه قهرمان است يا 
آرژانتين. اين ظرفيت هاي اقتصادي فقط مختص 
جام جهاني فوتبال نيست. در بازي هاي آسيايي، 
جام ملت ه��ا، جام باش��گاه ها و... ني��ز هر كدام 
ظرفيتي دارند. چ��ون اقتصاد براي ايران اولويت 
نيست، مشكلات عديده اي شكل مي گيرد. براي 
اولويت ش��دن اقتصاد هم زيرساخت هاي فكري 
نياز است و هم زيرساخت هاي جهاني. اگر اقتصاد 
براي ما اولويت بود، حتي ب��ا فرض تداوم دوران 
آقاي خاتمي، اقتصاد ايران بايد حدود 1100 تا 
2000 ميليارد دلار حجم داشت. اقتصاد زماني 
اولويت مي شود كه وزير اقتصاد، شاخص، مستقل 
و متخصص باش��د. ريي��س كل بان��ك مركزي 
شاخص و متخصص باش��د. قطر از طريق تعامل 
س��ازنده با جهان توانست ميزباني جام جهاني را 
به دست بگيرد. اما تيم هاي اصلي كشور ما مانند 
استقلال و پرسپوليس حتي قادر نيستند، ميزبان 

بازي هاي آسيايي در خانه خود بشوند. 
همه اينها واقعيت هايي است كه بايد به آنها توجه 
ش��ود. اما متاسفانه در گروكش��ي هاي سياسي 
به آنها توجهي نمي ش��ود. بايد از اين گزاره هاي 

محدوديت زا عبور كنيم. 
بايد بدانيم ك��ه نيازمند متخصص در حوزه هاي 
گوناگون هستيم اما متاس��فانه مسوولان ايراني 
به س��ازمان هاي بين المللي مي رون��د در حالي 
كه حتي به انگليس��ي مسلط نيستند. اين بسيار 
دردناك است. ما هم بايد سهم خود را از اقتصاد 

جهاني بگيريم.

بازاروقيمتگذاري
 وقتي توليدكننده شناس��نامه دار موظف است 
كه ماليات خود را به ش��كل دقيق پرداخت كند 
اما دلال ها و واس��طه ها كه بيش��ترين س��ود را 
مي برند عملا از پرداخت مالي��ات و قرار گرفتن 
در فهرست نظارت ها معاف هستند، آيا مي توان 
انتظار كاهش قابل توجه قيمت ها را داش��ت؟ از 
سوي ديگر نظارت هايي كه در فرآيند توزيع كالا 
وجود دارد نيز كامل نيستند. بازرسان و ناظران 
تعدادش��ان محدود اس��ت و توان پاسخ دادن به 
تمام نيازها را ندارند. از س��وي ديگر دس��ت آنها 
در نظارت نيز بس��ته اس��ت و ابزارهاي كافي در 

اختيارشان قرار ندارد.
م��ا ب��راي بهبود ش��رايط اقتص��ادي باي��د اين 
موضوعات كلان را بهبود و شرايط را تغيير دهيم. 
در صورت��ي ك��ه تكليف در اين حوزه ها روش��ن 
ش��ود مي توان انتظار داشت كه سرمايه گذاران و 
فعالان اقتص��ادي در بخش هاي مختلف فعاليت 
خود را گسترش دهند اما در غير اين صورت تمام 
مشكلات سال هاي گذشته ادامه خواهند داشت.

»تعادل«ابعاداقتصاديجامجهانيبرايكشورهايمختلفرابررسيميكند

برندگان و بازندگان جام جهاني قطر 

افزايشنرخسودبانكيبهشورايپولواعتباررفت

افزايش۵۷درصديدستمزدقطعابراي۱۴۰۲تكرارنميشود
رييس كل بانك مركزي با بيان اين مطلب كه در بيش از 
90 كشور دنيا طي ماه هاي گذشته اصلاح نرخ سود بانكي 
انجام شده است گفت: »ما هم بايد حتماً از اين ابزار استفاده 
كنيم كه منوط به تأييد شوراي پول و اعتبار است كه در حال 
پيگيري و بررسي آن هستيم.« علي صالح آبادي رييس كل 
بانك مركزي در نشست خبري امروز درباره آمارهاي كلان 
بانك مركزي در حوزه كنترل تورم، پايه پولي و نقدينگي 
اظهار داشت: پايه پولي در پايان آبان نسبت به اسفند سال 
قبل 20.5 درصد بوده است. روند رشد نقدينگي از ابتداي 

كار دولت و امسال نزولي بوده است.

صالحآبادي:امسالتنخواهيبهدولتنداديم
صالح آبادي با بيان اينكه برنامه ريزي بانك مركزي كاهش 
رشد نقدينگي به زير 30 درصد در سال جاري است؛ گفت: 
به خلاف روال سال هاي گذشته امسال تنخواهي به دولت 
پرداخت نكرديم؛ مي توانستيم طبق قانون بودجه ۶0 هزار 
ميليارد تومان تنخواه بدهيم. رييس كل بانك مركزي به 
خريد ارزهاي دولت توس��ط اين بانك اشاره و تأكيد كرد: 
به شدت كنترل مي كنيم اين ارزها در بازار فروخته و ريال 
آن از بازار جمع آوري شود. مطالبات بانك مركزي از دولت 
موضوع مهم ديگري بود كه صالح آبادي به آن اشاره و تصريح 
كرد: بايد سياست هاي پولي به گونه اي وضع شود كه بازار 
با كسري نقدينگي مواجه نشود. وي گفت: كنترل ترازنامه 
بانك ها حائز اهميت ويژه اي اس��ت ك��ه بانك مركزي در 
دستور كار دارد؛ بانك ها رتبه بندي شده اند و براساس رتبه 
آنها رشد ترازنامه شان را در بانك مركزي كنترل كرديم. 
هم اكنون اين عدد براي هر بانك مش��خص و اعلام شده 
است؛ رتبه هر بانك با بانك ديگر متفاوت است. صالح آبادي 
افزود: تسهيلات تكليفي بانك ها موضوع مهم ديگري است 
كه در بانك مركزي به آن پرداختيم؛ عدد كلي را مشخص 
و به دولت پيشنهاد كرديم؛ خواهش ما از مجلس اين است 
كه هنگام تصويب بودجه سال آينده تسهيلات تكليفي را 
متناسب با پيشنهاد ما تعيين كند تا خللي در ساير اقدامات 

و سياست هاي بانكي پيش نيايد.

امسال۵۵۵هزارنفروامفرزندآوريگرفتند
رييس كل بانك مركزي  درباره عدم پرداخت تس��هيلات 
تكليفي گفت: امس��ال ت��ا 2۶ آذر ۶97 هزار فقره به مبلغ 
9۶ هزار ميليارد تومان پرداخت شده است؛ سال قبل كل 
اين رقم 80 هزار ميليارد تومان بوده است. وي اضافه كرد: 
تسهيلات فرزندآوري نيز امسال 555 هزار فقره تا تاريخ 

مورد گزارش پرداخت شده است.

۱۵درصدكلتسهيلاتبانكي
بهخانوادههارسيد

صالح آبادي گفت: كل تسهيلات شبكه بانكي از اول سال تا 
پايان آبان 2۶00 همت بوده است كه ۴۴.7 درصد نسبت 
به سال گذشته رشد داشته است. 8۴.2 درصد تسهيلات به 
صاحبان كسب وكار پرداخت شده و 15.8 درصد به خانوارها 
پرداخت ش��ده است. وي بار ديگر تأكيد كرد: انتظار ما در 

قانون بودجه سال آينده كنترل تسهيلات تكليفي بانك ها 
براي كنترل ترازنامه بانك هاست. بيش از 50 همت اوراق 
گام در سال جاري منتشر شد؛ براي جلوگيري از تنزيل در 
بازار س��رمايه تلاش مي كنيم اين اوراق در زنجيره توليد 
مورد استفاده قرار گيرد. رييس كل بانك مركزي از برنامه 
اصلاحي اين بانك براي هر بانك به صورت مشخص خبر 
داد و گفت: نظارت ها دقيق در شبكه بانكي انجام مي شود؛ 
قوانين نظارتي بانك در حوزه تسهيلات پرداختي در سامانه 
سمات تعريف شده اس��ت. وي افزود: فاكتور الكترونيك؛ 
جزو برنامه هايي اس��ت كه تا پايان س��ال كامل مي شود؛ 
فروش اموال مازاد بانك ها به صورت ماهانه رصد مي شود، 
اخيراً دو صندوق نيز در اين خصوص تعريف شد. در حوزه 
كنترل ترازنامه بانك ها و نظارت بر حوزه بانكي برنامه هاي 
خودمان را اجرا مي كنيم تا از اين ناحيه نيز كنترل نقدينگي 

را انجام دهيم.

تورمسالآيندهكاهش�ياست/آثارتورمي
اصلاحارزترجيحيتخليهشد

صالح آبادي درباره تورم نيز گفت: تورم مصرف كننده ابتداي 
دولت 59.3 درصد ب��ود كه به 39.9 درصد كاهش يافت؛ 
گرچه هنوز بالاس��ت و راضي به اين تورم نيستيم و حتماً 
بايد كاهش پيدا كند ولي امس��ال اص��لاح ارز ترجيحي، 
افزايش حقوقها و حقوق گمرك��ي و... نصف اين تورم را به 
خود اختصاص داد، اميدواريم س��ال آينده افزايش تورم 
از اين محل نداشته باش��يم و همين موضوع مي تواند به 
كاهش تورم سال آينده كمك كند. وي گفت: قرار نيست 
هميشه افزايش تورم تكرار شود؛ روند تورم به روال طبيعي 
خود برمي گردد البته بايد تلاش كنيم انتظارات را تعديل 
كنيم. تورم نقطه به نقطه در اسفندماه سا ل گذشته 29.5 
درصد شد و اگر اصلاح ارز ترجيحي نداشتيم مي توانستيم 
تورم را به كمتر از 25 درصد هم كاهش دهيم؛ البته آثار اين 

سياست تخليه شده است.

چرامردمكاهشتورمراحسنميكنند؟
رييس كل بانك مركزي درباره اينك��ه چرا مردم كاهش 
تورم را حس نمي كنند، گفت: چون هنوز تورم بالاس��ت؛ 
هرچند تورم از 59.3 درصد به 39.9 درصد رس��يده ولي 
هنوز تورم بالاست و بايد كاهش يابد، از تورم راضي نيستيم 

و بايد كاهش يابد.

ريالديجيتالراهاندازيشد
وي گفت: ريال ديجيتال راه اندازي ش��د و در دو فروشگاه 
به صورت آزمايش��ي در حال اجراس��ت؛ ايرادات فني اين 
موضوع شناس��ايي و در حال رفع است، در ريال ديجيتال 

عقب نيستيم و همگام با كشورهاي ديگر به جلو مي رويم.
س��اماندهي كارت خوان ها و درگاه هاي پرداخت  نيز كار 
بزرگ ديگري بود كه در دولت سيزدهم اجرايي شد. علي 
صالح آبادي؛ رييس كل بانك مركزي با اشاره به اين موضوع 
گفت: اتصال ۴ خدمت مهم بانكي به پنجره واحد الكترونيك 
دولت هم اقدام ديگري بود كه در راستاي شفافيت و تسهيل  

خدمات به مردم انجام ش��د. وي افزود: سندباكس بانك 
مركزي هم براي كمك و حمايت از استارت آپ ها راه اندازي 
ش��د تا فناوري هاي نوين مالي تقويت شود. صالح آبادي 
در خصوص بازار ارز گفت: در س��امانه نيما واردات رسمي 
كش��ور تأمين مالي مي ش��ود، ارز صادركنندگان در آن 
عرضه مي شود؛ در بازار متشكل ارزي اسكناس ارزي تأمين 
مي شود، بازار غيررسمي نيز وجود دارد كه شامل معاملات 

حواله اي، فردايي و اسكناس مي شود.

رشد6۴درصديمعاملهارزدرسامانهنيما
وي گفت: در س��امانه نيما بدون هيچ مشكلي تأمين ارز 
انجام مي شود. 32.1 ميليارد دلار معامله ارز در اين سامانه 
انجام شده كه بيانگر رش��د ۶۴درصدي است. تأمين ارز 
۴۶.5 ميليارد دلار از ابتداي سال انجام شده است كه رشد 
2۶درصدي را نشان مي دهد. رييس كل بانك مركزي تأكيد 
كرد: نرخ هاي غيررسمي كه مورد استناد قرار مي گيرد براي 
بازاري اس��ت كه عمق آن به طور دقيق مشخص نيست؛ 
در معاملات فردايي كه اساس��اً ارزي معامله نمي ش��ود و 
شرط بندي روي نرخ ارز انجام مي دهند، مابه التفاوت نرخ 
ارز به صورت ريالي انجام مي شود. صالح آبادي اضافه كرد: 
در بازار رسمي ارز كار به خوبي پيش مي رود و نيازهاي ارزي 
تأمين مي شود. يكي از محل هاي كلاهبرداري، سوءاستفاده 
از حس��اب هاي اجاره اي اس��ت كه بارها به م��ردم در اين 
خصوص هشدار داده شده است؛ به عنوان مثال سوءاستفاده 
كلاني از حساب اجاره اي يك پيرمرد 80ساله بازنشسته 
شده است بدون آنكه خودش بداند. وي  در خصوص افزايش 
نرخ دلار به دليل كسري بودجه دولت گفت: روند تورمي 
كاهشي است؛ در بودجه دولت نيز به شدت در حال كنترل 
هستيم تا دولت از بانك  مركزي استقراض نكند؛ به شدت 
كنترل مي كنيم از كسري بودجه آثاري به بانك مركزي 

تحميل نشود.

اغتشاشاتباتحريكخروجسرمايه
دربازارارزموثربودهاست

رييس كل بانك مركزي گفت: ناآرامي هاي اخير با تحريك 
خروج س��رمايه در بازار ارز موثر بوده است ولي تنها دليل 
افزايش نرخ ارز نيست. وي در ادامه تأكيد كرد: آنچه مهم 
است ايجاد آرامش عمومي در فضاي جامعه است. همه 
بازارها مثل ب��ورس و ارز متأثر از عوامل مختلفي اس��ت 
و نمي توان اثر موضوعات مختل��ف را ناديده گرفت. وي 
در ادامه با بيان اينكه »ممكن اس��ت برخي بگويند چرا 
صالح آب��ادي در موضع گيري درباره ب��ازار ارز بازار نيما و 
متشكل را ملاك قرار مي دهد؟« گفت: بله درست است؛ 
حجم معاملات اين بازارها بسيار بالاتر از بازار غيررسمي 
است و تأمين مالي واردات و... در اين بازارها انجام مي شود. 
بازار غيررسمي بازار محدود و غيرشفاف است و بازار نيما 
و متشكل است كه به صورت ش��فاف ارز كشور را تأمين 
مي كند، بنابراين بايد هنگام تحليل بازار مد نظر داش��ته 

باشيم كه كدام بازار را تحليل مي كنيم.
رييس كل بانك مركزي درباره نرخ س��ود بانكي گفت: در 

بيش از 90 كشور دنيا طي ماه هاي گذشته اصلاح نرخ سود 
بانكي انجام شد؛ روسيه نرخ بهره را يكشبه دوبرابر كرد و به 
20 درصد رس��اند؛ در امريكا نرخ بهره به بيش از ۴ درصد 
رسيد، در ايران به اين مقوله به عنوان ابزار سياست پولي نگاه 
نمي شود و بايد اصلاح شود؛ از سال 99 ديگر اصلاحاتي در 
خصوص نرخ سود انجام نشده است؛ بايد حتماً از اين ابزار 
استفاده كنيم كه منوط به تأييد شوراي پول و اعتبار است 

كه در حال پيگيري و بررسي آن هستيم.

افزايش۵۷درصديدستمزدقطعاً
برايسال۱۴۰۲تكرارنميشود

وي همچنين گفت: افزايش دستمزد 57درصدي امسال 
رقم عجيب و غريبي بود و به هيچ وجه سال آينده چنين 
افزايشي نخواهد بود. دولت قطعاً افزايش حقوق را كنترل 
مي كند و قطعاً افزايش اين عدد نخواهد بود. صالح آبادي 
درباره چاپ پول در پايان س��ال گفت: دولت اگر هزينه 
اجتناب ناپذيري ندارد از آنجا كم كن��د و در جاي ديگر 
اس��تفاده كند از اوراق هم مي تواند اس��تفاده كند؛ خط 
قرمزمان با دولت كنترل نقدينگي است. وي همچنين 
درباره دستمزد 1۴02 گفت: اصلاح دستمزد در چارچوب 
سياست دولت و مجلس تصويب مي ش��ود ولي نگاه ما 
در دولت در راس��تاي كنترل تورم است. وي تأكيد كرد: 
افزايش دس��تمزد بخش خصوصي در شوراي عالي كار 
تعيين مي شود؛ توصيه مان اين است كه تصميمات شان 
متناس��ب با ملاحظات تورمي باش��د. رييس كل بانك 
مركزي گفت: مرجع كاهش يا افزايش حقوق  كارگران 
و كارمندان بانك مركزي نيس��ت. حقوق كارمندان در 
اختيار سازمان برنامه و بودجه است و حقوق كارگران در 
حيطه اختيار شوراي عالي كار است، البته بايد در مسائلي 
كه در اين خصوص در دولت مطرح مي شود آثار تورمي 
هم درنظر گرفته ش��ود. وي در توضيح تكميلي درباره 
چرايي افزايش قيمت ارز گفت: تقويت دلار در دنيا يكي از 
دلايل افزايش نرخ ارز است؛ انتظارات، تورم و... در قيمت 

ارز اثرگذار بوده اس��ت. صالح آبادي در واكنش به گراني 
عمدي دلار توس��ط دولت براي جبران كس��ري بودجه 
تأكيد كرد: ما نرخ ارز غيررس��مي را قب��ول نداريم و بايد 
تعديل شود؛ دولت هيچ وقت از محل بازار قاچاق نيازهاي 
ارزي را تأمين نمي كند؛ تأمين مالي نيازهاي ارزي كشور 
در نيما انجام مي شود. وي درباره افزايش قيمت ارز در بازار 
توافقي گفت: قيمت ارز توافقي در بازار متشكل براساس 
عرضه و تقاضا تعيين مي شود نه دستوري؛ بانك مركزي به 
عنوان بازارساز در بازارهاي مختلف حضور دارد. رييس كل 
بانك مركزي در خصوص چرايي عدم انتشار آمار تورم در 
بانك مركزي گفت: ما مي توانيم آمار تورم را منتشر كنيم 
چون توليد اين آمار در بانك مركزي متوقف نشده است، 
ولي چون مصوبه اي بوده در گذشته كه مركز آمار اين آمار 
را منتشر كند، خودشان آمار تورم را منتشر مي كنند، اما 
ما در گزارش ها و سخنان مان به آمار توليدي بانك مركزي 

استناد مي كنيم.
وي درباره  منابع بلوكه شده ايران در كره اين طور توضيح داد: 
اين موضوع در حال انجام است، رفت وآمدهاي مختلفي با 
وساطت برخي كشورها انجام داديم؛ در اصل موضوع توافق 
وجود دارد؛ ولي در حساب هاي مقصد نكاتي وجود داشت؛ 
در حال دنبال موضوع هس��تيم؛ روي اين موضوع تأكيد 
داريم كه پول از حساب كره جنوبي به حساب هايي انتقال 
شود كه بتوانيم استفاده كنيم، آنها هم اين را قبول دارند، ما 

مي خواهيم تضامين كافي را دريافت كنيم.

مالياتسوداگريبايدبالاترازتوليدباشد
به گزارش تس��نيم، رييس كل بانك مركزي درباره طرح 
ماليات بر عايدي س��رمايه گفت: سفته بازي و سوداگري 

در دنيا مشمول ماليات است و بسيار بالاتر از توليد است.
وي تأكيد كرد: قانون ماليات بر عايدي سرمايه در دنيا باعث 
شده است سرمايه ها به سمت توليد برود لذا انتظار داريم تا 
تصويب اين ماليات در مجلس و اجراي آن منجر به كاهش 

سوداگري و تقويت توليد شود.



پس از 5 ماه ش��اخص كل بورس روز گذشته توانست 
ركوردشكني كند و به سقف 5 ماهه خود برسد؛ يعني 
شاخص كل بورس تهران ديروز توانست به محدوده 
يك ميليون و 500 هزار واحدي برسد و در نوبه خود 
ركوردشكني كند. آخرين بار 13 تير ماه بود كه شاخص 
كل بورس روي عدد يك ميليون و 500 هزار واحدي 
بود و پس از آن روند نسبتا ريزشي داشت تا روز گذشته 
كه شاخص كل توانست رشد بيش از 30 هزار واحدي 
داشته باشد.  شاخص كل بورس تهران تنها پس از يك 
روز اس��تراحت دوباره روي ريل صعود گام برداشت. 
نماگر اصلي تالار شيش��ه اي با رش��د 30 هزار و 308 
واحدي، افزايش 2.06 درصدي را تجربه كرد و پس از 
162 روز مجددا در ابر كانال يك ميليون و 500 هزار 

واحدي قرار گرفت.
شاخص كل هم وزن بازار سرمايه نيز هم گام با نماگر 
اصلي رشد پرقدرتي را تجربه كرد. شاخص ياد شده در 
پايان جريان دادوستد هاي روز يكشنبه با رشد 1.71 
درصدي در محدوده 443 ه��زار و 962 واحدي قرار 
گرفت. روز گذش��ته علاوه بر عملكرد خوب شاخص 
كل بورس، اعداد و ارقام اطراف بازار س��رمايه نيز همه 
نشان از بهبود وضع بازار سرمايه دارند. ارزش معاملات 
خرد )سهام + حق تقدم ها( در روز جاري در محدوده 
5 هزار و 555 هزار ميلياردي توقف كرد . در حالي كه 
روز گذشته خبر از توقف خروج پول حقيقي ها از بورس 
داديم بررس��ي آمار مالكيت افراد حقيقي حكايت از 
ورود سرمايه اين افراد به بازار سهام دارد. شاخص ورود 
و خروج س��رمايه تا لحظه تنظيم اين گزارش، خبر از 
ورود 167 ميليارد پول به بازار مي دهد. اگر قرار به رشد 
كليت بازار سهام است ورود پول و اعتماد سهامداران 
براي گذاشتن سرمايه خود در بورس تهران شرط لازم 

و مهم به وقوع پيوستن اين هدف است.
نقشه بورس تهران روز اخير با حضور 496 نماد سبز و 
133 نماد منفي به وضوح نمايانگر قدرت خريداران در 
بازار بود ك��ه ارزش دلاري بازار اما با وجود ورود پول و 
رشد چند درصدي اكثر نمادها، به واسطه رشد قيمت 
دلار نسبت به روز گذشته كاهش يافت. ارزش دلاري 
بازار سرمايه ايران در پايان معاملات روز يكشنبه معادل 
252 ميليارد دلار ش��د. در اين روز نمادهاي فارس، 
فولاد، فملي، كچاد، وغدير و نوري بيشترين تاثير مثبت 
را روي شاخص كل بورس داشتند. در مقابل در روزي 
كه به سختي نمادهايي با تاثير منفي بر شاخص كل 
پيدا مي شد نمادهاي خساپا، وآذر، خزاميا، خراسان، 
دعبيد و خمهر در بر دارنده بيشترين تاثير منفي روي 

شاخص كل بودند.
در س��وي ديگر بازار نمادهاي هرمز، زاگرس، فغدير، 
آريا، شگويا، شرانل و دي بيشترين تاثير مثبت را روي 
شاخص كل فرابورس داش��تند. از طرفي بپاس، بنو، 

فرابورس، تپسي و ثغرب بيشترين تاثير منفي را روي 
اين شاخص داشتند. بيشترين خالص خريد حقيقي ها 
متعلق به نمادهاي فارس، اخابر، واتي، گشان، ذوب، 
بوعلي و كگل بود. در ليس��ت بيش��ترين ارزش  صف 
فروش نمادهاي وس��الت، انرژي1، حگردش، رفاه و 
خمهر در اين ليس��ت به چش��م مي خورد. بيشترين 
ارزش صف خريد نيز متعلق به نمادهاي كپشير، ساينا، 
فارس، اخابر و گدنا كه نماد جديد حاضر در ليست صف 
خريدي ها بود. رشد بيش از 30 هزار واحدي بورس در 
روز گذش��ته تا حدود زيادي دور از انتظار بود. چرا كه 
بازدهي اغلب تك سهم هاي بازار در يك ماه اخير منفي 
بوده و اكنون اين رش��دها براي برخي از س��هامداران 

معقول نيست. 

   وضعيت بازار سهام
محمد خيري، كارشناس بازار سرمايه چندي پيش 
درخصوص رش��د بازار نوشت: طي س��ه ماه گذشته 
وضعيت و ش��رايط اقتصادي و بين المللي كش��ور و 
تمام تصميمات از كنترل خارج ش��ده اس��ت و ساير 
ريسك هاي سيستماتيك كه در گذشته نيز در بازار 
سهام وجود داش��ت همچنان وجود دارد. مبين اين 
موضوع هم اين است كه بازارهايي كه معمولا در شرايط 
بحراني مورد توجه قرار مي گيرند در حال حاضر خيلي 
ملتهب شدند و همانطور كه شاهديم بازار سكه، خودرو 
و دلار منبعث از شرايط حاد كنوني وضعيت مناسبي 
ندارند. وي ادامه داد: از ديگر سو متاسفانه موضوع برجام 
كه يكي از مهم ترين پرونده هاي كشور است و مي تواند 
در آينده كشور و همچنين وضعيت فعلي و بلندمدت 
بورس نيز تاثيرات مهمي داش��ته باشد، در وضعيت 

نامشخصي قرار دارد.

البته در اين ميان نرخ دلار باعث شده بازار سهام با وجود 
ريسك هاي سيستماتيك همچنان براي يك سري از 
سرمايه گذاران جذاب باشد، اما متاسفانه صنايع بورسي 
ما با مش��كلات متعددي روبرو هستند. ريسك هاي 
داخلي مانند قطعي گاز در زمس��تان و قطعي برق در 
تابستان سال هاست كه صنايع را دچار مشكل كرده 
و اينها موضوعاتي است كه بايد به آنها پرداخته و براي 
حل آنها تلاش ش��ود. اين كارش��ناس بازار سهام در 
ادامه به عرضه مستقيم خودرو در بورس كالا اشاره و 
اظهار كرد: اگر بازار فروش محصولات خودرويي، كلا 
بورس كالا باشد اين موضوع مي تواند نوسان هايي كه 
به عنوان دلالي و س��فته بازي مطرح است را به جيب 
خودروسازان هدايت كند و در ادامه احتمالا طي سه 
سال آينده بتوانيم از اين شركت ها EPS مثبت ببينيم. 
راهكار حل مشكلات بازار س��رمايه همواره اين بوده 
كه دخالتي در آن وجود نداشته باشد تا بازار از داخل 
خود را درس��ت كند و بعد از اينكه بازار به اين مرحله 
برسد سرمايه       گذار خود به اين نتيجه مي رسد كه بازار 
سهام ارزشمند است و ارزش سرمايه گذاري دارد. در 
حال حاضر طي سال هاي اخير قيمت دلار به شدت رشد 
كرده و خيلي از سهام به يك سوم قيمت رسيده اند و 
واقعيت اين است كه بازار سهام در حال حاضر جذابيت 
ذاتي بالايي دارد. اين كارش��ناس بازار سرمايه گفت: 
براي هفته هاي آينده برخي از گروه هاي بورسي رشد 

مناسبي را تجربه خواهند كرد.

   بورس جلوتر از تورم 
پيمان مولوي، كارش��ناس اقتص��ادي گفت: فاجعه 
بورس در س��ال 99 بر هيچ كس پوش��يده نيست. با 
ش��تاب خروج نقدينگي از بورس سوال نخست اين 

است كه »پول هايي كه از بازار سرمايه خارج مي شود 
كجا مي رود؟« پول هاي بورسي وارد بازار هاي موازي 
همچون مس��كن، دلار و طلا مي ش��ود يا حتي سر از 
خارج از كشور درمي آورد و در بازار هاي مسكن، سهام 

يا كريپتو آرام مي گيرد.
اين اقتصاددان با بيان اينكه ريسك سرمايه گذاري در 
بازار سرمايه افزايش يافته است، گفت: سهامداراني كه 
پس از ضرر زياد از بورس خارج شدند به دليل ريسك 
بسيار زياد اين روز هاي بازار ديگر وارد بورس نمي شوند 
و ترجيح مي دهند سرمايه خود را وارد بازار هاي موازي 
كه ريس��ك كمتري دارد، كنند. اينك��ه »فرار پول از 
بورس« تا چه زماني ادامه پيدا مي كند، معلوم نيست؛ 
هرچن��د اين رون��د مي تواند كند ش��ود و به خيلي از 

مسائلي برمي گردد كه ما در پيش رو داريم.
وقتي ش��ما در اقتص��ادي مثل اقتصاد اي��ران داراي 
چشم انداز تورمي و چش��م انداز ريسك هاي سياسي 
و... هستيد ورود سرمايه به بورس ناخودآگاه با توجه 
به ريس��ك هايي كه وجود دارد كندتر مي شود. نكته 
مهم اين اس��ت كه بورس در بلندمدت مثلا 10، 20، 
30 سال گذشته هميشه از تورم جلوتر بوده است، اما 
اينكه كس��ي تصور كند با ورود به بورس سود خواهد 
كرد و همين الان درآمدي از آن خواهد داش��ت، دور 

از واقعيت است.
اين فعال حوزه سرمايه گذاري با اشاره به اينكه دولت 
نبايد در بازار س��رمايه دخالت كن��د، اما مي تواند با 
ايجاد رش��د اقتصادي و بهبود وضعيت اقتصادي، 
چشم انداز مثبتي براي توليد و بورس ايجاد كند، به 
اقتصاد 24 گفت: فاجعه بورس در سال 99 هنوز از 
ذهن هيچ كس پاك نشده است. مگر دفعه قبلي كه 
دولت در بورس دستكاري كرد چه فاجعه اي به بار 
آمد؟ مگر سازمان بورس مي تواند كل اقتصاد ايران 

را تغيير بدهد؟
مولوي با تاكيد بر اينكه دولت بايد چشم انداز اقتصاد 
را مثبت كند تا ش��اهد بازگشت رونق به بازار سرمايه 
باش��يم، ادامه داد: اگر چشم انداز اقتصاد مثبت شود، 
رشد اقتصادي خواهيم داشت. اما اين در حالي است 
كه در شرايط حالِ حاضر شاهد شكاف و كسري بسيار 
بالاي بودجه و رش��د 38 درصدي نقدينگي هستيم. 
همچنين از ابتداي س��ال ت��ا پاي��ان آن 1800 هزار 
ميليارد تومان نقدينگي جديد خلق مي شود و با دلار 
37 هزار توماني، نقدينگي 47 ميليارد دلار است. سوال 
اينجاست كه چرا در چنين شرايطي سهامداران سابق 
وارد بورس نمي شوند؟ دليل آن كاملا واضح است، زيرا 
بازار مثل سابق سودآور نيست و ريسك بالايي در آن 
موج مي زند. در چنين شرايطي افرادي كه با نقدينگي 
كم وارد بورس مي شوند بايد حواسشان به ريسك هاي 

بسيار زياد بازار باشد.
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خريداران پژو ۲۰۷ را ارزان تر 
از بازار آزاد خريدند

ايرنا| روز گذشته در نوبت نخست 300 دستگاه پژو 
207 اتوماتيك مش��كي آبنوس به قيمت پاياني 489 
ميليون تومان معامله شد اين در حالي است كه قيمت 
تمام ش��ده اين محصول در بورس با احتساب ماليات، 
عوارض و هزينه هاي جانبي قانون��ي به 552 ميليون 
تومان مي رسد. نكته مهم آن است كه همين روز اخير 
مصرف كننده اي اگر بخواهد پژو 207 اتوماتيك مشكي 
را خريداري كند بايد ح��دود 585 ميليون تومان )بر 
اس��اس آگهي هاي درج شده در ش��بكه هاي فروش 
اينترنت��ي( پرداخت كند كه با اي��ن اوصاف خريد اين 
محصول از بورس براي مصرف كننده نهايي 33 ميليون 
تومان پايين تر تمام شده اس��ت. البته كه طبق اعلام 
وزارت صمت، عرضه ها در حال افزايش اس��ت و طبق 
طبيعت بازار به هر ميزان كه تقاضاي بازار با عرضه هاي 
پرحجم و منظم پوش��ش داده ش��ود، ش��اهد كاهش 
قيمت ها نيز خواهيم بود. همچنين در عرضه دوم، 500 
دستگاه پژو 207 اتوماتيك سفيد به قيمت پاياني 480 
ميليون تومان فروخته شد كه قيمت تمام شده بورس 
542 ميليون و قيمت حدودي بازار اين محصول 585 
ميليون تومان است كه با اين احتساب مشخص مي شود 
خري��داران اين محصول را ح��دود 43 ميليون تومان 
پايين تر از بازار آزاد خريده اند. اما آمار معاملات پژو 207 
اتوماتيك سقف شيشه اي مشكي آبنوس نشان مي دهد 
كه ديروز 500 دستگاه از اين محصول به قيمت پاياني 
510 ميليون تومان فروخته ش��د در حالي كه قيمت 
تمام شده اين محصول در بورس 576 ميليون تومان و 
قيمت حدودي بازار آن 695 ميليون تومان است بنابراين 
خريداران اين محصول را 119 ميليون تومان نسبت به 
بازار ارزان تر خريدند. در عرضه آخر نيز 700 دستگاه پژو 
207 اتوماتيك سقف شيشه اي سفيد با قيمت پاياني 
510 ميليون تومان معامله ش��د كه قيمت تمام شده 
اين محصول در بورس 576 ميليون تومان بود و همانند 
رديف عرضه قبلي، خريداران با توجه به نرخ 695 ميليون 
توماني اين محصول در بازار آزاد، سود 119 ميليوني را 
كس��ب كردند. بايد توجه كرد كه قيمت هاي بازار آزاد 
ذكر شده در اين گزارش، بر اساس جست وجوي ساده 
در شبكه هاي فروش اينترنتي به دست آمده است و اتفاقاً 
يكي از مزاياي معامله خودرو در بورس، ش��فاف شدن 
قيمت بر اساس تعداد محصول معامله شده است، اما 
در بازار غيررسمي وقتي نرخي درج مي شود، مشخص 
نيست كه چه تعداد خودرو در اين فضا با نرخ هاي اعلامي 
مورد معامله قرار گرفته است. با اين اوصاف طبق برنامه 
وزارت صمت قرار است تا شاهد عرضه هاي پرحجم و 
منظم خودروسازان در بورس باش��يم تا به مرور زمان 
علاوه بر تعادل بازار، يك مرجع شفاف و واقعي قيمتي در 
اختيار مردم قرار دارد و براي همگان مشخص شود وقتي 
در مورد پژو 207 براي مثال 500 ميليون توماني بحث 
مي كنيم، در واقع چند هزار خريدار واقعي اين محصول 
را خريده اند و شرايط رقابت و پرداخت و سود توليدكننده 
نيز شفاف است. كارشناسان معتقدند رشد عرضه هاي 
خودروهاي داخلي به همراه عرضه خودروهاي وارداتي 
در بورس كالا مي تواند پس از چند سال التهاب سرانجام 
بازار خودرو را متعادل كرده تا مردم بتوانند در هر زماني 
اقدام به خريد خودروي نو آن هم با قيمتي واقعي و به دور 
از قيمت سازي هاي كاذب در فضاي مجازي شود. حذف 
رانت حاصل از فاصله قيمت هاي دستوري خودرو با بازار 
غيررسمي، نخستين مزيت بزرگ ورود خودرو به بورس 
كالا قلمداد مي شود تا با جان گرفتن خودروسازان، علاوه 
بر بهبود شرايط توليد و كيفيت، سهامداران اين حوزه نيز 

طعم شيرين اعتماد به سازوكار بازار را بچشند.

چرا دلار گران شد؟
بيداربورس| در حالي كشور را با دلار 24 هزار توماني 
و سكه 11 ميليون توماني تحويل گرفت كه با ادعاي 
7هزار صفحه برنامه اقتصادي بزرگ ترين وعده ها را 
در زمين��ه اقتصادي، كنترل تورم و ن��رخ ارز، جبران 
مكافات بازار سرمايه و بهبود شرايط اقتصادي سرداد. 
امروز بيش از يك س��ال از حكومت دولت سيزدهم 
ميگذرد و دلار در حوالي 40 هزار تومان و سكه امامي 
نزديكي س��قف 20 ميليون تومان معامله مي شود. 
تورم 46 درصدي، افزايش قيمت كالاهاي اساس��ي 
و كوچك شدن سفره مردم، نتيجه همان برنامه هاي 
اقتصادي است؟ اواخر س��ال 1400 و مرداد ماه سال 
جاري روند قيمت دلار تحت تاثير اخبار مساعد از سوي 
طرف امريكايي درباره توافقات هسته اي برجام، نزديك 
شدن مذاكرات به نتيجه مطلوب و برگشت پول هاي 
بلوكه در خارج از كشور كاهشي شد. اما با تنش هاي 
سياسي و بين المللي برجام از دستور كار خارج و امريكا 
و هم پيمان هايش بر تشديد تحريم ها بر ايران تاكيد 
كردند. افزايش قيمت اجناس در يك سال گذشته، 
يك شبه ره صد ساله رفت و نه تنها سفره مردم كوچ 
شد. متوسط تورم ماهانه طي هفت ماهه نخست سال 
1401 حدود 4.4 درصد، طي فصل اول همين سال 
6.4درصد و طي فصل دوم سال نيز حدود 2.9درصد 
بوده است. با فرض اعمال سه سناريوي استمرار تورم 
ماهانه 1، 2 و 3 درصد طي 5 ماهه پاياني سال 1401، 
تورم كل در پايان س��ال جاري براي هريك از موارد 
مزبور به ترتيب برابر با 45.8 درصد، 47.9 درصد و50 
درصد برآورد مي شود كه از رقم 40 درصد پيش بيني 
ش��ده توس��ط صندوق بين المللي پ��ول در گزارش 
چشم انداز اكتبر 2022 به مراتب بالاتر است. اگرچه 
اين الگو هيچ زمينه علمي ن��دارد، اما افزايش خريد 
چمدان در هفته هاي اخير، حكايت از روند افزايشي 
سفر دارد. با اين حساب برخي اعتقاد دارند با افزايش 
روند مهاجرت، خروج ارز از داخل كشور اتفاق افتاده 
اس��ت. تراز تجاري يا صادرات خالص اختلاف ميان 
ارزش صادرات و واردات يك كشور در يك دوره زماني 
معين است كه باتوجه به تحريم ها براساس آمار 7ماهه 
گمرك تراز تجاري منفي است. درواقع صادرات بدون 
احتساب نفت خام 32.4 ميليارد دلار و واردات 37.1 

ميليارد دلار بوده است.

سقف قيمت خوراك 
بايد حذف شود

فارس| مهدي هاشم زاده، مدير گروه انرژي انديشكده 
سياست گذاري ماهد با اشاره به وضعيت نابسامان يارانه 
انرژي در كش��ور عنوان كرد: در محاسبه ميزان يارانه 
پنهان انرژي پرداختي در اقتصاد ايران در تفريغ بودجه 
سال گذشته مشخص شد كه 1600 هزار ميليارد تومان 
يارانه پنهان داريم و امس��ال اين رقم در گزارش تفريغ 
بودجه ذكر نشده اس��ت اما با توجه به افزايش قيمت 
جهاني انرژي، اين عدد حداقل به 2500 هزار ميليارد 
تومان رسيده است كه بايد به آن سرو سامان داده شود.

مدير گروه انرژي انديشكده سياست گذاري ماهد اظهار 
داشت: ما در حال حاضر كمبود گاز داريم و اگر از الان 
برنامه ريزي درست نكنيم، به مشكل مي خوريم و بايد 
در صنعت و بخش خانگي به سمت بهينه سازي مصرف 
حركت كنيم. هاشم زاده گفت: در خوراك پتروشيمي ها 
هم بايد به سمت اصلاح برويم. متاسفانه اعمال سقف 
قيمتي ريالي 5 هزار توماني يكي از اشتباهات بزرگ در 
زمينه اصلاح رانت خوراك بود و با وقوع جنگ روسيه 
و افزايش شديد قيمتي اين سقف با قيمت دلار نيمايي 
به زير 15 سنت به ازاي هر مترمكعب رسيده است، در 
حالي كه در هيچ هاب گازي حت��ي هاب هنري، اين 
قيمت براي يك س��ال متوالي وجود ندارد. مدير گروه 
انرژي انديشكده سياست گذاري ماهد با اشاره به لزوم 
اصلاح نرخ خوراك گاز پتروش��يمي و سوخت صنايع 
و مشروط سازي اعطاي يارانه به توسعه زنجيره ارزش 
گفت: در زمينه اصلاح نرخ خوراك بايد مش��روط به 
توسعه زنجيره ارزش جلو برويم. اينكه يك دفعه قيمت 
سوخت و خوراك را يكسان كنيم و افزايش دهيم قطعا 
صنعت دچار شوك مي شود. البته اين موضوع در مورد 
پتروشيمي هاي خوراك گازي مشكلي ايجاد نمي كند 
و اين پتروشيمي هاي خوراك گازي حاشيه سود بالاتري 
دارند وي افزود: متاس��فانه به دليل رانت خوراك بالا و 
سقف تعيين شده ريالي، پتروشيمي هاي گازي خيلي 
دنبال ايج��اد ارزش افزوده نمي روند و دليل آن همين 
سود كلاني هست كه به خاطر خوراك ارزان و صادرات 
عمده متانول توليدي خود مي برند و تمايلي به ايجاد 
ارزش افزوده بيش��تر ندارند . در نتيجه در خوراك گاز 
حتما بايد به دنبال اصلاح و تعديل خوراك پتروشيمي ها 
برويم. هاشم  زاده اظهار داشت: در شرايطي كه بسياري از 
كشورها مانند مصر به دنبال افزايش قيمت گاز، به دنبال 
پيدا كردن منابع جايگزين براي گرمايش و افزايش تراز 
توليد و مصرف گاز هستند تا بتوانند گاز بيشتري صادر 
كنند، در ايران با اعطاي يارانه خوراك ارزان و تبديل گاز 
به متانول، درآمد دولت به شدت كاهش يافته است زيرا 
ارزآوري دولت از محل صادرات گاز طبيعي به صورت 

خام، بسيار بيشتر از توليد متانول است.

يكپارچگي فرايند رسيدگي 
كميته هاي سازش در كانون ها

سنا| پيش از اين، فرآيند سازش فعالان بازار سرمايه 
در كانون هاي كارگزاران، نهادهاي سرمايه گذاري ايران 
و كانون شركت هاي س��رمايه گذاري سهام عدالت به 
نحو مجزا و وفق مقرره هاي مختلفي انجام مي گرفت 
كه با وضع اين دس��تورالعمل، اقدامات تنقيحي قابل 
ملاحظه اي در حوزه مق��ررات مربوط به كميته هاي 
سازش صورت پذيرفته است. شايان ذكر اينكه در وضع 
اين مصوبه، تجربيات دبيرخانه هيات داوري قانون بازار 
اوراق بهادار و ضوابط نوين آيين رسيدگي به اختلافات 
در هيات، مورد نظر قرار گرفته است. سرعت بخشيدن 
به فرآيند سازش و افزايش كيفيت آن با قوت بخشيدن به 
ابعاد تخصصي بررسي موضوعات مطروح در كميته هاي 
سازش، ايجاد انسجام بيش��تر در اعطاي نمايندگي از 
سوي طرفين اختلاف در جلسات رسيدگي، به حداقل 
رس��اندن موقعيت تعارض منافع اعضاي كميته هاي 
سازش و تك مرحله اي شدن هزينه طرح درخواست 
در اي��ن كميته ه��ا، از جمله مهم تري��ن نقاط عطف 
دستورالعمل تازه تصويب شده است. گفتني است نيل 
به اهداف فوق به موجب راهكارهاي مختلفي حاصل 
شده است؛ از اين ميان مي توان به كوتاه تر نمودن مواعد 
برگزاري جلسات رسيدگي و تسهيل آيين و فرايندهاي 
ش��كلي مربوط نظير حذف الزام به تب��ادل لوايح اوليه 
ميان طرفين و همچنين عدم برگزاري جلسه مجدد در 
فرض عدم حضور خوانده، ضرورت حضور نمايندگان 
واحدهاي نظارتي ذي ربط در سازمان و بورس ها، تعيين 
تكليف نسبت به اختلافاتي كه يك طرف آنها تشكل هاي 
خودانتظام هستند، بهره گيري از ابزارهاي نوين ارتباطي 
در راستاي اطلاع رس��اني به طرفين اختلاف و امكان 
نشر آگهي به صورت الكترونيكي در تارنماي كانون ها 

درخصوص اشخاص مجهول المكان اشاره نمود.

 هايما 8S راهي بورس كالا مي شود
ايس�نا| هايما 8S كه در سايت ايران خودرو خراسان 
ب��ه توليد مي رس��د، ب��ا عرض��ه در ب��ورس كالا براي 
اولين بار وارد بازار كش��ور خواهد شد. در اطلاعيه گروه 
صنعتي ايران خودرو آمده است كه بر اساس »ارزيابي 
كارشناس هاي بازار خودرو، مدل جديد هايما با توجه به 
رده بندي قيمتي و كيفيت، مي تواند جايگاه مطلوبي را 
در ميان خودروهاي هم رده پيدا كند.  اين خودرو كه در 
رده كراس اوورها قرار دارد، از نظر ظاهري كاملا مدرن و 
به روز است، جلو پنجره كرومي طرح كهكشاني همراه با 
چراغ هايي كه تهاجمي طراحي شده اند، نويد حضور يك 
خودروي پر هيجان را مي دهد. در نماي جلو پروژكتورها 
نيز همچون خودروهاي ك��ره اي كاملا بزرگ طراحي 
ش��ده اند.  اين محصول از موتور 1.6 ليتري توربوشارژ 
بهره مي برد كه 192 اسب بخار نيرو و 293 نيوتن متر 
گشتاور توليد مي كند. گش��تاور موتور از دور 1500 تا 
4500 در دسترس است كه بازه بزرگي از دور موتور به 
حساب مي آيد. از اين رو مصرف سوخت هم به 7.2 ليتر 
كاهش پيدا مي كند كه براي يك كراس اوور با اين ابعاد 
بسيار مناسب است. در اين خودرو از يك گيربكس شش 

سرعته اتوماتيك استفاده شده است. 

»تعادل«گزارشميدهد

بازگشت بورس به سقف 5 ماهه

جدال با بورس كالا براي عرضه خودرو 
روز چهارش��نبه 23 آذرماه 106 دستگاه خودروي 
ديگنيتي پرس��تيژ بهمن موتور با قيمت پايه 996 
ميلي��ون و 500 هزار تومان در ب��ورس كالا عرضه 
شد كه در نهايت اين خودرو در بورس كالا با قيمت 
تمام شده بين 2 و 2 ميليارد و 473 ميليون تومان 
به فروش رس��يد. بر همين اس��اس نيز ب��ا توجه به 
افزاي��ش 116 درصدي قيمت ديگنيتي پرس��تيژ 
در در معاملات بورس كالا نس��بت به بهاي مصوب 
كارخانه كه يك ميليارد و 120 ميليون تومان است، 
اين معامله ابطال ش��د؛ زيرا معاملات در بورس بعد 
از اينكه نهايي ش��د بايد به تأييد ناظر معاملات نيز 
برسد كه در معاملات ديگنيتي در چهارشنبه هفته 

گذشته اين تأييد انجام نشد.
مخالفان عرضه خودرو در ب��ورس كه تحت عنوان 
مافياي بازار خودرو شناخته مي شوند، پس از اينكه 
مقرر ش��د خودروهاي توليد داخل نيز به مرور وارد 
معاملات بورس كالا شوند، دس��ت به كار شده و با 
افزاي��ش تقاضاي كاذب براي خري��د ديگنيتي كه 
منجر به رش��د يك ميلياردي قيمت اين خودرو در 
بورس شد، به دنبال زير سوال بردن ماهيت بورس 
كالا ب��راي عرضه خودرو هس��تند.نكته قابل توجه 
آنكه اين خودرو هنوز در بازار آزاد عرضه نشده و اگر 
قرار باشد با چنين فاصله قيمتي در بازار عرضه شود، 
قطعاً دريچه هاي جدي��دي در قيمت خودروهاي 

مونتاژي باز مي شود.
در اين رابطه رس��ول س��ليماني كارشناس صنعت 
خ��ودرو اظهار كرد: كليت ماج��راي عرضه خودرو 
در بورس بسيار مثبت بوده است زيرا رانت ناشي از 
اختلاف قيمت كارخانه و بازار كه هميشه به جيب 
دلال مي رفت، از بين رفت و مبالغ حاصل از فروش 
خودرو به جي��ب توليدكننده رفته و مصرف كننده 

نيز نسبت به قيمت بازار سود كرد.
وي با اشاره به قوانين جديد عرضه خودرو در بورس 
كالا، گف��ت: با توجه ب��ه تدابيري كه ب��راي عرضه 
خودرو در بورس انديشيده شده، كف عرضه افزايش 
خواه��د يافت به ش��كلي كه خودروس��ازان بخش 
خصوصي در هر دور ملزم به عرضه 500 دس��تگاه 
و خودروس��ازان بزرگ در هر دور ملزم به عرضه 2 
هزار دستگاه خودرو شده اند بنابراين همين افزايش 
عرضه منجر به پايين آمدن خريدهاي غيرواقعي و 

قيمت سازي هاي كاذب مي شود.
س��ليماني ادامه داد: علاوه ب��ر افزايش كف عرضه، 
شرط ديگري نيز اضافه شده مبني بر اينكه خريدار 
از سال 98 به اين سو نبايد از خودروسازان خريدي 
داش��ته باش��د كه همين موضوع مي تواند ورود به 

بازار را محدود و احتمال تباني را كاهش دهد. البته 
نحوه نظارت ب��ازار بورس هم در اي��ن بخش موثر 
اس��ت كه اگر اتفاق غيرمتعارفي افتاد بتواند عرضه 
را ابطال كند.بيش��تر دلالان مخالف عرضه خودرو 
در بورس هستند زيرا متضرر شده اند و براي جبران 
به دنبال احياي روش قرعه كش��ي هستند تا باز از 
اختلاف قيمت كارخانه و بازار، سودهاي ميلياردي 

كسب كنند.
وي در مورد افزايش قيمت ب��ازار نيز با بيان اينكه 
افزايش قيمت خودرو در بازار آزاد ناش��ي از جهش 
قيمت ارز اس��ت، گفت: در حال حاضر افراد مسير 
سازنده اي براي حفظ ارزش پول خود نمي بينند و 
به همين دليل با هر روش��ي و با خريد انواع كالاها 
به دنبال حفظ ارزش پول خود هستند و با توجه به 
اينكه به بازار سرمايه اطميناني ندارند و سود بانكي 
نيز كمتر از نرخ تورم اس��ت، به سمت بازار خودرو 
متمايل شده اند چراكه امكان فروش سريع خودرو 
وجود دارد و اين بازار مي تواند بين 100 ميليون تا 
چند ميليارد تقاضاهاي سرمايه اي را پوشش دهد، 
بنابراين خريد خ��وردو گزينه خوب��ي براي حفظ 

سرمايه است.

   عرضه خودرو در بورس
 پاياني بر قيمت هاي كيلويي خودرو

حس��ين حس��يني، ريي��س اتحادي��ه صن��ف 
نمايش��گاه داران خ��ودروي مش��هد در خص��وص 
وضعيت بازار خودرو به ايسنا گفت: خريد و فروش 
خودرو در بازار افزايش يافته و خريدار بس��يار زياد 

اس��ت. طي دو هفته گذش��ته قيمت خودرو 20 تا 
25 درصد افزايش يافت��ه و به طور ميانگين قيمت 
خودروهاي خارجي در دو هفته گذشته 10 درصد 

افزايش پيدا كرده است.
وي افزود: علاوه بر نوس��انات قيمت دلار، س��ايت 
ديوار و س��ودجويان فضاي مجازي س��بب افزايش 
قيمت خودرو شده  و بازار خودرو را آشفته كرده  اند. 
چنين افزاي��ش قيمتي در دو هفته منطقي نبوده و 
اين موضوع بايد كنترل شود. همچنين اين افزايش 
قيمت از جانب ش��ركت هاي خودروس��از نبوده و 
اميدوارم پيگيري هاي لازم جهت رصد و برخورد با 

دلالان انجام شود.
رييس اتحادي��ه صنف نمايش��گاه داران خودروي 
مشهد در خصوص عرضه خودرو در بورس تصريح 
كرد: اين طرح از مزاياي فراواني برخوردار اس��ت و 
سبب كنترل قيمت و ثبات بازار خودرو خواهد شد. 
مسلما زماني كه دولت بر خريد و فروش بازار خودرو 
نظارت لازم را داشته باشد، افزايش قيمت نخواهيم 
داشت و بازار خودرو كنترل شده و خودرو با قيمت 

واقعي به دست مصرف كننده مي رسد

   عرضه خودرو 
در بورس به نفع مصرف كننده است

وي افزود: اميدوارم عرض��ه خودرو در بورس انجام 
ش��ود و اين جو متش��نج در بازار خودرو پايان پيدا 
يابد. عرضه خ��ودرو در بورس به نفع مصرف كننده 
اس��ت و دس��ت دلالان از بازار خودرو را كوتاه و از 
قيمت گذاري هاي دل بخواه��ي جلوگيري خواهد 

كرد. همچنين س��قف قيمت در بورس مش��خص 
اس��ت. با توجه به اينكه وضعيت بازار خودرو روز به 
روز در حال بدتر ش��دن است و قيمت هاي كيلويي 
در بازار خودرو در حال افزايش اس��ت طرح عرضه 

خودرو در بورس بسيار مفيد است.

   8۰ درصد خريد خودرو 
در بازار براي حفظ سرمايه است

رييس اتحادي��ه صنف نمايش��گاه داران خودروي 
مشهد عنوان كرد: در حال حاضر خودرو يك كالاي 
مصرفي محسوب نشده بلكه يك كالاي سرمايه اي 
اس��ت. 80 درصد خريد خودرو در بازار براي حفظ 
سرمايه اس��ت زيرا بهترين بازار براي حفظ سرمايه 
كه به سرعت قابل فروش بوده خودرو است. اميدوارم 
با انجام واردات، اين بازار به ثبات برس��د و قيمت ها 
هم كاهش پيدا كند. اكنون مصرف كننده واقعي در 

بازار خودرو 20 درصد است.
حسيني با اشاره به تاثير فضاي مجازي بر بازار خودرو 
خاطرنشان كرد: سايت ديوار و فضاي مجازي در بازار 
خودرو تاثيرگذارند و قيمت ه��ا در اين فضاها بدون 
كارشناسي است، به طور مثال قيمت يك خودرو كه 
در بازار 400 ميليون تومان اس��ت در سايت ديوار با 
قيمت هاي متفاوتي عرضه مي شود كه سبب افزايش 
قيمت خودرو و التهاب بازار خواهد شد. بر اين اساس 
پيگيري ه��اي لازم در جهت حل اين مس��اله انجام 
شده تا دستگاه هاي اجرايي به اين مساله ورود كنند. 
نمي توان ادع��ا كرد كه بايد فضاي مجازي را تعطيل 
كنيم اما مي توان آن را به نحوي كنترل كرد. وي در 
خصوص كيفي سازي خودروهاي داخلي اظهار كرد: 
كيفيت خودروهاي ايراني با خارجي قابل مقايس��ه 
نيست. پرايد و محصولات سايپا از نظر سيستم ايمني 
بسيار ضعيف هستند. همچنين ساخت پرايد 111 
و 131 متوقف شده است، به طور مثال بعد از تحويل 
برخي از خودروها از نمايندگي ها در شاسي آنها تركي 
وجود داشت كه باعث مقاوم نبودن خودرو شده بود. 
اكنون توليد خودروهاي بي كيفيت داخلي متوقف 
ش��ده و خودروهاي با كيفيتي همچون تارا، سمند 

LX و پژو پارس توليد مي شود.
رييس اتحادي��ه صنف نمايش��گاه داران خودروي 
مشهد افزود: شركت ساپيا براي خودروهاي كوييك 
و وانت پرايد درخواس��ت 10 درصد افزايش قيمت 
را مطرح كرده بود كه اين درخواس��ت رد شد. بازار 
خودرو در حال حاضر حباب دارد كه اميدوارم با اين 
وضعيت هرچه س��ريع تر به ثبات برسد و اصلاح در 

قيمت ها صورت گيرد.



گروه راه و شهرسازي|
شتاب نوسان هاي قيمتي اغلب كالاها طي 4 ماهه اخير 
و به ويژه طي دو هفته گذشته تحت تاثير صعود نرخ 
دلار فزوني گرفته به گونه اي كه اين بي ثباتي قيمتي به 
بازارهاي كم تحرك تر و ركودزده تري مانند بازار ساخت 
و ساز مسكن نيز سرايت كرده است. اين نوسان به قدري 
شتاب گرفته كه به گفته نايب رييس انجمن انبوه سازان 
اس��تان تهران قيمت هاي ابتداي هفته با قيمت هاي 
آخر هفته متفاوت هستند. با وجود اين شرايط تورمي 
و پيش بيني ناپذير ب��ودن آينده دور و نزديك، يكي از 
مسوولان دولتي قيمت ساخت واحدهاي نهضت ملي 
مسكن در مناطق شهري را حدود ۷.۵ ميليون تومان 
براي ساختمان هاي 4 تا ۵ طبقه اعلام كرده است. اين 
مبلغ از سال گذشته كه قانون جهش توليد مسكن از 
س��وي رييس مجلس به دولت ابلاغ شد، حدود 3.۵ 
ميليون تومان )8۷.۵ درصد( رشد يافته است كه نشان 
مي دهد، مسوولان دولتي در دوره هاي زماني مختلف 
عامل تورم را در محاس��بات خود در نظر گرفته اند. اما 
اينك كه دور تورم افزايش يافته است، به نظر نمي رسد 
كه هزينه س��اخت هر متر مسكن دولتي روي همين 
قيمت ۷.۵ ميليون توم��ان باقي بماند و اين به معني 
رشد هزينه هاي دولت در ماه ها و سال هاي آتي است.

به گزارش »تعادل«، افت ش��ديدتر ساخت و ساز در 
شرايط پرنوسان نهاده هاي توليد مسكن گريزناپذير 
است، چرا كه فرصت هر گونه برنامه ريزي براي توليد 
مس��كن را از مالك و س��ازنده مي گيرد.اين در حالي 
است كه ساخت مسكن يا هر گونه ساختماني نيازمند 
برنامه ريزي دقيق و طي شدن مراحل ساخت در يك 
دوره دستكم 18 ماهه تا دو يا سه سال - بسته به بزرگي 
پروژه- است. از همين رو، به دليل طولاني بودن فرايند 
ساخت، صنعت ساختمان بيش از هر صنعت ديگري 
نيازمند ثبات قيمت ها اس��ت و اگر چنين ش��رايطي 
فراهم نباشد، سرمايه ها از اين صنعت خارج شده و به 
بازارهاي ديگر يا حتي خارج از كشور منتقل مي شوند.

  زمين در بهترين نقطه تهران 
متري 300 ميليون تومان

آنگونه كه ايرج رهبر، نايب رييس انجمن انبوه سازان 
استان تهران گفته، قيمت نهايي و تمام شده ساخت 
مسكن به عوامل متعددي از جمله قيمت زمين، نوع 
مصالح و كيفيت و قيمت آن، روش تامين مالي، نرخ 

تورم و ... بستگي دارد. در حال حاضر قيمت زمين در 
بدترين مناطق حاش��يه تهران كمت��ر از 3۰ ميليون 
تومان نيس��ت و اين قيمت در منطق��ه يك تهران به 
3۰۰ ميليون تومان مي رس��د. علاوه بر اين هزينه ها، 
هزينه ه��اي پروانه، تراكم، عوارض ش��هرداري و ...به 
قيمت نهايي و تمام شده اضافه مي شود. او با بيان اينكه 
با نوسان قيمتي قابل توجهي مواجه هستيم كه اين 
خود عامل توقف ساخت و ساز يا كندي ساخت و سازها 
مي شود، ادامه داد: در حال حاضر نوسان قيمت زمين 
در تهران بين 3۰ تا 3۰۰ ميليون تومان است و قيمت 
ساير اقلام و خدمات مورد نياز براي ساخت مسكن در 
ابتداي هفته تا انتهاي همان هفته فرق دارد و سازنده 
نمي داند قيمت ها تا پايان هفته چقدر تغيير مي كند. 
عضو هيات مديره كانون سراسري انبوه سازان كشور 
گفت: همين نوس��انات قيمت باعث ركود در ساخت 
و ساز  مي ش��ود. اين افزايش پي در پي قيمت ها باعث 
مي شود سرمايه افراد در اين بازار بخوابد و از سوي ديگر 
قدرت خريد م��ردم كاهش پيدا مي كند و توان خريد 
واحده��اي موجود در بازار را ندارند و در اين ش��رايط 
وقتي سازنده نتواند واحدهاي ساخته شده را به فروش 
برساند، سرمايه اي براي س��اخت واحدهاي جديد و 
افزايش توليد نخواهد داش��ت و به عبارتي سرمايه در 

اين حوزه مي خوابد و متوقف مي شود.
رهبر افزود: موضوع مهم ديگر اين اس��ت كه اساس��ا 

در اين ش��رايط اقتصادي امكان پيش بيني در آينده 
نه چن��دان دور هم وجود ندارد و ب��ازار و اقتصاد قابل 
پيش بيني نيس��ت و در اين شرايط سازندگان امكان 
تش��خيص براي قيمت گذاري را ندارند و به دنبال آن 
امكان پيش فروش را هم نخواهند داشت. اين در حالي 
اس��ت كه پيش فروش اساسا ابزاري براي تامين مالي 
س��اخت و توليد مسكن محسوب مي ش��ود. تنها در 
شرايط ثبات اقتصادي است كه سازندگان مي توانند 

نسبت به چگونگي و نوع تامين مالي ها اقدام كنند.
نايب رييس انجمن انبوه سازان استان تهران با اشاره 
به نرخ قراردادهاي پروژه نهضت ملي مسكن و توافق 
براي هزينه س��اخت هر متر مربع اظهار كرد: قرارداد 
س��ازندگان با دولت براي س��اخت اقدام ملي مسكن 
س��اخت هر متر مربع تا ۲ ميليون و ۷۰۰ هزار تومان 
بوده اما اين ن��رخ از خردادماه براي پروژه نهضت ملي 
مسكن تا 4 ميليون و ۷۰۰ هزار تومان افزايش پيدا كرد 
كه با تعديل احتمالا قيمت ها به هر متر ۶ ميليون تومان 
برسد اما بايد توجه داشت كه اين نرخ ۶ ميليون توماني 

در زمان ساخت و اجرا تعديل نمي شود.

  پيش بيني اختلاف پيمانكاران با دولت
وي ادام��ه داد: هر چند اين پروژه ها با اين قيمت ها در 
حال اجرا هس��تند اما س��ازندگان با دولت به مشكل 
برخوردند و با اين قيمت ها به طور قطع مدت زمان اجرا 

طولاني خواهد شد و تجربه مسكن مهر تكرار مي شود.
رهب��ر با بي��ان اينكه س��اخت با اي��ن قيمت ها براي 
سازندگان صرفه ندارد، گفت: قرارداد با اين قيمت ها 
در نهايت منجر به كندي اجرا و طولاني ش��دن پروژه 
مي ش��ود و كس��ي هم به دولت در اين باره پاس��خي 
نمي ده��د و مي گويند براي اجراي پ��روژه همكاري 
خواهيم داش��ت. از س��وي ديگ��ر بانك ها ه��م ارايه 
تس��هيلات س��ر باز مي زنند و در حالي كه قرار بر اين 
بوده در كلان ش��هرها بابت هر واحد مس��كوني 4۵۰ 
ميليون تومان تسهيلات ارايه شود، بانك ها بيشتر از 
3۰۰ ميليون تومان وام نمي دهند.  نايب رييس انجمن 
انبوه سازان اس��تان تهران با تاكيد بر اينكه ساخت 4 
ميليون مسكن در س��ال 4 سال تكليف قانوني است، 
تاكيد كرد: اينكه در 4 سال 4 ميليون مسكن ساخته 
شود، قانون جهش توليد مسكن است و دولت بهانه اي 
براي عدم ساخت يا عقب نشيني از آن ندارد. هر چند 
در حال حاضر حدود يك ميليون و 4۰۰ هزار نفر براي 
نهضت ملي مسكن ثبت نام كرده اند اما به اين تقاضا 
هر سال اضافه مي شود و اينگونه نيست كه تقاضا براي 

نهضت ملي مسكن محدود به همين عدد باشد. 

  هزينه ساخت مسكن دولتي 
۷.۵ ميليون تومان شد

در همين حال، حميد رضا س��هرابي، معاون مسكن 
شهري بنياد مسكن قيمت ساخت واحدهاي نهضت 
ملي مسكن در مناطق ش��هري را حدود ۷.۵ ميليون 

تومان براي ساختمان هاي 4 تا ۵ طبقه اعلام كرد.
سهرابي در گفت وگو با تسنيم، در پاسخ به اينكه قيمت 
س��اخت واحدهاي نهضت ملي مس��كن در مناطق 
شهري و روس��تايي به چه ميزان اس��ت، اظهار كرد: 
در بخش مسكن روس��تايي كه مردم آن را مي سازند 
هزينه ساخت يك واحد يك طبقه به ازاي هر متر ۵.۵ 
تا ۶ ميليون تومان است. در مناطق شهري نيز ساخت 
واحدهاي نهضت ملي مس��كن به ص��ورت يك و دو 
طبقه همين قيمت است. معاون مسكن شهري بنياد 
مسكن بيان كرد: در بخش مسكن شهري اگر واحدها 
در ساختمان هاي 4 تا ۵ طبقه ساخته شود هزينه هر 
متر مربع حدود ۷.۵ ميليون تومان خواهد بود البته به 
شرطي كه تورم افزايش نيابد. در ساختمان هاي 1۰ تا 
1۲ طبقه هزينه ساخت هر متر مربع واحدهاي نهضت 
ملي مسكن به حدود 1۰ ميليون تومان افزايش مي يابد.
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ردپاي مازوت در آلودگي هوا
مديرعامل ش��ركت كنترل كيفيت ه��واي تهران با 
بررس��ي اطلاعات دريافتي از ايستگاه هاي سنجش 
كيفيت هواي پايتخت در روزهاي گذشته، از افزايش 
ساعتي غلظت آلاينده دي اكس��يد گوگرد در برخي 
ايستگاه ها خبر داد. در همين حال، او اعلام كرد: طي ۷ 
سال گذشته سطح آلاينده دي اكسيد گوگرد در اين 
بازه زماني سال بي سابقه بود و اين احتمال وجود دارد 
منبع آن بر اساس بررس��ي هاي انجام شده مربوط به 

منابع غير متحرك و سوخت مصرفي آنها باشد.
به گزارش »تع��ادل«، معناي اين اظه��ارات، تزريق 
مازوت به نيروگاه هاي برق ي��ا برخي از كارخانه هاي 
ديگر اس��ت. هر ساله به هنگام س��ردي هوا، افت گاز 
در لوله هاي انتقال دچار افت مي ش��ود و از همين رو، 
كمبود گاز براي مصارف خانگي و صنعتي در كش��ور 
احساس مي شود. راهكار دولت در سال هاي گذشته، 
تعطيلي برخي از صنايع گاز سوز مانند كارخانه هاي 
س��يمان بوده است. اما در مواقعي كه افت گاز تشديد 
شده است، به گفته كارشناس��ان نيروگاه هاي توليد 
 برق ناگزير از اس��تفاده از س��وخت مازوت كه حاوي 

دي اكسيد گوگرد است، شده اند.
در اين حال، س��يد محمدمه��دي ميرزايي قمي در 
گفت وگو با ايس��نا درباره افزاي��ش غلظت آلاينده ها 
طي هفته گذش��ته اظه��ار كرد: طي هفته گذش��ته 
به ويژه حد فاصل ۲۲ تا ۲۵ آذر افزايش غلظت آلاينده 
دي اكس��يدگوگرد به خصوص در ساعات مياني روز، 
بس��يار فراتر از حد استاندارد قرار داش��ت. وي افزود: 
در ايس��تگاه هاي واقع در پهنه ه��اي غربي و جنوبي 
شهر بيش��تر از ايستگاه هاي س��اير نقاط شهر شاهد 
افزايش ش��اخص اين آلاينده بوديم. اولين روز آلوده 
از منظر آلاينده دي اكس��يدگوگرد از ابتداي سال در 
روز پنجش��نبه )۲4 آذر( اتفاق افت��اد. ميرزايي قمي 
اظهار كرد: بررس��ي وضعيت شاخص اين آلاينده در 
شهر تهران از سال ۹4، نشان مي دهد كه با وجود ثبت 
شاخص فراتر از حدود مجاز در برخي از ايستگاه ها در 
سال هاي گذش��ته، هيچگاه ميانگين شاخص براي 
كل ش��هر تهران وارد شرايط آلوده نشده و پنجشنبه 
هفته گذش��ته، اولي��ن روز آلوده به لح��اظ آلاينده 

دي اكسيدگوگرد در طي هفت سال گذشته است.
وي ادامه داد: بررسي آلاينده دي اكسيد گوگرد در شهر 
تهران طي سال هاي گذشته نشان داده كه عمدتاً در 
نيمه دوم سال به دليل افزايش شرايط سكون نسبي 
و پايداري جو، ش��اهد شرايط نامطلوب  تري براي اين 
آلاينده هستيم و افزايش غلظت آن در ساعات مياني 
روز طي هفته گذش��ته، نشان دهنده تأثير منابع غير 

ترافيكي در وقوع اين رويداد است.
ميرزايي قمي تصريح كرد: موضوع مذكور توليد اين 
آلاينده به علت اس��تفاده از سوخت هاي پُرگوگرد در 

منابع ثابت را محتمل مي سازد.

افزايش ۵ ساعته اوج ترافيك 
در پايتخت

سوده نجفي، عضو شوراي ش��هر تهران با اشاره به 
افزايش ساعت اوج ترافيك در تهران از ۵ ساعت به 
1۰ س��اعت در شبانه روز و تبعات جسمي و روحي 
آن، خواستار توجه دولت و همچنين ورود نخبگان و 
استارت آپ ها براي حل مشكل ترافيك پايتخت شد.

 به گ��زارش ايس��نا، نجفي در نشس��ت تخصصي 
عارضه س��نجي ترافيكي س��اختمان هاي بزرگ  
مقياس كه با حضور مسوولان مربوطه در سازمان 
نظام مهندس��ي اس��تان تهران برگزار شد، گفت: 
متاسفانه ترافيك  از موضوع تك بعدي خود خارج 
ش��ده و به يك  معضل فرهنگي  و اجتماعي تبديل 
شده است. وي با بيان اينكه مدت هاست ساعت اوج 
ترافيك در شهر از حدود ۵ ساعت به 1۰ساعت در 
ش��بانه  روز افزايش يافته، گفت: اين روند افزايشي 
ترافيك كه در گذشته مربوط به زمان هاي آغازين 
شب بود و اكنون تا نيمه هاي  شب ادامه دارد نوعي 
بحران محسوب مي ش��ود. رييس كميته سلامت 
شوراي شهر تهران به آثار ناش��ي از ترافيك در دو 
بعد جسمي و روحي  اشاره كرد و ادامه داد: براي رفع 
معضل ترافيك پايتخت بايد ابتدا عارضه س��نجي 
صورت گيرد و س��پس به دنب��ال احصاء چالش ها 
 باشيم. عضو شوراي ش��هر تهران درباره بررسي و 
عارضه س��نجي  كه در خصوص معض��ل ترافيك  
پايتخت انجام ش��ده، عنوان ك��رد: افزايش توليد 
سالانه 1۵۰ هزار خودرو، نقص چراغ هاي راهنمايي 
و رانندگي و طولاني بودن مدت زماني كه افراد پشت 
چراغ قرمز قرار مي گيرند از جمله مواردي است كه 
بايد مورد توجه ويژه ق��رار بگيرد و اين امر نيازمند 
مطالعات ترافيكي و ايجاد تغيير در سازوكارها است. 
وي همچنين با اشاره به كمبود پاركينگ در شهر 
تهران گفت: متاسفانه به دليل كمبود پاركينگ در 
سطح شهر خودروها زمان زيادي را براي پيدا كردن 
محل پارك صرف مي كنند كه اين امر علاوه بر اتلاف 
وقت موجب تشديد ترافيك مي شود، از سوي ديگر 
به دليل نبود پاركينگ، ش��اهد پارك خودروها به 
صورت دوبل هستيم كه اين موضوع نيز بر افزايش 
ترافيك تاثير دارد. عضو هيات رييسه شوراي شهر 
تهران با تاكيد بر اينكه توسعه حمل  و نقل عمومي 
به يك موضوع مهم تبديل شده اس��ت، ادامه داد: 
تأمين، توس��عه  و اورهال سيستم هاي حمل  و نقل 
بايد در سطح ملي و فراملي مورد بررسي قرارگيرد 
كه در حال حاضر اين امر نيازمند بودجه است و بايد 
دولت اقدامات لازم را در اين خصوص پيگيري كند.

 نجفي  با تاكيد بر انجام مطالعات تطبيقي در حوزه 
ترافيك و حمل و نقل با شهرهاي توسعه يافته، گفت: 
ضرورت دارد از توانمندي و طرح هاي استارتاپ ها و 

نخبگان در اين زمينه استفاده شود.

30 تا 300 ميليون تومان، قيمت هر متر زمين در تهران است

نوسان هفتگي قيمت ها مانع ساخت و ساز 



پس از حدود سه ماه كش��مكش و در حالي كه بسياري از 
كسب وكارها به خصوص كسب وكارهاي كوچك و متوسط 
بازارش��ان را روي پلتفرم ه��اي خارجي بنا ك��رده بودند، 
ح��الا وزارت ارتباطات اعلام كرده سياس��ت و وظيفه اش 
تأمين زيرس��اخت و حمايت از پلتفرم هاي داخلي است و 
هدف گذاري در اين وزارتخانه اين است كه با حمايت هايي 
كه قرار است شكل بگيرد، كسب وكارها وارد سكوهاي داخلي 
 ش��وند و از اين طريق بتوانند كسب وكار خود را به سرعت 
ايجاد و راه اندازي كنند؛ از اين رو به نظر مي رسد كسب وكارها 
ديگر گزينه اي براي انتخاب ندارند يا بايد فعاليت خود را در 
پلتفرم هاي خارجي فيلترشده ادامه دهند يا كوله بارشان 
را براي حضور در سكوهاي داخلي ببندند.وضعيت فعلي 
فضاي مجازي كشور اين ش��ائبه را به وجود آورده كه قرار 
است با مسدودسازي پلتفرم هاي بين المللي، مردم مجبور 
به استفاده از نس��خه هاي داخلي شوند. اين در حالي است 
كه كسب وكارهاي داخلي مخالف چنين اقدامي هستند؛ 
به طور مثال اپ استورهاي ايراني بارها با فيلتر گوگل پلي 
مخالفت كرده اند. در اين راستا مراسم رونمايي از پايگاه و 
مركز تماس ۱۶۴۹ روز گذشته برگزار و جزييات جديدي از 
اجراي آيين نامه حمايت از كسب وكارها و پلتفرم هاي داخلي 
ارايه شد. در اين جلسه نمايندگاني از بخش خصوصي حضور 
داشتند و روابط عمومي وزارت ارتباطات نيز تأكيد كرد تعامل 
اين وزارتخانه با بخش خصوصي و صنف هاي مرتبط ادامه 
دارد. او همچنين بيان كرد سياست و وظيفه اي كه وزارت 
ارتباطات دارد و بارها آن را اعلام كرديم، تأمين زيرساخت 
و حمايت از پلتفرم هاي داخلي است و اينكه پلتفرم ديگري 
برايش محدوديت ايجاد مي شود يا خير، وظيفه آنها نيست.

 وزارت ارتباطات:
وظيفه ما حمايت از پلتفرم هاي بومي است

محمد احس��ان خراميد، مديركل روابط عمومي وزارت 
ارتباطات در پاس��خ به اينكه آيا سياست وزارت ارتباطات 
فيلتر پلتفرم هاي خارجي است، اعلام كرد قرار نيست تمام 
ارتباطات بين المللي قطع شود: »سياست و وظيفه اي كه 
وزارت ارتباط��ات دارد و باره��ا آن را اعلام كرديم، تأمين 
زيرس��اخت و حمايت از پلتفرم هاي داخلي است. اينكه 
پلتفرم ديگري برايش محدوديت ايجاد مي شود يا نمي شود، 
وظيفه ما نيست. اين  حمايت ها هم مربوط به سه ماه اخير 
نيست، چرا كه كارگروه اقتصاد ديجيتال از ابتداي دولت 
سيزدهم تشكيل شده و به دنبال حمايت بوده است.« وي 
تأكيد دارد وزارت ارتباطات بايستي آن چيزي را كه متولي 
آن است، به بهترين نحو پيش ببرد. باقي اتفاقاتي هم كه 
مي افتند، براي خود متولي داش��ته و ديگران مسوولش 
هستند. با اين حال چنين س��والي مطرح مي شود كه آيا 
با فيلتر و مسدود س��ازي پلتفرم ه��اي خارجي، مي توان 
پيام رسان هاي داخلي را توسعه داد تا مردم از آنها استفاده 
كنند؟ اين در حالي اس��ت كه هيچ س��از و كار و آيين نامه 
مش��خصي براي برخورد با محتواهاي منتشر ش��ده در 

پلتفرم هاي بومي وجود ندارد و به نظر مي رسد برخوردهاي 
س��ليقه اي رخ مي دهد. خراميد با بيان اينكه در رابطه با 
پلتفرم ها مسائل زيادي مطرح است: »بگذاريد طعم شيرين 
فعلي آن براي كسب وكارها بماند و به جلو حركت كنيم. باقي 
موارد را در جلسات متعددي كه داريم مي توان پيگيري كرد 
و روابط عمومي پيام رسان ها نيز پاسخگوي شما هستند.«

 مردم بايد بتوانند كسب وكارهاي آسيب ديده
خود را بازيابي كنند 

همچنين محمد خوانساري، معاون وزير ارتباطات و فناوري 
اطلاعات و رييس سازمان فناوري اطلاعات، در اين مراسم 
اظهاركرد: همانطور كه مستحضريد از اوايل مهرماه بر پايه 
تصميمات مراجع ذي صلاح امنيتي، محدوديت هايي براي 
برخي س��كوهاي خارجي ايجاد شد كه مشكلاتي را براي 
مردم و كس��ب وكارهاي حوزه اقتصاد ديجيتال به وجود 
آورد. وي افزود: در راس��تاي كاهش اين مشكلات، وزارت 
ارتباطات به عنوان مسوول كارگروه اقتصاد ديجيتال دولت 
با همكاري اعضاي اين كارگروه، تلاش كرد تا در اين شرايط 
با همكاري نزديك با س��كوها و پلتفرم ها و دس��تگاه هاي 
اجرايي كه ظرفيت هايي بر پايه قانون دارند يك نوع همدلي 
ش��كل بگيرد و مردم بتوانند كسب وكارهاي آسيب ديده 
خود را در فضاي مجازي بازيابي كنند. خوانس��اري ادامه 
داد: در همين راستا از مهرماه سال جاري تلاش زيادي در 
دبيرخانه كارگروه اقتصاد ديجيتال و نمايندگان عضو اين 
كارگروه شكل گرفت كه منجر به تهيه آيين نامه اي با ۱۴ 
ماده و۳۰ نوع حمايت شد و اين آيين نامه با توجه به تأكيدات 
رييس جمهوري با س��رعتي زياد و خارج از بروكراسي ها، 
مراحل اداري خ��ود را طي و اين آيين نام��ه پس از تاييد 
رييس جمهوري نيمه آبان توسط معاون اول رييس جمهوري 
ابلاغ شد. معاون وزير ارتباطات بابيان اينكه به نمايندگي از 
وزير ارتباطات، مسووليت پيگيري اين آيين نامه را برعهده 
گرفته ام و معمولا در طول هفته چندين جلسه با نمايندگان 
دستگاه هاي اجرايي مرتبط با اين آيين نامه برگزار مي كنيم، 

گفت: هدف گذاري ما اين است كه با حمايت هايي كه قرار 
است شكل بگيرد، كسب وكار هايي كه وارد سكوهاي داخلي 
مي شوند از اين طريق بتوانند كسب وكار خود را به سرعت 

ايجاد و راه اندازي كند.

 مردم به سكوهاي داخلي
اقبال خوبي نشان داد ه اند

خوانساري با بيان اينكه بر اساس گزارش مديران سكوها، 
مردم خوش��بختانه پ��س از محدوديت هاي��ي كه براي 
سكوهاي خارجي به وجود آمد به سكوهاي داخلي اقبال 
خوبي نشان داده اند، گفت: در ابتداي اين مسير نگراني از 
جهت تأمين زيرساخت ها توسط سكوهاي داخلي وجود 
داشت هرچند با توجه به برنامه ريزي هايي كه از يك سال 
پيش در وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات داش��تيم ما 
چندان نگراني از بابت مسائل فني و زيرساختي نداشتيم. 
خوانس��اري افزود: خوش��بختانه با همراهي و همكاري 
سكوهاي داخلي توانستيم خيال مردم را از جهت استفاده از 
اين سكوها راحت و اين اطمينان را ايجاد كنيم كه مي توانند 
بر بستر سكوهاي داخلي فعاليت هاي امن و پايداري داشته 
باشند. در شرايط كنوني خوشبختانه هم سكوها به بلوغ 
رسيده اند و هم ظرفيت هايي كه در كشور ايجاد شده توانسته 
از جنبه اطمينان بخشي موثر واقع شود. رييس سازمان 
فناوري اطلاعات با تأكيد بر اينكه سكوهاي خدمت رسان به 
كسب وكارها بايد بسته هاي خوشامدگويي مناسبي را تهيه 
كنند گفت: كسب وكارها زماني كه وارد سكوها مي شوند 
بايد بدانند قرار است دقيقاً از چه نوع حمايت و مشوق هايي 
در سكوهاي داخلي برخوردار شوند. بنابراين سكوها بايد 
روي مبحث مزيت بخشي تأمل ويژه اي داشته باشند. وي 
با اشاره به راه اندازي سامانه و مركز تماس ۱۶۴۹ گفت: اين 
سامانه قرار است كه از يك سو بيان گر ظرفيت هاي موجود 
در سكوهاي داخلي باشد و از سوي ديگر منعكس كننده 
بازخورد كسب وكارها از دستگاه ها و سكوها و رفع چالش 
در قالب پنجره واحد. اميدواريم با ظرفيتي كه ايجاد شده 

و با ارتباط نزديكي كه بين دستگاه هاي اجرايي، سكوها و 
كسب وكارهاي حوزه فضاي مجازي ايجاد مي شود، فضا 
براي مردم و كسب كارها حوزه اقتصاد ديجيتال آسان تر و 
اميدبخش تر شود. معاون وزير ارتباطات با اشاره به راه اندازي 
سامانه و مركز تماس ۱۶۴۹ گفت: اين سامانه قرار است كه 
از يك سو بيانگر ظرفيت هاي موجود در سكوهاي داخلي 
و از س��وي ديگر منعكس كننده بازخورد كسب وكارها از 
دستگاه ها و سكوها و رفع چالش در قالب پنجره واحد باشد 
تا فضا براي مردم و كس��ب كارها حوزه اقتصاد ديجيتال 

آسان تر و اميدبخش تر شود.

 ۵ پلتفرم مشمول طرح حمايت از
كسب و كارهاي ديجيتال شدند

در اي��ن مراس��م همچنين مع��اون سياس��ت گذاري و 
اعتباربخشي سازمان فناوري اطلاعات گفت: ۵ پلتفرم از 
ميان ۲۴ درخواست حايز شرايط حمايت براساس آيين نامه 
حمايت از كسب و كارهاي ديجيتال شدند. حامد منكرسي 
ب��ه ارايه گزارش هاي��ي در اين زمين��ه پرداخت و گفت: 
آيين نامه حمايت از كسب و كارهاي ديجيتال مشتمل بر 
۱۴ ماده است كه در مورد هركدام وزارت ارتباطات وظايفي 
را برعهده دارد؛ اولين گام براي تصويب اين مصوبه بحث 
حمايت از كسب و كارها با هدف ايجاد شرايط حداقلي براي 
آنهاست. وي افزود: شرايط و وظايف بسته به ميزان حضور 
كاربران، ميزان اعتبار و مي��زان آمادگي هاي نرم افزاري 
و زيرس��اختي براي كسب و كارها تقسيم بندي مي شود 
معاونت سياس��ت گذاري اعتباربخشي سازمان فناوري 
ادامه داد: با توجه به ارزيابي هاي انجام شده ۲۴ درخواست 
و ۵ سكو حائز اين شرايط لازم ش��دند. وي اظهار كرد: از 
مواردي كه وزارت ارتباطات در اين خصوص مقرر ش��ده 
انجام دهد حمايتي است كه تخفيف در بسته هاي پيامكي 
و بسته هاي تبليغاتي را شامل مي شود. خدمات لجستيكي 
يكي ديگر از موضوعاتي است كه وزارت ارتباطات درباره آن 
اقدامات لازم را انجام خواهد داد كه علاوه بر پست در اين 
زمينه رايزني هايي هم با ساير كاربرهاي پستي انجام شده 
است. منكرسي تاكيد كرد: خدمات زيرساختي نيازمند 
تقويت زيرساخت ها براي اين تعداد از كاربران است. يكي 
ديگر از مهم ترين موضوعاتي انجام شده بحث تسهيلات 
است كه ماده ۷ را شامل مي شود كه در اين باره منابعي را 
وزارت اقتصاد تامين خواهد شد. وي گفت: موضوع بعدي 
نشانه هويت است با توجه به اينكه بخشي از اين كسب و 
كارها خانگي هستند، وزارت ارتباطات هماهنگي هايي را 
انجام داده تا اين كسب و كار ها بتوانند نشانه قابل تاييدي 
را دريافت كرده و به كس��ب و كار خ��ود ارتباط دهند كه 
اين اعتبار احتمالًا با تيك سبز مشخص مي شود. معاون 
اعتباربخشي س��ازمان فناوري بيان كرد: موضوع بعدي 
ارايه خدمات دولت هوشمند است كه انجام شده است و 
نظارت بر حسن اجراي حمايت هاي مصوب با هدف رفع 

چالش هاي احتمالي در اين زمينه است.
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فاكسكان براي يك خريد 
چيني جريمه مي شود

دولت تاي��وان، ش��ركت فاكس��كان را ب��ه دليل 
سرمايه گذاري بدون مجوز در يك تراشه ساز چيني، 
جريمه مي كند. به گزارش ايس��نا، شركت تايواني 
فاكس��كان كه بزرگ ترين توليدكننده قراردادي 
محصولات الكترونيكي در جهان است، اعلام كرده 
كه سهام خود در اين تراشه س��از چيني را خواهد 
فروخت. دولت تايوان با نگراني به طرح بلندپروازانه 
چين براي تقويت صنعت نيمه رسانا، چشم دوخته 
و مق��ررات را ب��راي جلوگيري از به س��رقت رفتن 
فناوري تراشه اين كشور توسط چين، تشديد كرده 
است. فاكسكان كه توليدكننده بزرگ محصولات 
اپل است، در جولاي گذش��ته فاش كرد سهامدار 
غول تراشه چيني تسينگوآ يوني گروپ است. اين 
شركت روز جمعه در اظهارنامه اي براي بازار سهام 
تايپه، اعلام كرد زيرمجموعه اش در چين، موافقت 
كرده است كل س��هامش در تسينگوآ يوني گروپ 
را بفروش��د. وزارت اقتصاد تايوان در واكنش به اين 
اظهارات، اعلام كرد: كميسيون سرمايه گذاري اين 
وزارتخانه كه بايد تمامي سرمايه گذاري هاي خارجي 
را تاييد كند، از فاكسكان خواستار توضيحات كامل 
درباره اين سرمايه گذاري خواهد شد. با توجه به اين 
حقيقت كه اين سرمايه گذاري از پيش اعلام نشده 
بود، ميزان جريمه بر اساس فرمول محاسبه خواهد 
شد و مجازات مطابق قانون، تعيين مي شود. منابع 
آگاه پيش تر به رويترز گفته بودند: فاكسكان از دولت 
تايوان براي انجام اين سرمايه گذاري، تاييديه نگرفته 
بود و مقامات تايواني بر اين باورند كه اين شركت، 
قانون تايوان در ارتباط با چين را نقض كرده است. بر 
اساس گزارش شبكه سي ان بي سي، قانون تايوان 
اجازه مي دهد دولت، سرمايه گذاري در چين را بر 
اساس ملاحظات امنيت ملي و تحولات صنعتي، 
ممنوع كند. تايوان، ساخت كارخانه هاي پيشرفته در 
چين را براي شركت هاي تايواني ممنوع كرده است 

تا مانع انتقال فناوري پيشرفته آنها به خارج شود.

اخراج كارمندان توييتر 
همچنان ادامه دارد

به نظر مي رس��د ايلان ماس��ك تعداد بيش��تري 
از ني��روي كار توييتر را اخراج كرده اس��ت. طبق 
گزارش نشريه »اينفورميشن« اين شركت بخشي 
از نيروي انساني قسمت زيرساخت خود را اخراج 
كرده است. به گزارش مهر به نقل از انگجت، البته 
تعداد نيروهاي اخراجي مشخص نيست اما برخي 
از مهندسان روز گذش��ته در توييتر اعلام كردند 
از طريق ايميلي به آنها اطلاع داده شده كه ديگر 
شركت نيازي به همكاري آنها ندارند پيش از اين 
و روز پنجشنبه نشريه نيويورك تايمز در گزارشي 
از اخراج نلسون آبرامسون مدير بخش زيرساخت 
توييت��ر و عده اي ديگ��ر از كارمن��دان رده بالاي 
ش��ركت خبر داد. توييتر از زمان كاهش نيروي 
انساني خود تيم ارتباطات راه اندازي نكرده است. 
براساس تخمين وب سايت اينفورميشن، از زماني 
كه ايلان ماسك توييتر را در اكتبر ۲۰۲۲ ميلادي 
خريده، تعداد كارمندان اين ش��ركت ۷۵ درصد 
كاهش يافته است. اين شبكه اجتماعي در زمان 
مديريت پ��اراگ آگراوال ح��دود ۷۵۰۰ كارمند 
داشت. اما يك هفته قبل در شبكه »اسلك« )پيام 
رسان داخلي مخصوص شركت ها( توييتر حدود ۲ 
هزار كارمند ثبت شده بودند. در ماه نوامبر ۲۰۲۲ 
ماسك اعلام كرد نيروي هاي انساني باقي مانده 
در توييتر ديگر اخراج نمي شوند. اين خبر پس از 
آن اعلام شد كه وي اولتيماتومي سختگيرانه براي 
كارمندان صادر كرد و در نتيجه آن حداقل ۱۲۰۰ 

نفر استعفا دادند.

برخورد با پلتفرم هاي خارجي 
حتي به ضرر اپراتورهاي داخلي

با توجه به اظهارات جديد رييس مركز ملي فضاي 
مجازي و احتمال ادامه روند مسدودي اينستاگرام 
و واتساپ، آيا س��ازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي به مقوله تعديل تعرفه هاي ارتباطي ورود 
مي كند؟ به گزارش ايلنا، صبح امروز گفت وگويي 
با ابوالحسن فيروزآبادي، رييس مركز ملي فضاي 
مجازي با محوريت موضوع »نامه ايران به شركت 
مالك اينس��تاگرام و واتس��اپ« منتش��ر شد كه 
برگرفته از مهل��ت ۱۰ روزه مقام��ات ايراني براي 
شركت »متا« بود تا براي ادامه فعاليت پلتفرم هايي 
نظير اينس��تاگرام در ايران، نماينده رسمي شان را 
معرفي كنند. در اين مصاحبه سوالي از فيروزآبادي 
پرسيده شد كه اگر به نامه جواب ندهند چه خواهد 
شد؟، كه در پاسخ ضمن اش��اره به اين موضوع كه 
فعلا تصميمي نگرفته ايم اما اين را هم گفته است 
»اگر جواب ندهند در حقيقت مقدمه اي براي مجوز 

قانوني انسداد اينستاگرام است.«
اما فارغ از محتواي اين گفت وگوي خبري و محوريت 
آن، موضوع نگران كننده وضعيت صنعت ارتباطات 
اس��ت؛ حدود يك هفت��ه از نامه رايتل ب��ه وزارت 
ارتباطات و برآورد خساراتي كه گريبان اين اپراتور 
را از مسدودس��ازي دسترسي ها در فضاي مجازي 
گرفته مي گذرد و ادامه روند برخورد با پلتفرم هاي 
پرترافيك بين المللي، مي تواند دامنه نگراني ها را با 
ضرر و زيان اپراتورهاي بزرگ ديگر كشور، بيفزايد.

با وجود اينكه فيروزآبادي در اين مصاحبه به صراحت 
عنوان كرده كه قطعا اين ض��رر و زيان اپراتورها در 
تصميم گيري ها موثر است؛ در ادامه نيز گفته است 
كه اگر خسارتي در ميان نبود، ما مقابل اين پيام رسان 
كه برخلاف قوانين كشور ما فعاليت مي كند، احتياط 
نمي كرديم. ام��ا اين بخش كوچك ماجراس��ت؛ 
زمانيكه نمودار س��هم بازار اپراتور رايتل براساس 
آخرين گزارش سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات 
راديويي در حدود ۳.8۲ درصد است، شايد ميزان 
خس��ارت هاي وارده به آن نيز عدد قابل توجهي در 
مقايسه با سهم بازارهاي ۵۳.۵ درصدي همراه اول 

و ۴۲.۶ درصدي ايرانسل نباشد.
آمار مذكور نشان مي دهد سهم بازار غالب ارتباطات 
س��يار ايران در اختيار دو اپراتور اول و دوم ارتباطي 
است و به دنبال آن بيشترين ميزان حضور و استفاده 
از شبكه هاي اجتماعي نيز در اختيار مشتركان اين 
اپراتورهاست. به عنوان مثال تصور كنيد زمانيكه 
دسترس��ي ۵۳.8 ميليون مش��ترك همراه اول به 
پلتفرمي نظير اينستاگرام محدود شود در مقايسه با 
۴.۴ ميليون مشترك رايتل، تنها از منظر دسترسي 
اپراتور اول بايد با ۱۳ برابر خس��ارت بيشتر مواجه 
شود. با توجه به ماهيت خصوصي اپراتورهاي غالب 
كشور، افت كيفيت سرويس دهي در آينده پيش رو 
را نمي توان بعيد دانس��ت؛ مخصوصا با وجود ثبات 
تعرفه هاي اينترنتي در پنج ش��ش س��ال اخير كه 
صداي اپراتورها را هم درآورد و هر بار دست به دامن 
سازمان تنظيم مقررات و ارتباطات راديويي شدند 
كه اقدامي در جهت تعديل تعرفه ها داشته باشد به 
نتيجه اي نرس��يدند. بنابراين در چنين شرايطي و 
افت بالاجبار ترافيك شبكه آنها، نه تنها بايد به دنبال 
اقدام ضربتي براي جبران هزينه هاي آنها بود بلكه 
براي عدم توقف طرح هاي توسعه اي آنها در مناطق 
دورافتاده كش��ور و بسط ارتباطات، بايد طرح هاي 

تشويقي و سوبسيدهايي را نيز در نظر گرفت.
فيروزآبادي هم كه نسبت به اين مساله آگاه است 
»ضرر و زيان اس��تارتاپ ها را هم در پي خسارت به 
اپراتوره��اي تلفن همراه بيان مي كن��د« و از تهيه 
بس��ته اي براي جبران افت درآمدها خبر مي دهد 
كه در اين بس��ته معافيت هاي مالياتي و همچنين 
وام هايي در نظر گرفته ش��ده و بخش��ي از آن ابلاغ 
شده است. اما با توجه به اينكه دولت ممكن است در 
پرداخت حقوق و دستمزدها هم با كسري مواجه 
شود چه برسد به اينكه سمت امتيازاتي اينچنيني 
برود، فيروزآبادي عنوان كرده است »حالا براي اين 

مشكل هم راه حلي گذاشته مي شود.«
وي ت��وپ را به زمين س��ازمان تنظي��م مقررات و 
ارتباطات راديويي انداخته و گفته كه اين سازمان 
موظف است اقتصاد اين حوزه را تنظيم كند و اين 
كار را انجام خواهد داد. در واقع ماجرا رسيد به نقطه 
اول؛ جايي كه خود اپراتوره��ا پيش از اين با توجه 
به وضعيت تورمي طي ساليان اخير و تحريم هاي 
س��ختي كه بر كشور حاكم اس��ت، مراجعه كرده 
و درخواست هايش��ان را ب��راي اص��لاح و تعديل 

تعرفه هاي ارتباطي ارايه كرده بودند.
تعرفه هايي كه اكنون جزو ارزان ترين ها در دنياست، 
طي چندين سال متوالي تغييري نكرده و از قضا با 
نرخ كاهشي نيز مواجه بوده است؛ در هيچ صنعتي 
طي س��اليان اخير با كاهش ن��رخ تعرفه ها مواجه 
نبوده ايم الا صنعت ارتباطات سيار! با اين اوصاف و 
وضعيتي كه تصور مي شود همچنان بر پلتفرم هاي 
پر ترافيك بين المللي نظير واتساپ و اينستاگرام 
حاكم باش��د، بايد منتظر پاسخ س��ازمان تنظيم 
مقررات و ارتباطات راديويي به اين وضعيت و روال 
حاكم بر وضعيت تعرفه هاي ارتباطي اپراتورها بود و 
الا در آينده نزديك بايد منتظر نامه هاي گلايه آميز 
اپراتورهاي ارتباطي بزرگ كشور به وزارت ارتباطات 
و بياناتي در راستاي اعلام هشدار ورشكستگي و ضرر 

و زيان هاي كلان بود.
گفتني است، بنا بر اظهارات رسمي مسوولان حوزه 
فضاي مجازي بس��تن اينس��تاگرام فعلا به خاطر 
شرايط امنيتي بوده ولي ادامه آن نياز به مجوز قانوني 
دارد. مجوز قانوني يا بايد طب��ق روال در كار گروه 
تعيين مصاديق مجرمانه صادر شود يا يك قاضي يا 
يك مرجع عالي ماننده شوراي عالي فضاي مجازي 
يا شوراي عالي امنيت ملي درخواست آن را بدهد 
كه ت��ا الان چنين مجوزي در هي��چ جا به تصويب 

نرسيده است.

 رييس سازمان فناوري اطلاعات: پس از محدوديت هاي  اخير، مردم به سكوهاي داخلي اقبال خوبي نشان دادند

آبپاكيرويدستكسبوكارها

وزارت ارتباطات به دنبال توليد سيستم عامل داخلي تلفن همراه
معاونت فن��اوري و ن��وآوري وزارت ارتباطات با انتش��ار 
فراخواني از توليد كنندگان داخلي سيستم عامل تلفن 
دعوت به همكاري كرد. به گزارش پيوس��ت، انتشار اين 
فراخوان به منظور توليد سيس��تم عام��ل داخلي تلفن 
هوشمند صورت گرفته است. در اين اطلاعيه تاكيد شده 
است كه اشخاصي كه حداقل يك سيستم عاملي عملياتي 
نصب شده روي گوشي هوشمند توليد كرده اند تا تاريخ 

۲۰ دي ماه ۱۴۰۱ درخواست خود را براي معاونت فناوري 
و نوآوري وزارت ارتباطات ارسال كنند. اين فراخوان طبق 
اعلام معاونت فناوري و نوآوري در راستاي اجراي بند ۱8 
اهداف عملياتي س��ند طرح كلان و معماري شبكه ملي 
اطلاعات و به منظور شناسايي ظرفيت هاي فني و اجرايي 
توليد و توسعه سيستم عامل تلفن همراه هوشمند، صورت 
گرفت است. شوراي عالي فضاي مجازي در طرح كلان و 

معماري ش��بكه ملي اطلاعات كه از سوي دبير اين شورا 
در مهرماه س��ال ۹۹ ابلاغ شده است، بيش از همه چيز بر 
تامين سيس��تم عامل داخلي امن تلفن همراه و استقرار 
خدمات پايه كاربردي با اولويت پيام رس��ان اجتماعي و 
موتور جست وجوي داخلي تاكيد كرده است. در اين طرح 
كلان تاكيد شده كه حداقل ۲۰ درصد از سهم بازار گوشي 
تلفن همراه هوش��مند با سيس��تم عامل داخلي توسط 
توليد كنندگان داخلي تامين شود. طرح سيستم عامل 
بومي از مدت ها پيش مطرح شده و زماني كه حذف تعدادي 
از برنامه هاي ايراني از بازارهاي بين المللي صورت گرفت در 
دستور وزارت ارتباطات قرار گرفت. »محمدجواد آذري 
جهرمي«، وزير وقت ارتباطات تيرماه ۱۳۹8 ويديويي را 
در حس��اب توييتري خود منتشر كرد كه حكايت از عزم 
جدي وزارت ارتباطات براي توسعه اندرويد ايراني داشت. 
ماجرا به حذف نسخه هاي تلگرام طلايي و هاتگرام از روي 
گوش��ي هاي كاربران ايراني باز مي گش��ت. در اين راستا 
سيستم عاملي براي گوشي هاي اندرويدي تهيه شده بود 
تا ديگر امكان حذف اپ هاي ايراني وجود نداش��ته باشد. 
رييس سازمان فناوري اطلاعات وقت هم پيش بيني كرده 
بود كه اين نسخه مي تواند ۰.۵ الي 8 درصد از مخاطبين 
اندرويد در كشور را به خود جذب كند. اين طرح نهايتا به 
نتيجه نرسيد و حالا دوباره وزارت ارتباطات آن را به جريان 
انداخته اس��ت. بايد ديد فراخوان وزارت ارتباطات چقدر 
مورد استقبال شركت ها و تيم هاي نرم افزاري قرار خواهد 
گرف��ت و آيا در نهايت كاربران ايران��ي نيز به اين موضوع 

بخت و اقبالي نشان خواهند داد يا خير. طرح بومي سازي 
اندرويد سال ۹8 پس از حذف تعدادي از برنامه هاي ايراني 
از بازارهاي بين المللي در دس��تور كار وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات قرار گرفت اما در همان زمان اين طرح با 
انتقاد جدي از سوي كارشناسان اين حوزه قرار گرفت اما 
با ابلاغ طرح كلان و معماري شبكه ملي اطلاعات توليد 
گوش��ي تلفن همراه داخلي به همراه يك سيستم عامل 
داخلي دوباره در دستور كار قرار گرفت. در معماري كلان 
شبكه ملي اطلاعات توليد گوشي تلفن همراه به عنوان 
يك اكوسيستم در نظر گرفته شده است؛ چرا كه علاوه بر 
اشاره به سيستم عامل ملي به ايجاد و توسعه مرورگر بومي 
و پلتفرم هاي داخلي كه روي اين بستر فعاليت مي كنند 
نيز توجه ش��ده است. در اصل طراحان فقط به ايجاد يك 
شاخه توجه نكرده اند؛ بلكه در نظر داشتند طي يك دوره 
زماني تقريبا ۵ ساله )تا سال ۱۴۰۴( علاوه بر اينكه امكانات 
توليد تلفن همراه داخلي فراهم مي شود، سيستم عامل 
استفاده ش��ده روي آن نيز داخلي باشد و مرور گر و موتور 
جست وجوگر و پيام رس��ان هاي فعال روي آن نيز بومي 
باشند. از سويي تاكيد شده است كه خدمات بومي و نقشه 
مكاني به گونه اي توس��عه يابد كه پلتفرم هاي فعال براي 
ناوبري از سيستم هاي بين المللي از جمله GPS مستقل 
باشند. اما اين طرح پس از شكست سيستم عامل معرفي 
شده از سمت هواوي با عنوان هارموني، مسكوت گذاشته 
شد حال به نظر مي رسد دوباره پياده سازي و اجراي سيستم 

عامل داخلي در دستور كار قرار گرفته است.

آقای ایرج یعقوبی فرزند انور، درخواس�ت رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند 
مالکیت را از پلاک 4 و 5  فرعی از 54 اصلی  سرخیدر واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین 
اولیه ی پلاک 4 و 5 فرعی از 54 اصلی  سرخیدر خریداری نموده { تقدیم اداره ی ثبت اسناد و 
املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، تحت کلاسه ی 56 سال 1401 تشکیل و به 
هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی 
شماره ی 140160316007000418  مورخ 1401/8/29 حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت 6000.17 متر مربع به نام آقای ایرج یعقوبی  فرزند انور 
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ماه ، اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد.معترض، باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست رابه اداره ی ثبت محل تحویل دهد.بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت 
مقرر، اداره ثبت برابر مقررات سند مالکیت مورد تقاضا را به نام آقای ایرج یعقوبی فرزند انور 

صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر احتمالی به دادگاه نیست.
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فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی
تهيه، نصب، راه اندازی و کاليبراسيون سيستم اعلام حريق ايستگاه تقويت فشار گاز نورآباد 3 

منطقه پنج عمليات انتقال گاز ايران در نظر دارد فراخوان ارزيابی کيفی جهت برگزاری مناقصه عمومی يک مرحله ای» فوق«  به شماره مناقصه س-۱۴۰۱-۴8 را ازطريق سامانه تدارکات الکترونيکی دولت برگزار نمايد. کليه مراحل برگزاری فراخوان 
ارزيابی کيفی از دريافت تا تحويل اسناد استعلام ارزيابی کيفی تا ارسال دعوتنامه جهت ساير مراحل مناقصه ازطريق درگاه سامانه تدارکات الکترونيکی دولت ستاد به آدرس www.setadiran.ir انجام خواهد شد. 

لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضويت قبلی، مراحل ثبت نام در سايت مذکور و دريافت گواهی امضای الکترونيکی را جهت شرکت درمناقصه محقق سازند. تاريخ انتشارفراخوان در سامانه ستاد تاريخ ۱۴۰۱/۰۹/۲8 می  باشد . اطلاعات و اسناد 
مناقصه عمومی پس از برگزاری فرآيند ارزيابی کيفی و ارسال دعوتنامه از طريق سامانه ستاد ارسال خواهد شد. 
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تعادل |
كارشناسان علت گراني خودرو را عدم آزادسازي واردات 
و از آن مهم تر تلاطم بازار ارز و س��وء مديريت شركت هاي 
خودروساز و البته قيمت گذاري هاي دستوري و انباشت 
زيان هاي خودروس��ازان مي دانند. البت��ه وزارت صمت 
»كاهش توليد خودروس��ازان داخلي از س��ال ۹۷، توليد 
خودروهاي ناقص و دپوي آن در پاركينگ، تبديل خودرو 
به كالاي سرمايه اي، هجوم دلالان به اين بازار و عدم وجود 
اهرم هاي لازم براي اخذ ماليات بر فعاليت هاي سوداگري« 
را 5 عامل گراني خودرو مي دان��د. در اين بين در روزهاي 
گذشته حجم انتقادها به عرضه خودرو در بورس كالا هم 
افزايش يافته و بخشي از كارشناسان نوع عرضه در بورس كالا 
را هم يكي از دلايل افزايش قيمت خودرو اعلام مي كنند. 
برخي كارشناسان، اين اتهام كه عرضه خودرو در بورس در 
نهايت باعث افزايش قيمت مي شود، را بي اساس مي دانند، 
اما در عي��ن حال معتقدند كه بورس كالا نمي تواند محل 
مناسبي براي عرضه خودرو باشد و در هيچ كجاي دنيا نيز 
چنين رسمي متداول نيست؛ به گفته آنها، هدف وزارت 
صمت اين است كه با عرضه خودرو در بورس واسطه ها را 
حذف كند كه در عمل چنين هدفي در پلتفرم بورس كالا 

ميسر نخواهد شد.

  عامل گراني خودرو چيست؟ 
در ش��رايطي كه كارشناس��ان علت گراني خودرو را عدم 
آزادس��ازي واردات و از آن مهم ت��ر تلاطم بازار ارز و س��وء 
مديريت شركت هاي خودروساز و البته قيمت گذاري هاي 
دستوري و انباشت زيان هاي خودروسازان مي دانند؛ وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در گزارشي به واكاوي علل نابسامان 
ش��دن بازار خودرو طي س��ال هاي اخير پرداخت و اعلام 
كرد معضل بازار خودروي كشور از سال ۹۷ تاكنون وجود 
داشته است . اين وزارتخانه در گزارشي ضمن برشمردن 
5 دليلِ گراني خودرو طي سال هاي اخير، اعلام كرد كه با 
تدابير همه جانبه وزارتخانه از جمله تسهيل واردات خودرو 
به زودي شاهد كاهش قيمت هاي كاذب در بازار خواهيم 
بود. در ادامه وزارت صمت دلايل افزايش قيمت خودرو را 
اينگونه اعلام كرده است: 1- كاهش توليد خودروسازان 
داخلي از سال ۹۷ به ميزان نصف سال 1۳۹۶ و عدم اهتمام 
دولت گذشته براي رفع مشكلات اين صنعت، در حالي كه 
دولت سيزدهم در يك سال اخير عرضه و توليد خودرو را 
به شدت افزايش داد. 2- توليد خودروهاي ناقص و دپوي آن 
در پاركينگ خودروسازان كه به سبب نقص و كامل نبودن 
امكان عرضه به بازار را نداشتند.۳- تبديل خودرو به كالاي 
سرمايه اي. در شرايط ناشي از متغيرهاي كلان اقتصادي 

كش��ور و ش��رايط تورمي.4- هجوم دلالان به اين بازار به 
سبب قيمت گذاري دستوري در محصولات خودروسازان 
داخلي و تفاوت ايجادشده در بازار و رونق سوداگري.5- عدم 
وجود اهرم هاي لازم براي اخذ ماليات بر درآمدهاي اتفاقي و 
سودهاي بادآورده ناشي از سوداگري )به علت عدم تصويب 

آن در مجلس( .«
در اين بين در روزهاي گذش��ته حجم انتقادها به عرضه 
خودرو در بورس كالا هم افزايش يافته اس��ت و بخشي از 
كارشناسان نوع عرضه در بورس كالا را هم يكي از دلايل 
افزايش قيمت خودرو اعلام مي كنند. باتوجه به اين موضوع 
اخير وزارت صمت و بورس كالا توافق كردند با به كار گيري 
۶ سازوكار جديد، بازار خودرو را به تعادل برسانند. از 2ماه 
پيش كه عرض��ه خودرو دربورس كالا آغاز ش��ده، قيمت 
خودرو سيرصعودي داشته، برخي افزايش قيمت خودرو را 

به عرضه آن در بورس كالا نسبت مي دهند.
 درحالي كه رون��د افزايش قيمت خودرو قبل از عرضه در 
بورس كالا و از اوايل شهريور، تحت تأثير رشد قيمت ارز آغاز 
شده بود. موافقان عرضه خودرو در بازارسرمايه مي گويند 
بورس كالا فقط يك بازار و تسهيل كننده شرايط عرضه و 
تقاضاست و نقشي در تعيين قيمت ندارد. به باور كارشناسان 
ميزان عرضه خودرو در بورس كالا با تقاضا متناسب نيست و 
اين چالش را بايد خودرو سازان با افزايش عرضه، رفع كنند.

 در چنين شرايطي روز گذشته وزارت صنعت و بورس كالا 
براي حل اين مشكل به توافق رسيدند. براساس اين توافق 
جدول كف عرضه خودرو و برنامه توليد ماهانه به تفكيك 
مدل را وزارت صنعت به بورس كالا اعلام خواهد كرد. اين 

جدول مبناي تأييد عرضه ها و معاملات قرار خواهد گرفت. 
بورس كالا همچني��ن بايد ميزان عرضه ه��ا را به صورت 
هفتگي، 2 هفت��ه اي و ماهانه، به گونه اي تأييد كند تا كف 
عرضه هاي ماهانه رعايت شود. درخصوص نحوه عرضه ها 
نيز قرار ش��د تجميع عرضه ها براساس كلاس خودروها، 
پرتيراژها و كم تيراژها و خودروهاي تجاري انجام ش��ود. 
طبق توافق انجام شده تعيين پيش دريافت خريد خودرو 
بايد به گونه اي با شرايط بازار متناسب باشد تا تقاضاي خودرو 
متعادل شود. همچنين آن دسته از كدهاي ملي كه امكان 
خريد خودرو دارند بايد از ابتداي س��ال۹8 از بورس كالا يا 
س��امانه هاي وزارت صنعت خريدي انجام نداده باش��ند. 
همچنين مقرر شد ش��رايط ضمانت خودروسازان براي 

عرضه در بورس به منظور رشد عرضه ها تسهيل شود.

  عرضه خودرو در بورس
روش نابخردانه است

در همين رابطه يك كارشناس خودرويي درباره اينكه آيا 
عرضه خودرو در بورس باعث تعادل در اين بازار خواهد شد 
يا اين موضوع به دليل دنبال كردن منافع افراد خاص مطرح 
شده؛ گفت: پلتفرم عرضه در تورم تاثير خاصي ندارد به اين 
معنا كه عرضه خودرو در بورس عامل گراني نخواهد شد و 
از سوي ديگر تاثيري نيز در قيمت نهايي و تعداد واسطه ها 
بر جاي نمي گذارد. فربد زاوه با بيان اينكه موافقان و مخالفان 
عرضه خودرو در بورس يكديگر را متهم به اتهاماتي مي كنند 
كه همگي غلط اس��ت، افزود: قدرت خري��د و در نهايت 
سياس��ت هاي كلان اقتصادي قيمت ها را در بازار تعيين 

مي كند. به گفته او، ميزان عرضه كالا به صورت عمومي، 
سياست هاي پولي و رش��د اقتصاد تعيين كننده تقاضا و 
قدرت خريد مردم است؛ اگر در اين شرايط اقتصادي 10 
ميليون خودرو عرضه شود آن چيزي كه تقاضا را تعيين 

مي كند شرايط كلان اقتصادي است.
زاوه به »ايلنا« مي گويد: در شرايط اقتصادي موضوعاتي 
مانند بورس كالا و سامانه جامع قرعه كشي در قيمت نهايي 
بي تاثير اس��ت و هر كالايي را در بازار عرضه كنيم فارغ از 
واسطه ها در نهايت با قيمت مشخص به  دست مصرف كننده 
مي رسد؛ به نظر مي رسد عرضه فزاينده نمي تواند مشكل 
تورم در بازار خودرو را حل كند. او با بيان اينكه عرضه فزاينده 
در نهايت تورم بخشي را كمتر از تورم عمومي مي كند، گفت: 
عرضه فزاينده مي تواند تورم بخشي يك كالا را كمتر از تورم 
عمومي كند به اين معنا كه اگر بازار خودرو ۶0 درصد تورم 
داشته باش��د با افزايش عرضه تورم آن حداقل 55 درصد 
خواهد شد. اين كارش��ناس صنعت خودرو اين اتهام كه 
عرض��ه خودرو در بورس در نهاي��ت باعث افزايش قيمت 
مي شود را بي اساس دانست و افزود: بورس كالا نمي تواند 
محل مناسبي براي عرضه خودرو باشد و در هيچ كجاي 
دنيا نيز چنين رسمي متداول نيست؛ هدف وزارت صمت 
اين است كه با عرضه خودرو در بورس واسطه ها را حذف 
كند كه در عمل چنين هدفي در پلتفرم بورس كالا ميسر 
نخواهد شد؛ چراكه بورس كالا جايي است كه دلال ها بايد 
حضور داشته باشند به عبارت ديگر نمي توان در جايي كه 
براي دلالي طراحي شده است را حذف كرد. او عرضه خودرو 
در بورس را يك روش نابخردانه دانست و افزود: اين تصميم 
براي خنثي كردن در تصميم نابخردانه تر ديگر لحاظ شده 
اس��ت. زاوه معتقد اس��ت كه بورس كالا در واقع يك نوع 
كلاه شرعي است مسوولان اين ادعا را طرح مي كردند كه 
مي توانند با قيمت گذاري دستوري تورم را كنترل كنند؛ 
و اگر بخواهند بپذيرند كه اش��تباه كردند نهادهايي چون 
سازمان حمايت و ... بايد تعطيل شوند در اين ميان تعداد 
قابل توجهي از توليدكنندگان را جريمه كردند و برخي نيز 
در اين ميان به بهانه ايجاد رانت و سلطان شدن اعدام شدند.
زاوه در پاسخ به اين پرسش كه آيا قيمت خودرو همچنان 
رو به جلو خواهد بود؟ گفت: به نظر مي رس��د اين افزايش 
قيمت پاياني ندارند مسوولان بايد بپذيرند كه تداوم اين 
شيوه، نتيجه اي جز گراني و افزايش فشار به مردم ندارد و 
باعث از بين رفتن سرمايه اجتماعي مي شود. بايد درهاي 
تصميم گيران و حلقه هاي محدودكننده را باز كنيم در غير 
اين صورت نمي توان منتظر بهبود فضاي اقتصادي و آرام 
شدن بازار خودرو باشيم. البته تورم مسكن و مواد غذايي 

بيش از تورم خودرو مردم را آزار مي دهد.
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گشودن قفل هاي اقتصاد
 توجه به واقعيت ها است

رييس اتاق ايران با اشاره به مسائلي كه فضاي كسب وكار 
و چش��م انداز س��رمايه گذاري را با چالش مواجه كرده 
است، مي گويد: تغيير شرايط اقتصادي كشور به اهتمام 
جدي نياز دارد؛ اما گش��ودن قفل ها و گره هايي كه در 
مسير فعاليت بخش هاي مولد و فعالان اقتصادي قرار 
گرفته، بدون نگاه دقيق و توجه منصفانه به واقعيت ها 
و مقتضيات موجود، ميس��ر نخواهد بود. غلامحسين 
شافعي در نشست هيات نمايندگان اتاق مشهد، با اشاره 
به شاخص هاي اقتصادي كشور و با ابراز نگراني نسبت 
به وضعيت حاكم بر فضاي كسب وكار، افزود: گزارش 
ش��امخ )PMI( آبان 1401، از تشديد نگراني فعالان 
اقتصادي نسبت به چشم انداز فزاينده قيمت مواد اوليه، 
كاهش ميزان فعاليت هاي كسب وكارها و افزايش ركود 
حكايت دارد. از مسوولان و متوليان امر درخواست داريم 
تا گزارش هايي از اين دست كه ابزاري پيش نگر هستند 
را مطالعه كرده و براي برون رفت از مش��كلات موجود، 
تدابير لازم را اتخاذ كنند. رييس اتاق ايران با ابراز نگراني 
نسبت به مسائلي كه مستمراً گره بر فضاي كسب وكار 
كشور مي اندازد، گفت: بخش توليد و صادرات ما خود 
را در مواجهه با تنگناهاي مختلفي مي بيند. نااطميناني 
نسبت به آينده فضاي كسب وكار كشور، اخذ تصميماتي 
كه اثرات آن پيش تر آزموده و تبعاتش دامن گير شده، 
بي توجهي به مقتضيات و الزامات توسعه اقتصادي و... 
مسائلي هستند كه چالش هاي امروز اين فضا را شكل 
مي دهند و درخواست ما پرهيز از مانع افكني و متقابلًا 
اتخاذ تصميماتي است كه بخش خصوصي را به ادامه 
فعاليت و س��رمايه گذاري اميدوار مي سازد. شافعي با 
بيان اينكه، متأس��فانه گاهي آمارهايي ارايه مي شود 
كه با واقعيت ملم��وس جامعه، تفاوت دارد و تحليل ها 
و تصميمات ناكارآمد را منجر مي شود، افزود: متوسط 
رشد اقتصادي سالانه كشور از سال 1۳52 تا 1۳۹۹ رقم 
بسيار ناچيز 2 درصد بوده كه با پيش بيني 8 درصدي 
مورد هدف در برنامه هاي توسعه فاصله بسياري دارد. از 
سوي ديگر ميانگين تورم سالانه نيز در دوره ياد شده برابر 
1۹.۳ درصد برآورد شده است كه اين ميزان تورم ايران را 
همواره به عنوان يكي از كشورهاي داراي تورم بالا در دنيا 
معرفي مي كند. با چنين كارنامه اي، هر نوع برنامه ريزي 
بايد با مرور روندهاي پيش��ين، مقتضيات موجود و در 
پرهيز از تكرار اشتباهات انجام بگيرد. او ادامه داد: در اين 
شرايط اگر مثلًا موضوع افزايش سود بانكي مطرح شود 
كه خلق نقدينگي را تشديد مي كند يا هر طرح ديگري 
ارايه شود كه گريز س��رمايه به بخش هاي غيرمولد را 
رقم مي زند، چالش هاي ما بيشتر خواهند شد. شافعي 
در بخش ديگري از اظه��ارات خود به موضوع فعاليت 
بخش خصوصي در عرصه تشكل گرايي پرداخت و گفت: 
تشكل گرايي در چهارچوب همدلي و همگرايي و اعتقاد 
به منافع جمعي، كارآمد اس��ت و هر نوع مطالبه گري 
نيز به همين پش��توانه، ثمر خواهد يافت. رييس اتاق 
ايران همچني��ن با تأكيد بر اهمي��ت تحول گرايي در 
عرصه فعاليت تشكلي، از رويكردهايي كه مشاركت و 
حتي رقابت را به تخريب منجر مي كنند، انتقاد كرد و 
افزود: عرصه اقتصاد كشور به بخش خصوصي نياز دارد. 
هويت تشكل هاي اين بخش بايد مستقل بماند. يك 
بخش خصوصي قوي، كليت اقتصاد را تقويت مي كند و 
كمك زيادي به دولت ها در پيشبرد برنامه هاي اقتصادي 
خواهد كرد. تأكيد داريم كه تشكل ها بايد مدافع منافع 
عمومي فعالان اقتصادي باشند و تحقق اين مهم در گرو 
»وحدت«، تقويت فعاليت تشكلي و شناخت صحيح 

اولويت هاي اين حوزه است.

تبديل ارز صادراتي روبل در بازار 
متشكل نزديك به نرخ بازار آزاد

 رييس اتاق بازرگاني مشترك ايران و روسيه گفت: با 
پيگيري هاي انجام شده، امكان تبديل ارز صادراتي 
روب��ل در بازار متش��كل ارزي معادل نرخ مناس��ب 
نزديك به ب��ازار آزاد و موردنظر فع��الان اقتصادي و 
صادركنندگان كه زمينه تسويه ارزي صادركنندگان 
و دريافت ريال با نرخ مناس��ب فراهم ش��د. »هادي 
تيزهوش تابان« در گفت وگو با ايرنا اظهار داش��ت: با 
پيگيري اتاق بازرگاني مشترك ايران و روسيه به ويژه 
با پيگيري هاي »روشنعلي يكتا« عضو هيات رييسه اين 
اتاق، كمك سازمان توسعه تجارت و با حمايت بانك 
مركزي در خصوص استفاده از ساز و كار بازار متشكل 
ارزي، »روبل« در جهت كاهش خسارت هاي تبديل 
ارز بازرگانان و صادركنندگان دنبال كرده است. وي با 
اشاره به نشست مشترك اتاق بازرگاني ايران و روسيه 
در 2۳ آذرماه در كميسيون كشاورزي مجلس شوراي 
اسلامي، افزود: براي پيگيري احقاق حقوق تجار منطقه 
اوراسيا با منشأ ارزي روبل كه همواره مورد دغدغه اين 
بخش بود، در اين نشست همانند هميشه به درستي 
روي ف��روش ارز صادراتي فعالان، )اتاق مش��ترك( 
پافشاري داشته و هيچ مكانيزم ديگري را نپذيرفته بود 

كه 24 آذرماه نتيجه مثبت آن به بار نشست.

لزوم توجه به تامين زيرساخت ها 
برای اجرای پروژه های ملی

رئيس شورای اسلامی استان چهارمحال و بختياری 
با اشاره به ضرورت توجه به زيرساخت ها و پروژه های 
ملی، گفت: توسعه شريان ها و جاده های مواصلاتی، 
شبکه فاضلاب، صنايع پايدار و حمايت از گلخانه ها بايد 
جزو اولويت ها باشد. به گزارش خبرنگار ايمنا، سياوش 
سليمانی ديروز - دوشنبه بيست ويکم آذر- در جمع 
خبرنگاران، اظهار کرد: شهر اردل بعضی از تجهيزات 
پزشکی از جمله دستگاه س��ی تی اسکن را ندارد که 
اميدواريم اين مهم توسط علوم پزشکی استان چهار 

محال و بختياری پيگيری شود.
وی افزود: سال های گذشته يک دستگاه دياليز توسط 
وزارت بهداشت به علوم پزشکی استان چهار محال و 
بختياری تحويل داده و مقرر ش��د با توجه به مصوبه 
کميته فنی علوم پزشکی و خدمات بهداشتی و درمانی 
استان در محل درمانگاه شبانه روزی شهر دشتک قرار 
گيرد، اما با توجه به مس��اعدت خيران و فراهم سازی 
زيرساخت های لازم، دستگاه به بهره برداری نرسيده 
است. رئيس ش��ورای اسلامی اس��تان چهارمحال و 
بختياری ادامه داد: اين دستگاه دياليز به مردم بخش 
بازفت، دوآب صمصامی و دش��تک خدمات رس��انی 
می کند. وی با تاکيد ويژه بر بخش شيلات و کشاورزی 
در استان، گفت: پيشرفت های حاصل شده در اين حوزه 
مرهون تلاش مديران دستگاه های ذی ربط است؛ لذا 
چند طرح بزرگ در استان از جمله طرح هشت هزار 
هکتاری ديناران، طرح دو هزار و 58۳ هکتاری تلخاب 
و طرح چهار هزار هکتاری خانميرزا در دست اقدام است 
که در صورت همت مسئولان و اختصاص اعتبار ويژه 
جهت راه اندازی آنها، تحول عظيمی در حوزه اقتصاد 
و اش��تغال آفرينی انجام می شود. سليمانی با اشاره به 
ضرورت توجه به زيرساخت ها و پروژه های ملی، تصريح 
کرد: توسعه شريان ها و جاده های مواصلاتی، شبکه 
فاضلاب، صنايع پايدار و حمايت از گلخانه ها بايد جزو 
اولويت ها باش��د، در اين راستا شورای اسلامی استان 
تلاش می کند در کنار مسئولان اقدامات بزرگی برای 
اس��تان انجام دهد و حق مردم را مطالبه کند. رئيس 
شورای اسلامی استان چهارمحال و بختياری با بيان 
اينکه تسهيل شرايط سرمايه گذار و حمايت همه جانبه 
از توليدکنندگان ضرورت جامعه امروزی است، گفت: 
اس��تان چهارمحال و بختياری با داشتن جاذبه های 
طبيعی و گردشگری فراوان نياز به اجرای برنامه ريزی 
مدون در اين حوزه دارد، لذا از مسئولان ذی ربط انتظار 
می رود با جذب س��رمايه گذار و استفاده از همکاری 
جامعه شورايی، ظرفيت های استان را شناسايی کنند 
و برنامه ارائه دهند تا استان در حوزه صنعت گردشگری 

و جذب توريسم به اهداف خود برسد.

عزم ملي در مديريت مصرف گاز 
در فصل سرد

 مديرعامل شركت گاز استان همدان در سي و هشتمين 
جلسه ستاد تسهيل و رفع موانع توليد استان كه با حضور 
اس��تاندار همدان برگزارش��د، گفت: با توجه به اعمال 
محدوديت در مصرف گاز واحد هاي توليدى، به منظور 
پايداري جريان گاز مشتركين خانگي از كليه مشتركين 
خانگي تقاضا مي شود تا با رعايت صرفه جوئي و تنظيم 
دماي )18 الي 21درجه( و خاموش كردن وسايل گازسوز 
اضافي و پوشيدن لباس مناسب زمستاني، ضمن كمك به 
پايداري جريان گاز امكان بهره مندي از اين نعمت الهي را 
براي تمام مشتركين خصوصاً مشتركين نقاط دوردست 
و كوهپايه ها فراهم كنند. محم��د صادق محبي نظر 
عنوان كرد: با توجه به برودت هوا در اين روزها و افزايش 
مص��رف گاز، ض��رورت دارد در صرفه جويي و كاهش 
مصرف دقت لازم را داشته باشيم. وي گفت: واحدهاي 
توليدي استان در فصل سرد مصرف سوخت به ويژه گاز 

را مديريت كنند.

آيا عرضه خودرو در بورس كالا سبب افزايش قيمت خودرو است؟ 

عوامل پنهان گراني خودرو

چرا صنايع بزرگ با توليدكنندگان براي تامين مواد اوليه همكاري نمي كنند؟

مانع بزرگ انعقاد قرارداد با خارجي ها 
تعادل | موانع خريد اعتباري از شركاي خارجي چيست؟ 
بنابر اظهارات دبي��ركل انجمن توليدكنن��دگان لوازم 
خانگي، در س��ال هاي قبل حتي امكان خريد دو ساله از 
شركاي خارجي بود. اما از آنجايي كه جزو »اف اي تي اف« 
نيستيم و اتهامات حمايت از تروريسم عليه ايران مطرح 
مي شود، اين امكان عملا براي توليدكنندگان وجود ندارد. 
البته به گفته اين فع��ال صنفي، دچار خودتحريمي هم 
هستيم چراكه بانك مركزي هم مي گويد منشأ ارز بايد 
مشخص باشد. بنابراين فروش اعتباري از اين طريق هم 
از بين رفته است. از سوي ديگر، عدم اطمينان واحدهاي 
توليدي از اس��تمرار تامين مواد اوليه به دليل »تغييرات 
مداوم نرخ ارز و عرضه كالاهاي��ي همچون فولاد، مس، 
آلومينيوم، محصولات پتروش��يمي و غيره در بورس«، 
موجب مي شود واحدهاي توليدي نتوانند قراردادهاي 
بلندمدت صادراتي منعقد كنند. اما راهكار چيست و چه 
بايد كرد؟ دبيركل انجمن توليدكنندگان لوازم خانگي 
مي گويد: يكي از راهكارها براي خ��روج از اين وضعيت 
پياده سازي سياست فروش اعتباري صنايع بزرگ )مادر( 
همچون فولاد، مس و آلومينيوم به صنايع پايين دستي 

همچون لوازم خانگي است. 

چين و تركيه، رقيب ايران در اوراسيا
عباس هاشمي در نشست خبري با بيان اينكه صنعت لوازم 
خانگي صنعت دوم كشور بعد از خودرو است، اظهار كرد: 
285 واحد صنعتي توليد محصول و قطعات وابسته كه ۹0 
درصد بازار را در اختيار عضو انجمن هستند. همچنين در 
صنعت لوازم خانگي حدود 280 هزار نفر اشتغال مستقيم 
و يك ميليون نفر اشتغال غير مستقيم دارند و سابقه اين 
صنعت بالاي ۷0 سال است. وي با بيان اينكه گردش مالي 

صنعت در س��ال ۶.5 تا ۷ ميليارد دلار است، تصريح كرد: 
از جمله مزيت هاي ايران در اين حوزه، تنوع محصولات و 
بازار گسترده داخلي و منطقه اي است. منطقه اطراف ايران 
س��الانه ۳۷ تا ۳8 ميليارد دلار واردات لوازم خانگي دارد و 
اين پتانسيل در كش��ور وجود دارد با توجه به نرخ پايين 
دستمزد، مزيت حمل و نقل به خاطر موقعيت جغرافيايي و 
نرخ ارزان انرژي بازار داخل و منطقه را پوشش دهد. به گفته 
دبيركل انجمن صنايع لوازم خانگي عمق ساخت داخل در 
اين صنعت به طور متوسط ۷0 تا ۷5 درصد است. در گروه 
تلويزيون عمق ساخت داخل ۳5 درصد اما در اقلام گازسوز 
تا 100 درصد است. در يخچال و فريزر و لباسشويي نيز ۶5 
تا ۷5 است. همچنين س��هم ارزش افزوده لوازم خانگي از 
كل ارزش افزوده صنعت، 1.4 درصد است كه به دليل فشار 
هزينه مثل نرخ ارز و قيمت گذاري دس��توري سير نزولي 
داشته اس��ت. وي در ادامه ضريب عملياتي صنعت لوازم 
خانگي را 80 تا 85 عنوان كرد و گفت كه معني اين ضريب 
اين است كه 80 تا 85 درصد نياز بازار توسط توليدات داخلي 
امكان پوشش را دارد. هاشمي همچنين نيار ارزي به مقياس 
سال 1400 را حدود 1.۳ ميليارد دلار عنوان كرد و گفت: 
يعني براي توليد همان ميزان سال 1400 به 1.۳ ميليارد 
دلار ارز نياز داريم. صادرات سالانه نيز ۳50 تا 400 ميليون 
دلار است كه نشان مي دهد تراز ارزي صنعت منفي است. 

براي مثبت كردن تراز نياز است به صادرات فكر شود.

  صنايع مادر ف�روش اعتب�اري را راه اندازي 
كنند

وي با بيان اينكه عمده مش��كلات كه س��د راه توس��عه 
صنعت و صادرات است، عدم اطمينان واحدها از استمرار 
تامين مواد اوليه است، اظهار كرد: در بخش فولاد، مس، 

آلومينيوم و پتروشيمي تغيير مدام نرخ ارز و ميران عرضه 
در بورس كالا باعث ش��ده به لحاظ كمي و كيفي تامين 
مواد اوليه دچار نوسان باشد و امكان نوشتن قراردادهاي 
بلندمدت نيست. شاه بيت مشكلات تورم است. همچنين 
تفاوت نرخ ارز آزاد با نرخ ارز نيما آسيب جدي به صادرات 
مي زند. تحريم ه��ا هم باعث افزاي��ش هزينه مبادلات، 
محدوديت نقل و انتقال ارز، محدود شدن همكاري با شركا 
و غيره شده و در اين شرايط بانك ها نيز به دليل محدوديت 
منابع، سياست هاي انقباضي در پيش گرفته اند. به گفته 
وي در ش��رايطي كه افزايش هزينه توليد باعث افزايش 
نياز به سرمايه در گردش صنايع شده و بانك هم سياست 

انقباضي  در پيش گرفته، بايد صنايع مادر مثل فولاد، مس، 
پتروشيمي و ... سياست فروش اعتباري را راه اندازي كنند. 

اما اين مواد در بورس به صورت نقدي عرضه مي شود.
هاشمي درباره موانع خريد اعتباري از شركاي خارجي 
نيز گفت: در سال هاي قبل حتي امكان خريد دو ساله 
از ش��ركاي خارجي بود. اما الان چون جزو اف اي تي 
اف نيس��تيم و اتهامات حمايت از تروريسم را مطرح  
كرده اند اين امكان نيست. البته دچار خودتحريمي هم 
هستيم چون بانك مركزي هم مي گويد منشأ ارز بايد 
مشخص باشد. بنابراين فروش اعتباري از اين طريق 

هم از بين رفته است.

آقای حس�ین محمد زاده فرزند محمد صالح، درخواست رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و 
 صدور س�ند مالکیت را از پلاک 4 و 5  فرعی از 54 اصلی  سرخیدر واقع در بخش 13 کرمانشاه 
} که از مالکین اولیه ی پلاک 4 و 5 فرعی از 54 اصلی  سرخیدر خریداری نموده { تقدیم اداره  ثبت 
اسناد و املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، تحت کلاسه ی 54 سال 1401 تشکیل 
و به هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور، پس از رسیدگی ، برابر 
رأی شماره ی 140160316007000420  مورخ 1401/8/29 حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت 13380 متر مربع به نام آقای حسین محمدزاده فرزند محمد 

صالح صادر نموده است و نام مالک اولیه  پلاک مزبور ، آقای رستم وکیلی کردستانی می باشد.
لذا؛ مراتب، دردو نوب�ت ، به فاصله ی پانزده روز آگهی می گرددتا چنانچه ؛ ش�خص یا 
اشخاصی ، نس�بت به مورد تقاضا، اعتراض داشته باشند، از تاریخ انتشار نوبت اول این 
آگهی ، به مدت دو ماه ، اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال 
گردد.معترض، باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، مبادرت به تقدیم دادخواست 
به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست رابه اداره ی ثبت محل تحویل 
دهد.بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت مقرر، اداره ثبت برابر مقررات سند مالکیت مورد 
تقاضا را به نام آقای حسین محمدزاده فرزند محمد صالح صادر خواهد نمود. صدور سند 

مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر احتمالی به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/09/12                       تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/09/28

رئیس اداره ی ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود – شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی

آقای فاضل خانی فرزند قادر، درخواس�ت رسیدگی به قولنامه ی عادی خود و صدور سند 
مالکیت را از پلاک 3  فرعی از 54 اصلی  سرخیدر واقع در بخش 13 کرمانشاه } که از مالکین 
اولیه ی پلاک 3 فرعی از 54 اصلی  سرخیدر خریداری نموده { تقدیم اداره ی ثبت اسناد و 
املاک شهرستان جوانرود نموده است و پرونده ای ، تحت کلاسه ی 55 سال 1401 تشکیل و به 
هیأت موضوع قانون فوق الذکر ارجاع و هیأت موضوع قانون مذکور، پس از رسیدگی ، برابر رأی 
شماره ی 140160316007000416  مورخ 1401/8/29 حکم به صدور سند مالکیت ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعی ، به مساحت 7724 متر مربع به نام آقای فاضل خانی فرزند قادر صادر 

نموده است و نام مالک اولیه  پلاک مزبور ، آقایان محمد صالح قادری می باشد.
لذا؛ مراتب، دردو نوبت ، به فاصله ی پانزده روز آگهی می گرددتا چنانچه ؛ شخص یا اشخاصی 
، نسبت به مورد تقاضا، اعتراض داشته باشند، از تاریخ انتشار نوبت اول این آگهی ، به مدت دو 
ماه ، اعتراض خود را کتباً به این اداره تسلیم نمایند تا به دادگاه ارسال گردد.معترض، باید ظرف 
یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض ، مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و 
گواهی تقدیم دادخواست رابه اداره ی ثبت محل تحویل دهد.بدیهی است؛ پس از انقضاء مدت 
مقرر، اداره ثبت برابر مقررات سند مالکیت مورد تقاضا را به نام آقای فاضل خانی فرزند قادر 

صادر خواهد نمود.صدور سند مالکیت، مانع از مراجعه ی متضرر احتمالی به دادگاه نیست.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1401/09/12                تاریخ انتشار نوبت دوم: 1401/09/28

رئیس اداره ی ثبت اسناد و املاک شهرستان جوانرود – شهریار خدری

آگهی موضوع ماده ی 3 قانون تعيين تکليف اراضی 
و ساختمانهای فاقد سند رسمی
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خبرروز

۲۸۱ ميليون نفر در جهان مهاجرند
هر ساله در تاريخ ۱۸ دسامبر، »روز جهاني مهاجران« به منظور توجه به مسائل اجتماعي و اقتصادي مهاجران در سراسر دنيا گرامي 
داشته مي شود. بر اساس آمار وب سايت سازمان ملل متحد، طي ۵۰ سال گذشته، تعداد مهاجران بين المللي در جهان افزايش يافته 
است. در حال حاضر، ۲۸۱ ميليون نفر در دنيا، مهاجر بين المللي هستند كه در كشورهايي غير از كشور خودشان زندگي مي كنند. روز 
جهاني مهاجران يادآوري مي كند: چالش هاي پيش روي اين افراد در بسياري از كشورها كه اخيرا نيز در امريكا و اروپا شاهد آن بوده ايم، 
حل نش��ده باقي مانده است و سياست گذاران بايد به توسعه سياست هاي سازنده و جامع براي رسيدگي به اين موضوع ادامه دهند. 
همچنين پناهندگان و مهاجران در دسترسي به خدمات بهداشتي مردم محور در هر دو كشور ترانزيت و مقصد با موانعي روبرو هستند. 

رويداد

مديركل دفتر حفاظت و احياي تالاب هاي سازمان 
محيط زيس��ت با بيان اينكه در س��ال آبي گذشته 
فقط حدود يك سوم حقابه زيست محيطي درياچه 
اروميه تخصيص پيدا كرد، گفت: با توجه به ش��دت 
بالاي تبخير سطحي درياچه اروميه، اگر حقابه اين 
درياچه در سال هاي آتي به صورت كامل تامين نشود، 
بخش هاي زيادي از درياچه خش��ك خواهد ماند و 
ساير بخش هاي آن نيز فقط در مدتي از طول سال 
آبگيري مي شود و رفته رفته درياچه اروميه به يك 

تالاب فصلي تبديل خواهد شد.
اين در حالي است كه در زمان تشكيل ستاد احياي 
درياچه اروميه، قرار بود اين س��تاد در يك برنامه ده 
ساله، درياچه را به تراز اكولوژيك آن بازگرداند، اما با 
وجود اينكه به گفته جلال محمودزاده، نايب رييس 
هي��ات تحقيق و تفحص مجلس از عملكرد س��تاد 
احياي درياچه اروميه، از زمان تش��كيل ستاد احيا 
تا امروز در مجموع معادل بيش از ۱۸ هزار ميليارد 
تومان اعتبار براي احياي درياچه هزينه شده است، 
اكنون بس��ياري از كارشناس��ان تاكيد دارند كه در 
آينده نزديك امكان رسيدن درياچه اروميه به تراز 
اكولوژيك آن وج��ود ندارد، اما هن��وز هم مي توان 
اين درياچه را به تراز هيدرولوژي��ك آن بازگرداند؛ 
يعني وضعيتي كه بخش زيادي از مساحت درياچه 
اروميه خيس باشد و امكان بلند شدن ريزگردهاي 
نمكي از سطح آن وجود نداشته باشد. در اين ميان 
در پنج ماه گذشته كه مسوولان جديدي براي ستاد 
احيا ي��ا همان كارگروه ملي نج��ات درياچه اروميه 
منصوب ش��ده اند، مديران تازه اولويت برنامه هاي 
اجرايي خود را بر تكميل پروژه هاي باقيمانده از دوره 
قبلي قرار داده اند و به عنوان مهم ترين برنامه قصد 
دارند كه طرح انتقال آب از رودخانه زاب به درياچه 
اروميه از طريق احداث تونل كاني سيب را در آينده 
نزديك به بهره برداري برسانند و همچنين پروژه هاي 

مربوط به انتقال پساب تصفيه شده شهرهاي اطراف 
درياچه اروميه ب��ه اين درياچه را تكميل كنند. اين 
نكته اي است كه »آرزو اشرفي زاده« مديركل دفتر 
حفاظت و احياي تالاب هاي سازمان محيط زيست 
اشاره كرد و اظهار داشت: با توجه به وعده مسوولان 
وزارت نيرو و ستاد احياي درياچه اروميه، اميدواريم 
كه تا پايان بهمن ۱4۰۱ طرح انتقال آب از رودخانه 
زاب به درياچه اروميه از طريق تونل كاني س��يب به 
بهره برداري برسد. تكميل اين طرح مي تواند سالانه 
63۰ ميلي��ون متر مكعب آب را ب��ه درياچه اروميه 
برساند و بخش قابل توجهي از حقابه تامين نشده در 
س��ال هاي قبل را جبران كند. او افزود: احداث تونل 
كاني س��يب، فقط يكي از پروژه هاي سخت افزاري 
مربوط به احياي درياچه اروميه است و در حال حاضر، 
پروژه هاي انتقال پساب تصفيه شده شهرهاي تبريز، 
اروميه و مناطق اطراف آنها به درياچه اروميه نيز در 
حال تكميل اس��ت. براساس اين طرح ها، قرار است 
در مجموع سالانه ۱۲3 ميليون متر مكعب از طريق 
بازچرخاني آب وارد درياچه اروميه ش��ود و تا امروز، 
پروژه هاي مربوط به انتقال سالانه 7۰ ميليون متر 
مكعب آب به درياچه از طريق تصفيه پساب تكميل 

شده است. 

     نقش مهم مديريت آب كشاورزي 
در احياي درياچه اروميه 

اشرفي زاده درباره س��اير برنامه هاي در دست اجرا 
براي احي��اي درياچه اروميه توضي��ح داد: در حال 
حاضر سازمان محيط زيست با همراهي وزارت نيرو 
به دنبال انس��داد دريچه كانال هايي است كه روي 
نهرهاي كشاورزي موجود در حوضه آبريز اين درياچه 
قرار گرفته اند. يعني ب��ا توجه به اينكه اكنون فصل 
كشاورزي نيس��ت، ما مي خواهيم با مسدود كردن 
اين دريچه ها و نظارت بر مسير آبراهه هاي منتهي به 

درياچه اروميه، كاري كنيم كه به محض جاري شدن 
آب در اين كانال ها بر اثر بارندگي، بخش��ي از حقابه 
درياچه به جاي منحرف ش��دن به طرف زمين هاي 
كشاورزي به س��مت خود درياچه هدايت شود. او با 
اش��اره به برنامه سازمان محيط زيست براي احياي 
تالاب هاي اقماري درياچه اروميه، گفت: تخصيص 
حقابه تالاب هاي اقماري درياچه اروميه از نظر محيط 
زيستي كمك زيادي به پايداري وضعيت اكولوژيكي 
درياچه مي كند و به همين دليل س��ازمان محيط 
زيست پيگير تامين كامل حقابه اين تالاب ها است. 
در همين راستا، ما اكنون در حال پايش مسيرهاي 
ورودي اين تالاب ها هستيم و توافقات مناسبي نيز 
با وزارت نيرو براي تامين حقابه تالاب هاي شورگل 
و درگه س��نگي انجام داده ايم و اميدواريم در آينده 
نزديك بتوانيم درباره تامين حقابه ساير تالاب هاي 

اقماري درياچه نيز به توافق برسيم. 

     درياچ�ه ارومي�ه در آين�ده نزدي�ك
 به تراز اكولوژيك برنمي گردد

اش��رفي زاده در پاس��خ به اين س��وال كه آيا امكان 
بازگشت درياچه اروميه به تراز اكولوژيك آن وجود 
دارد يا خير، توضيح داد: رس��يدن درياچه اروميه به 
تراز اكولوژيك، مستلزم اجراي برنامه هايي بود كه در 
طول سال هاي فعاليت ستاد احياي درياچه بايد انجام 
مي شد، اما تا امروز اجراي بخش عمده آنها به تاخير 
افتاده اس��ت. هرچقدر هم كه زمان به جلو مي رود 
و برنامه هاي پيش بيني ش��ده براي احياي درياچه 
اروميه به درستي اجرا نمي شود، چالش هاي موجود 
براي احياي درياچه افزايش مي يابد. بنابراين وقتي 
ما در طول بيش از هش��ت سال فعاليت دوره قبلي 
ستاد احياي درياچه اروميه نتوانستيم اين درياچه را 
به تراز اكولوژيك آن بازگردانيم، در آينده نزديك نيز 
نمي توانيم كه درياچه را به تراز اكولوژيك آن برسانيم. 

خطر تبديل درياچه اروميه به تالاب فصلي و بروز توفان هاي نمكي
رويخطخبر ادامهازصفحهاول

 چه جوابي
 براي نسل بعدي داريم

 ديگر چيزي براي نس��ل آينده باقي نگذاشته است. 
اگر بخواهيم دس��ت ان��دازي قاچاقچيان چوب به 
جنگل ها را عامل از بين بردن آنها بدانيم، اگر بخواهيم 
بي دانشي برخي كشاورزان را براي استفاده از آب هاي 
زير زميني عام��ل از بين بردن اين ذخيره هاي آبي 
بدانيم، اگر بخواهيم توليد بيش از اندازه زباله توسط 
شهرنشينان را عامل دفن اين همه زباله بدانيم، در 
نهايت بايد به اين نتيجه برس��يم كه هيچ قانون و 
مسوولي در اين كش��ور وجود نداشته است. اينكه 
الان نفس كشيدن در اكثر شهرهاي كشور به امري 
زجر آور تبديل ش��ده و هر دم و باز دم ما مي ش��ود 
سرفه هاي بي امان به اين دليل است كه مسوولان 
هيچ كدام از وظايف خود را درست انجام نداده اند، 
اگر امروز ديگر هيچ ذخي��ره آب زير زميني در اين 
سرزمين باقي نمانده اس��ت به اين خاطر است كه 
مسوولان هيچ تلاشي براي تغيير رويه كشاورزي 
س��نتي به مكانيزه انجام نداده اند، اگر شيرابه هاي 
زباله ها خاك و آب اين كش��ور را آلوده كرده اس��ت 
به اين خاطر است كه مسوولان فقط وعده استفاده 
از س��وخت زباله براي توليد انرژي را داده اند و هيچ 
كار عملي در اين زمينه صورت نگرفته و همچنان 
به روش هاي كاملا سنتي و غير استاندارد دفع زباله 
در كشور انجام مي ش��ود. اگر امروز درياچه اروميه 
آبستن توفان هاي نمك ش��ده به اين خاطر است 
كه س��تاد احياي اين درياچه سال ها بودجه دولتي 
را دريافت كرده و بدون اينكه پاس��خگو باشد هيچ 
قدمي ب��راي احياي اين درياچه ۱3 هزار س��اله بر 
نداش��ت و تنها براي تبليغ كارهايي كه انجام نداد 
بازديدي را براي تبليغ كارهاي نكرده ترتيب داد و در 
آن بازديد جان چندين خبرنگار را به خطر انداخت 
و باعث مرگ دو خبرنگار شد و تنها يك سال بعد از 
اين حادثه تلخ بود كه درياچه اروميه براي هميشه 
خشك شد. بي توجهي به محيط زيست اين كشور 
آنقدر زياد است كه قرار باشد به تك تك آنها اشاره 
كنيم س��اعت و روزها بايد در مورد آن حرف بزنيم. 
تنها راه اندازي يك سازمان كه هيچ قدرت اجرايي و 
البته هيچ بازوي حركتي مناسبي ندارد، نمي تواند 
محيط زيست رو به نابودي يك كشور را نجات دهد. 
محيط زيستي كه اعلام مي كند از پس هزينه هاي 
نگهداري يك يوز بر نمي آيد، چطور قرار است مانع از 
بين رفتن درياچه اروميه شود، چطور مي تواند مانع 
از بين رفتن بلوط هاي زاگرس شود، چطور ممكن 
اس��ت بتواند راهكاري براي اين همه فرونشس��ت 
 زمين در كشور داش��ته باشد، چطور مي تواند مانع 
دست اندازي قاچاقچيان چوب به جنگل هاي ايران 
شود. بايد قبول كنيم ما طوري با محيط زيست ايران 
برخورد كرده ايم كه انگار ديگر قرار نيست هيچ نسلي 
بعد از ما در اين جغرافيا به حيات خود ادامه دهد. نه 
آبي مانده نه هوايي و نه حتي خاكي. راستي قرار است 

چه جوابي به نسل هاي آينده بدهيم؟

مسموميت ٩۵ نفر با مونوكسيد كربن در هفته اخير
 رييس مركز اورژانس تهران از مسموميت ٩۵ نفر 
با گاز مونوكسيد كربن طي هفته گذشته خبر داد. 
دكتر يحيي صال��ح طبري در ارتباط با حوادثي كه 
از ۱۸ تا ۲۵ آذرماه به اين سازمان اعلام شده است 
گفت: در اين م��دت در مجموع ١٩ ه��زار و ٨٨4 
ماموريت در مرك��ز ارتباطات ۱۱۵ اورژانس تهران 
ثبت شد. او ادامه داد: در پي ماموريت هاي انجام شده 
چهار هزار و ٣٧٣ نفر به مراكز درماني منتقل شده و 
١۵ هزار و ۵١١ نفر نيز در محل از خدمات اورژانس 
استفاده كرده اند. صالح طبري درباره تعداد افرادي 
كه طي اين مدت دچار مسموميت با گاز مونوكسيد 
كربن ش��دند نيز گفت: در اين بازده زماني ۹۵ نفر 
دچار مسموميت با گاز منواكسيدكربن شدند كه 

متاسفانه اين آمار نسبت به هفته گذشته افزايش 
يافته اس��ت. صالح طبري درباره تعداد پروازهاي 
انجام شده از سوي اورژانس هوايي نيز اظهار كرد: 
طي هفته گذشته، اورژانس هوايي ۲ سورتي پرواز 

داشته است.

تركيب »هروئين و شيشه« بيشترين مواد مخدر مصرفي 
معاون پيش��گيري و درمان اعتياد مركز توس��عه 
پيشگيري سازمان بهزيستي كشور درباره مصرف 
مواد سنتي و صنعتي گفت: براساس آمار، تركيب 
»هروئين و شيشه« بيشترين مواد مخدر مصرفي 
در كش��ور اس��ت. فرهاد اقطار؛ معاون پيشگيري 
و درمان اعتياد مركز توس��عه پيشگيري سازمان 
بهزيستي كشور درباره مصرف مواد مخدر سنتي 
و صنعتي در كشور اظهار كرد: بر اساس بررسي ها 
و مشاهدات انجام شده، در سال ۹۵ به لحاظ نوع 
ماده مصرف، ترياك ۵3.۲ درصد از مواد مصرفي 
را در كشور تش��كيل مي داده و بعد از آن شيشه و 
كريستال ۸.۱ درصد، هروئين 7.۱ درصد، شيره 
ترياك و حش��يش 6.۵ درصد، بيشترين موادي 
بودند كه مصرف شده است. او با اشاره به بيشترين 

آمار مواد مصرفي معتادان گفت: براساس گزارشي 
كه از مي��زان مراجعه معتادان ب��ه مراكز درماني 
بهزيستي در سال ۱4۰۱ تهيه شده است، تركيب 
» هروئين و شيش��ه«، هروئين ب��ه صورت مجزا 
و شيشه به تنهايي بيش��ترين آمار مواد مصرفي 

توسط معتادان اعلام شده است.

فوت ۳ بيمار كرونايي و شناسايي ۵۵ بيمار جديد
مركز رواب��ط عموم��ي و اطلاع رس��اني وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشكي اعلام كرد: 3 
نفر از بيماران كوويد۱۹ در كشور جان خود را از 
دست دادند و مجموع جانباختگان اين بيماري به 
۱44 هزار و664 نفر رسيد. تاكنون 6۵ ميليون و 
۱47 هزار و 4۲۱ نفر دُز اول، ۵۸ ميليون و ۵۵۸ 
هزار و 3۸6 نفر دُز دوم و 3۱ ميليون و 3۹۲ هزار 
و 34۲ نفر، دُز سوم و بالاتر واكسن كرونا را تزريق 
كرده اند و مجموع واكس��ن هاي تزريق شده در 
كشور به ۱۵۵ ميليون و ۹۸ هزار و ۱4۹ دُز رسيد. 
همچنين بر اساس معيارهاي قطعي تشخيصي، 
۵۵ بيمار جدي��د مبتلا به كوويد۱۹ در كش��ور 
شناسايي و ۲6 نفر از آنها بستري شدند. مجموع 
بيماران كوويد۱۹ در كشور به 7 ميليون و ۵6۰ 
هزار و 444 نفر رسيد. مجموع جان باختگان اين 
بيماري، به ۱44 هزار و 664 نفر رس��يد. تاكنون 
7 ميليون 33۵ هزار و 7۱۰ نفر از بيماران، بهبود 

يافته يا از بيمارس��تان ها ترخيص ش��ده اند. 74 
نفر از بيماران مبت��لا به كوويد۱۹ در بخش هاي 
مراقبت هاي ويژه بيمارس��تان ها تحت مراقبت 
قرار دارند. تاكنون ۵4 ميليون و 6۸۱ هزار و 4۵۰ 
آزمايش تشخيص كوويد۱۹ در كشور انجام شده 
است. در حال حاضر صفر شهرستان در وضعيت 
قرم��ز، ۱ شهرس��تان در وضعي��ت نارنجي، ۹3 
شهرستان در وضعيت زرد و 3۵4 شهرستان در 

وضعيت آبي قرار دارند.

ضرر 46 ميليون توماني آلودگي هوا به يك خانواده 4 نفره در سال

مرگ تدريجي در اتاق گاز تهران

گليماندگار|
 اين ميزان آلودگي مي تواند عامل مرگ 
و مير بالايي باشد، مرگ و ميرهايي كه 
شايد در لحظه اتفاق نيفتند اما قطعا روي خواهد داد و 
در اين شرايط آنچه كه بيش از همه مورد توجه است و 
البته سوال تعداد زيادي از مردم اين است كه مسوولان 
چه كار مفيدي براي رفع اين آلودگي انجام داده اند. 
چه كسي جوابگوي جان هايي است كه به دليل اين 
بي مس��ووليتي ها و بي تدبيري ها از بين مي رود. چرا 
شهردار تهران كه در وعده هاي انتخاباتي خود دم از 
حل يك باره آلودگي هواي تهران مي زد، حالا دو هفته 
است كه حتي در شنبه هاي اميد و افتخار هم غيبت 
مي كند كه پاس��خگوي خبرنگاران نباشد. هر چند 
كه سخنگوي شهردار تهران اين غيبت ها را به دليل 
شركت در جلسات هيات دولت براي تعيين بودجه 
سال آينده اعلام كرده اما واقعا كدام مورد مي تواند بر 
ديگري ارجحيت داشته باشد. البته زاكاني وقتي ديد 
كه از پ��س حل آلودگي هوا برنمي آيد اعلام كرد اين 
تنها شهرداري نيست كه مسوول رفع آلودگي هواست 
و ۲۲ سازمان و ارگان ديگر نيز در اين زمينه مسووليت 
دارند، اما سوال اينجاست كه آيا شهرداري آن بخشي 
را كه مربوط به خودش است انجام داده است. شهردار 
تهران كه بارها و بارها در مصاحبه هاي مختلف داعيه 
واگ��ذاري رفع آلودگي هوا از س��وي رييس دولت به 
خود را داشته چرا از اقدامات مثبتي كه در اين زمينه 
انجام داده و براي به نتيجه رس��يدن آنها با بن بست 
بي مسووليتي ديگر سازمان ها و نهادها برخورد كرده 

سخني به ميان نمي آورد. 

     مرگ سالانه 40 هزار نفر و ضرر 46 ميليوني 
هر خانواده

مساله اينجاست كه با سياست »من نبودم« نمي توان 
مشكلات كشور را حل و فصل كرد. بحث آلودگي هوا 
با جان و مال مردم سر و كار دارد و هر ساله تعداد قابل 
توجهي انسان به دليل همين آلودگي جان خود را از 
دست مي دهند، شايد از نظر مسوولان مرگ 4۰ هزار 

نفر سالانه به دليل آلودگي هوا در كشور رقم چندان 
قابل توجهي نباش��د اما از نظر مردم اين رقم هشدار 
جدي است. اينكه بر اساس اعلام مركز پژوهش هاي 
مجلس هر خانواده 4 نفره سالانه ۱۲۰۰ دلار به دليل 
آلودگي هوا متضرر مي شوند هم در شرايط اقتصادي 
كنوني نمي تواند ناديده گرفته شود. به خصوص اگر با 
قيمت دلار روز آن را حساب كنيم كه رقمي معادل 46 
ميليون تومان مي شود. در حالي كه يك كارگر درآمد 

سالانه اش تنها 7۲ ميليون تومان است.

     هزينه هاي آلودگي هوا بي شمار است
عليرضا اوحدي، پزشك اورژانس درباره ميزان تاثير 
آلودگي هوا بر س��لامت اف��راد و افزايش هزينه هاي 
درماني به »تعادل« مي گوي��د: آلودگي هوا علاوه بر 
اينكه س��لامت افراد را به مخاط��ره مي اندازد، باعث 
تحميل هزينه ه��اي زيادي به صورت مس��تقيم و 
غير مستقيم در حوزه س��لامت مي شود. آماده باش 
اورژانس ه��ا، خدماتي كه در بخش ه��اي مراقبتي 
بيمارستان ها ارايه مي شود، تمام اينها هم هزينه هايي 
را ب��ر دوش دولت مي گذارد و ه��م هزينه هايي را به 
مردم تحميل مي كند. از س��وي ديگ��ر آلودگي هوا 
يكي از مهم ترين عوامل مرگ هاي زودرس است و ما 

نمي توانيم منكر اين واقعيت باشيم.
او مي افزايد: آلودگي هوا بيماري هاي تنفسي را تشديد 
مي كند، افرادي كه مبتلا به انواع بيماري هاي قلبي و 
تنفسي هستند، با تنفس در اين هواي آلوده ريسك 
مرگ آنه��ا افزايش پيدا مي كند، ضم��ن اينكه اين 
ميزان آلودگي هوا براي افراد سالم هم بسيار خطرناك 
است و ممكن است باعث بروز بيماري هايي شود كه 

فرد مجبور باشد سال ها با آن دست و پنجه نرم كند.

     وقتي گاز نباشد سوخت مازوت 
جايگزين مي شود

هفته گذشته زماني كه روزنامه تعادل گزارشي درباره 
دلايل آلودگي هواي تهران نوشته و به سوخت مازوت 
در نيروگاه هاي برق حرارتي اش��اره ك��رده بود اين 

نيروگاه با فرستادن جوابيه اي منكر سوزاندن مازوت 
در نيروگاه برق حرارتي شده بود، البته هيچ سندي 
دال بر عدم سوزاندن مازوت به روزنامه ارايه نشد، اما 
مساله اينجاست در ش��رايطي كه شركت گاز براي 
تامين گاز شهري هم با مشكل مواجه است و بارها و 
بارها اين مساله بيان شده كه در صورت افزايش ميزان 
سوخت گاز، اين شركت اقدام به قطع گاز نيروگاه هاي 
حرارتي خواهد كرد، پس تامين برق اين نيروگاه ها به 
چه شكل انجام مي ش��ود، آيا راه ديگري جز سوخت 
مازوت باقي مي ماند؟ البته اين مازوت س��وزي تنها 
مختص تهران نيس��ت و در ديگر ش��هرهاي بزرگ 
مثل خراسان، اصفهان و... هم انجام مي شود. در واقع 
از وقتي كه س��وخت مازوت به عنوان جايگزين گاز 
در نيروگاه هاي حرارتي مورد اس��تفاده قرار گرفت، 

آلودگي هواي شهرهاي بزرگ چند برابر شد.

     تكذيب، واقعيت را از بين نمي برد
فرزين خلفي، كارش��ناس نفت و ان��رژي در اين باره 
به »تعادل« مي گويد: مس��اله اين اس��ت كه با سرد 
شدن هوا ميزان مصرف گاز به خصوص در شهرهاي 
بزرگ افزايش چش��مگيري پيدا مي كن��د، در اين 
شرايط ش��ركت گاز نمي تواند گاز مورد نياز صنايع 
و نيروگاه هاي ب��رق حرارتي را تامين كند، به همين 
خاطر اين صنايع و نيروگاه ها به سوخت مازوت روي 
مي آورند چ��ون بالاخره بايد به كار خود ادامه دهند، 
در واقع اگر مشكل تامين گاز حل شود، تا حد زيادي 

مشكل آلودگي هوا هم حل خواهد شد. 
او مي افزاي��د: اين مس��اله چيزي نيس��ت كه بتوان 
با تكذيب واقعي��ت آن را از بين ب��رد. در واقع وقتي 
شهرهاي بزرگ با افزايش جمعيت مواجه مي شوند، 
اين افزاي��ش جمعيت منج��ر به افزاي��ش مصرف 
منابع مي ش��ود، گاز هم يكي از همين منابعي است 
كه افزاي��ش مصرف آن به خصوص در فصل س��رما 
حتمي اس��ت. در واقع وقتي ش��ركت مل��ي گاز به 
مصرف كنندگان خانگي هشدار مي دهد يعني براي 
تامين گاز اين مصرف كنندگان هم با مشكل مواجه 

شده اس��ت، در نتيجه براي اينكه بتواند اين مشكل 
را حل كند، اقدام به قط��ع گاز صنايع و نيروگاه هاي 

حرارتي مي كند و اين مساله گريز ناپذير است. 

     رفع كمبود گاز 
و جلوگيري از مازوت سوزي اجباري

خلف��ي در بخش ديگري از س��خنانش مي گويد: ما 
دومين كشور داراي بيش��ترين ذخاير گازي جهان 
هس��تيم و اگر برنامه ريزي درس��تي داشته باشيم، 
حتما مي توانيم جلوي مشكل كمبود گاز در زمستان 
و اتفاقاتي مانند مازوت س��وزي اجب��اري را بگيريم. 
هم اكنون تقريبا تمام��ي گاز توليدي در كش��ور را 
خودمان مصرف مي كنيم و مي��زان صادرات گازي 
ما زير يك درصد اس��ت كه اص��لا عدد قابل توجهي 
به حس��اب نمي آيد.  اين كارش��ناس ح��وزه نفت و 
انرژي مي افزايد: توس��عه ميدان هاي گازي، به ويژه 
پ��ارس جنوبي يكي از راهكاره��اي اصلي براي حل 
مش��كل كمبود گاز در فصول سرد س��ال است كه 
البته اجراي اين پروژه به دليل پيچيدگي هاي فني، 
نيازمند همكاري با ش��ركت هاي بين المللي است و 
بايد امكان آن فراهم ش��ود. واردات گاز از كش��وري 

مانند تركمنستان، كه به نظر مي رسد اكنون نيز در 
دستوركار وزارت نفت قرار گرفته، راهكار ديگري است 
كه از يك طرف براي ما به عنوان كشور ثروتمند از نظر 
ذخاير گازي جهان دردآور است و از طرف ديگر، فقط 
مي تواند راهكاري مقطعي باشد و اطميناني به تداوم 

آن در سال هاي بعد وجود نخواهد داشت. 

     اگر اين آلودگي مازوت نيست پس چيست
پروانه صمدي، كارش��ناس محيط زيست نيز درباره 
اينكه نيروگاه هاي برق حرارتي مساله مازوت سوزي 
را به طور كلي تكذيب مي كنند به »تعادل« مي گويد: 
اگر اين ميزان آلودگي به دليل سوخت مازوت نيست، 
پس بايد كس��ي پيدا شود و دليل اين ميزان آلودگي 
را مشخص كند، چرا س��ازمان ميحط زيست ميزان 
آلاينده هاي هوا را مورد بررس��ي قرار نمي دهد، چرا 
هيچ نهادي در مورد اينكه چه ذراتي در هواي ش��هر 
معلق مانده و نفس كش��يدن را براي مردم س��خت 

كرده اند، توضيحي ارايه نمي كند. 
او مي افزايد: مگر مي شود تمام اين آلودگي مربوط به 
سوخت بنزين باشد، اگر صنايع آلوده در اطراف شهر 
تهران هستند كه اين وظيفه محيط زيست است تا 

آنها را تعطيل كند، اگر نيروگاه ها سوختي غير از گاز 
اس��تفاده مي كنند كه در ش��رايط كنوني با توجه به 
كمبود گاز قطعا چنين اتفاقي رخ مي دهد، در مورد 
س��وخت جايگزين توضيح بدهند. مردم حق دارند 
در م��ورد هوايي كه تنفس مي كنند، اطلاع داش��ته 
باشند. اينكه ما فقط مدارس را تعطيل كنيم دردي 
را دوا نمي كن��د، هوايي كه درون خانه ها جريان دارد 
از كجا مي آيد؟  اين كارشناس محيط زيست در ادامه 
به بي توجهي سازمان محيط زيست به بحث آلودگي 
هواي تهران اش��اره مي كند و مي گويد: اين سازمان 
بايد تمامي نهادها و سازمان هايي را كه در اين زمينه 
مسووليت دارند، پاس��خگو كند، اما متاسفانه خود 
سازمان محيط زيست هم در اين زمينه كم كاري هاي 
بسياري انجام مي دهد. مساله جان و مال انسان هاست، 
نمي توانيم بي تفاوت از كنار اي��ن مقوله بگذريم. در 
هر صورت اين س��ازمان محيط زيست است كه بايد 
آلاينده هاي هوا مورد آزمايش قرارداده و مشخص كند 
كه چه چيزي عامل بروز چنين وضعيت وحشتناكي 
در شهر تهران شده است. ميزان آلودگي هر روز بيشتر 
مي شود و البته مسوولان هم بيشتر از روزهاي قبل 

بي توجه به موضوع به كار خود ادامه مي دهند.

گزارش

غيبت دو هفته اي شهردار در شنبه هاي اميد و افتخار
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